
اعلام کاندیداتوری سید حسن خمینی برای پنجمین 
دوره مجلس خبرگان رهبری فضای سیاسی کشور را تحت 
الشعاع قرار داده و عملا انتخابات پیش رو در اسفندماه را 
زودتر از آنچه تصور می شد به کانون بحث ها و گفت و گوها 

آورده است. 
طی  4 روزی که از اعلام ورود یادگار امام به صحنه 
انتخابات خبرگان از زبان برادرشان – سید علی خمینی- 
می گذرد و با این که مطبوعات و رسانه های مکتوب در 

تعطیلی به سر می برند شاهد سه نوع واکنش بوده ایم:

رئیس دانشگاه علوم پزشکی استان قم گفت: هیچ موردی 
از بیماری آنفلوآنزا نوع A در این استان گزارش نشده است. 

به گزارش روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم، ابوالفضل 
بیماری  ساله  با شروع فصل سرما همه  افزود:  ایرانی خواه 
های فصلی مانند آنفلوآنزا شایع می شود که با ابتدایی ترین 
استانداردهای بهداشتی می توان از ابتلای افراد به آن جلوگیری 
کرد.  وی ادامه داد: رعایت نکات و استانداردهای بهداشتی از 

جمله شست و شوی مداوم دست ها با آب وصابون

 مهندس خندان دل معاون عمران و توسعه امور شهری و 
روستایی وزیر کشور روز چهارشنبه در سفر به قم به همراه 

استاندار و شهردار از برخی پروژه های عمرانی بازدید کرد. 
اینکه  به  اشاره  با  بازدید  این  حاشیه  در  قم  استاندار 
وضعیت قم در زمینه اعتبارات نسبت به شهرهای دیگر 
عقب تر است، گفت: پروژه منوریل مزید بر علت شده است، 
زیرا این پروژه تقریبا مشکل جدی را از ترافیک شهر حل 
نمی کند.   سیدمهدی صادقی افزود: به واسطه شروع پروژه 

منوریل از سال های گذشته، در بحث های سازمان قطار 
شهری تصمیماتی گرفته شد تا این پروژه به صورت حداقل 
اجرا شود و اعتبارات بیشتری برای انجام مترو اختصاص پیدا 
کند، زیرا مترو در واقع مشکلات ترافیکی و حمل و نقل شهر 
را می تواند برطرف کند. وی ادامه داد: بدون تردید روند 
پروژه های شهری رو به پیشرفت است و در بخش مترو و 
قسمتی که برای منوریل تصمیم گیری شده، این امر قابل 

مشاهده است.
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انتقاد مجید انصاری از صداوسیما:

از مأیوس کردن مردم 
چه سودی می برید؟

صدا و سیما پیروزی برجام را کوچک نشان می دهد
دولت در سخت ترین شرایط اداره کشور را بر عهده گرفت

16 تحریم فلج کننده علیه ایران برداشته شد
اندیشه های افراطی نباید در کشور ریشه بدواند

معاون اول رئیس جمهور:

به زودی شاهد لغو تحریم ها خواهیم بود

تابش در پاسخ به روایت رسایی مطرح کرد:

مجلس دهم؛ مجلسی با مشی  اعتدالی

استاندار در بازدید معاون وزیر کشور از پروژه های عمرانی قم: 

منوریلمشکلترافیکقمراحلنمیکند

قالیباف در برزخ خروج از بهشت
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رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم :

 Aموردی از  آنفلوآنزای نوع
در قم گزارش نشده است

با مجوز هیئت مدیره به شماره 55/15286 مورخ 1394/06/08در نظر دارد از طریق مزایده 
عمومی نسبت به فروش دو قطعه زمین واقع در بلوار خلیج فارس، کمربندی امام علی )ع ( 
20 متری گلزاری، 3 متری احداثی با کاربری کارگاهی و با شرایط پرداخت به صورت نقدی 

طبق مشخصات ذیل اقدام نماید.

توضیحات :
1. بهای پیشنهادی باید از حیث مبلغ، مشخص، معین و بدون ابهام بوده و در پاکت لاک و مهر شده)دربسته( 

تسلیم گردد.
2. مبلغ سپرده شرکت در مزایده معادل5درصد مبلغ پایه واحد مورد مزایده مندرج در آگهی می باشد که 
شرکت کنندگان باید به حساب سپرده شماره 1006220288 بانک شهر شعبه صفائیه به نام سازمان توسعه 

و عمران واریز و یا به صورت اوراق مشارکت و اوراق ضمانت تحویل نمایند.
3. شرکت در مزایده و ارائه پیشنهاد به منزله قبول شروط طبق ضوابط جاری آئین نامه معاملات شهرداری 

می باشد.
4. متقاضیان محترم می توانند جهت دریافت مدارک و اطلاعات تکمیلی و اسناد شرکت در مزایده و ارائه 
پیشنهادات از آگهی نوبت دوم تا تاریخ 1394/10/05 از ساعت 8 الی13 به نشانی قم، خیابان معلم، مجتمع 
ناشران، طبقه پنجم، سازمان توسعه وعمران قم مراجعه و یا با تلفن 37840660 الی 61 تماس حاصل نمایند.

5. تمامی اوراق و اسناد شرکت در مزایده باید از سوی متقاضیان با قید کلمه)قبول است( امضا شود.
6. مدت قبول پیشنهادات از تاریخ نشر آگهی نوبت دوم، تا تاریخ 1394/10/05 می باشد.

7. محل تسلیم پیشنهادات: قم،خیابان معلم،مجتمع ناشران،طبقه پنجم،سازمان توسعه وعمران،مسئول 
حراست سازمان.

8. سازمان توسعه وعمران شهرداری قم در رد یا قبول یک یا کلیه پیشنهادات واصله مختار است.
9. برنده مزایده موظف است ظرف یک هفته از تاریخ ابلاغ نتیجه مزایده نسبت به انجام معامله اقدام نماید. 
در غیراین صورت ضمن ضبط سپرده وی به نفع سازمان توسعه و عمران شهرداری قم موضوع مزایده به 

شخصی که پیشنهاد او در رتبه دوم قرار گیرد واگذار می گردد.
10. کلیه هزینه نقل و انتقال ) عوارض – مالیات و غیره( به عهده برنده مزایده می باشد.

11. هزینه چاپ آگهی به عهده برنده مزایده می باشد.
12. شرکت کنندگان می بایست در چارچوب لایحه قانونی منع مدخله کارکنان دولت)مصوب 1337( 

اقدام نمایند.
13. پیشنهادات رسیده در تاریخ 1394/10/06 ساعت10صبح در محل سازمان توسعه و عمران مفتوح و 

قرائت می گردد.

شرکت خدمات حمایتی کشاورزی استان قم سازمان توسعه و عمران شهرداری قم 

آگهي ثبت نام از داوطلبان نمایندگي مجلس خبرگان درحوزه انتخابیه استان قم

سازمان توسعه و عمران شهرداری قم

شرکت خدمات حمایتی کشاورزی استان قم 

 ـ فرماندار مرکز حوزه انتخابیه استان قم رضا  سیار

آگهی  حراج نوبت اولآگهی  مزایده  )نوبت دوم(
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 رییس جمهور با اشاره به این که »خراسان از دیرباز پایتخت فرهنگی جهان 
اسلام بوده است« گفت: تعیین مشهد به عنوان پایتخت فرهنگی جهان اسلام در 
سال 2017 میلادی، فرصت خوبی برای رسیدگی بیشتر به زیرساخت های شهری و 

اجتماعی مشهد مقدس است. 
حجت الاسلام والمسلمین دکتر حسن روحانی صبح جمعه در جلسه شورای 
هماهنگی و برنامه ریزی استان خراسان رضوی که در مشهد مقدس برگزار شد، بر 
استفاده از فرصت ها و امکانات موجود و تلاش تمام مسئولان و دستگاه های اجرایی 

برای توسعه و پیشرفت این استان تأکید کرد. 

وی با ابراز تسلیت ایام رحلت پیامبر عظیم الشأن اسلام)ص( و شهادت امام 
حسن مجتبی و امام رضا علیهما السلام، گفت: ایام رحلت پیامبر عظیم الشان 
اسلام)ص( ایام اندوه و غم بشریت است، چرا که پیامبر)ص( اشرف مخلوقات و 

آورنده علم، اخلاق، ادب و راه زندگی برای همگان بود و با رحلت ایشان، پیام 
آسمان به زمین منقطع شد. 

وی با بیان این که »پیامبر اسلام)ص( بزرگترین الگو از طرف خداوند 
برای بشریت بود«، اظهار کرد: اسلام دین رحمت و صلح است و 
خشونت و تروریسم به نام اسلام، موجب تاسف تاریخ بشریت است. 

رئیس جمهور در مشهد:

همهچهرههایعلاقهمندبهخدمتدرانتخاباتحاضرشوند

سرمقاله:   محسن غرویان

 شرکت در انتخابات و حضور 
مجلس  در  خمینی  سیدحسن 
ادامه  علامت  رهبری  خبرگان 
و استمرار امام خمینی در نظام 
جمهوری اسلامی است زیرا وی 
تبلور  و  ایشان  یادگار  به راستی 

منش و روش بنیانگذار فقید 

 سیدحسن خمینی وتحول 
درمجلس خبرگان
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روزنامه

10نکتهدرباره
ورودسیدحسن
خمینیبه
انتخابات
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خمینی جوان
 می آید

شرکت خدمات حمایتی کشاورزی استان قم در نظر دارد نسبت به فروش حدود 75 تن مواد 
حاصل از بوجاری بذور جو و گندم از طریق حراج حضوری اقدام نماید، لذا کلیه متقاضیان می توانند 
جهت اخذ شرایط و بازدید از مورد حراج از روز یک شنبه  مورخ 94/9/22 لغایت دوشنبه مورخ 
94/9/30)7روزکاری( در ساعات اداری، به آدرس محل انبار واقع در کیلومتر 12 جاده قم به اراک 

بعد از سیلو انبار مرکزی شرکت خدمات حمایتی کشاورزی مراجعه نمایند.
ضمنا" تاریخ برگزاری حراج راس ساعت 11 صبح روز چهارشنبه مورخ 94/10/2 در آدرس 
فوق الذکر خواهد بود و مورد معامله به خریداری که بالاترین قیمت را پیشنهاد نماید فروخته 
شناسایی  کارت  ارائه  می گردد.  دریافت  آن  وجه  حراج،  موضوع  فروش  مقابل  در  و  شده 

معتبر)ترجیحا کارت ملی( از سوی برنده الزامی است.
پرداخت کلیه هزنیه های مرتبط) بارگیری، حمل و...( و هرگونه مالیات و عوارض و به عهده 

 ـخواهد بود.  ـبرنده  خریدار
ضمنا جهت کسب اطلاعت بیشتر می توانید ضمن تماس با شماره تلفن32603102-025 و به 

آدرس اینترنتی شرکتwww.assc.ir  نیز مراجعه فرمائید.

در اجراي تبصره 2 ماده 12 آیین نامه اجرایي قانون انتخابات مجلس خبرگان به آگاهي میرساند که 
ثبت نام از داوطلبان عضویت در مجلس خبرگان از تاریخ 94/9/26 تا  94/10/2 جمعاً به مدت 7 روز به 

عمل خواهد آمد .
واجدین شرایط قانوني میتوانند همه روزه در مهلت مقرر و در وقت اداري شخصاً یا به وسیله نماینده 
خود که کتباً معرفي شده باشد، با در دست داشتن 12 قطعه عکس جدید 4 × 6 و چهار نسخه تصویر کلیه 

صفحات شناسنامه به این فرمانداري مراجعه ونسبت به ثبت نام خود اقدام نمایند .
داوطلبان عضویت درمجلس خبرگان رهبري به موجب ماده 3 قانون انتخابات مجلس مذکور باید واجد 

شرایط زیر باشند :
الف – اشتهار به دیانت و وثوق و شایستگي اخلاقي .

ب – اجتهاد در حدي که قدرت استنباط بعض مسایل فقهي را داشته باشد و بتواند ولي فقیه واجد 
شرایط رهبري را تشخیص دهد .

ج – بینش سیاسي واجتماعي و آشنایي با مسایل روز .
د – معتقد بودن به نظام جمهوري اسلامي ایران .

ه - نداشتن سوابق سوء سیاسي و اجتماعي .
تبصره 1 – مرجع تشخیص دارا بودن شرایط فوق ، فقهاي شوراي نگهبان قانون اساسي مي باشند .

تبصره 2 – کساني که رهبر معظم انقلاب صریحاً و یا ضمناً اجتهاد آنان را تأیید کرده باشد از نظر علمي 
نیاز به تشخیص فقهاي شوراي نگهبان نخواهند داشت .

تبصره 3 – ضرورت نداردکه نمایندگان ساکن و یا متولد حوزه انتخابیه خود باشند .

پایان گمانه زنی ها

2

مشخصا تردیف
 پلاک قبتی و قطعه

مساحت
)مترمربع(

ارزش هر متر مربع  
)ریال(

ارزش قطعه)ریال(
با کاربری آموزشی

5 ارزش کل
)ریال(

500/000/ 11395/284505/000/0002/250/000/000112 اصلی قطعه 114

500/000/ 11395/284505/000/0002/250/000/000112 اصلی قطعه 215

وزارت جهاد 
کشاورزی

شرکت خدمات 
حمایتی کشاورزی

تاریخ:1394/9/22شماره: 3655
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اخبارسرمقاله

اخبار یکشنبه -بیست ودوم آذر ماه 1394 - سال هجدهم - شماره 23887

 سیدحسن خمینی وتحول 
درمجلس خبرگان

 شرکت در انتخابات و حضور سیدحسن خمینی در 
مجلس خبرگان رهبری علامت ادامه و استمرار امام خمینی 
در نظام جمهوری اسلامی است زیرا وی به راستی یادگار 

ایشان و تبلور منش و روش بنیانگذار فقید جمهوری اسلامی است. با آنکه سیدحسن 
خمینی نسبت به بسیاری از اعضای کنونی مجلس خبرگان رهبری جوان تر است اما 
اعلمیت و اجتهاد وی از بسیاری از اعضای کنونی مجلس خبرگان اگر بیشتر نباشد، کمتر 
هم نیست. سیدحسن خمینی پایگاه اجتماعی و مردمی بسیار کم نظیری دارند و حضور 
او در انتخابات مجلس خبرگان رهبری در واقع می تواند پاسخ به مطالبات مردم باشد. 
ایشان در ابعاد و مسائل مختلف فقهی توانایی و تسلط خوبی دارند و از سوی دیگر، نسبت 
به مسایل روز نیز بی توجه نیستند و از شرایط کنونی به خوبی آگاه هستند. بسیار علما و 
فضلای حوزه عملیه و همچنین مراجع تقلید  از جمله آیت الله شبیری زنجانی، وحید 
خراسانی و... به اجتهاد و اعلمیت ایشان گواهی داده اند. حضور یادگار امام می تواند وزانت و 
اعتدال خاصی را به مجلس خبرگان رهبری بدهد و می توانند به تشکیل مجلسی معتدل، 
عاقل و همراه و همدل با دولت و در چارچوب رهنمودهای مقام معظم رهبری کمک کنند. 
سیدحسن خمینی مورد لطف و عنایت ویژه مقام معظم رهبری است، چند سال قبل که 
افراطیون مانع از سخنرانی ایشان شدند و در مراسم سخنرانی ایشان اخلال ایجاد کردند، 
مقام معظم رهبری بلافاصله واکنش نشان دادند و ابراز نارضایتی خود را بیان کردند و گفتند 
با این حرکت ها مخالف هستند. حضور یادگار امام می تواند اهمیت بسیار زیادی به انتخابات 
مجلس خبرگان رهبری بدهد و حضور ایشان در این مجلس باعث افتخار و شکوه بیشتر 
خواهد شد. دلواپسان و افراطیونی که میانه ای با اعتدال و عقلانیت ندارند چندان علاقمند به 
حضور یادگار امام در مجلس خبرگان رهبری نیستند. آنها کسانی هستند که قبلا خواستار 
شکست دولت و ملت در مورد برجام بودند و هم اکنون نیز مخالف حضور ایشان هستند. 
دلیل مخالف این افراد آن است که حضور سیدحسن خمینی در مجلس خبرگان رهبری 

موجب تحول شگرفی و مثبتی در آنجا خواهد شد ولی آنها این مسئله را نمی خواهند.
استاد  حوزه و دانشگاه

زنان  سهم آنها از پارلمان 
در روزهایی که هر چه می گذرد به انتخابات مجلس 
شورای اسلامی نزدیک تر می شویم و هر روز فهرستی جدید 
از احزاب و جناح ها منتشر می شود، علی الدوام اخباری هم از 
گزینه های ریاست مجلس آینده می رسد. آقای دکتر عارف، 

آقای دکتر خرازی، آقای دکتر لاریجانی، آقای فلانی و آقای بهمانی و دریغ از نام یک 
خانم؛ درحالی که در کشوری عربی که اتفاقا در بسیاری از شاخص های توسعه هم از ما 
عقب تر است، یک زن به ریاست مجلس رسید! با وجود تلاش بانوان و تاکید بسیاری از 
نمایندگان مجلس برای افزایش حضور بانوان در خانه ملت، تعداد زنانی که توانسته اند با 
انتخاب مردم وارد مجلس شوند، نه تنها از عدد ۱۴ در »مجلس پنجم« تجاوز نکرده، این 
تعداد پس از »مجلس هفتم« در مجالس بعدی با سیر نزولی مواجه شده است. در تمام 
این سال ها تعداد کل نمایندگان مجلس نیز رقمی بین ۳۲۷ نفر تا ۲۷۴ نفر بوده است و این 
یعنی کمتر از ۵ درصد کرسی های پارلمان تاکنون به زنان سرز مینمان سپرده شده است. 
در بررسی سهم زنان از پارلمان های خاورمیانه، افغانستان که وزارت زنان نیز دارد و شاید 
بهترین وضعیت برای زنانش کمی دور از ذهن باشد، اما بهترین وضعیت را با ۲۷درصد و 
قطر بدترین وضعیت را با صفر درصد سهم زنان از مجلس دارد و ایران پنج پله مانده به 
آخر سهم سه درصدی زنان را در مجلس به خود اختصاص داده است. جالب اینجاست که 
جمهوری اسلامی ایران بعد از کشورهایی مانند افغانستان، عراق، پاکستان، عربستان، ترکیه، 
 آذربایجان، قبرس و حتی سوریه و دیگران قرار دارد و شایان توجه  اینکه این حق خواست 
تمام زنان مستقل از جناح و گرایش سیاسی است.  خانم ها از مجتهده و دکتر و مهندس و 
استاد دانشگاه و حتی عضو هیئت رئیسه مجلس، هیچ یک، تاکنون فضا را مناسب مطالبه ای 
بیش از سهم ۳0درصدی زنان در مجلس نیافته اند. زنان فرهیخته و تاثیرگذار با تلاش 
شبانه روزی به دنبال قطعی کردن سهم سی درصدی هستند که جای سپاسگزاری دارد اما 
کماکان بر نگارنده پوشیده است که این سهم خواهی ۳0 درصدی چه مبنایی دارد؟ اگرچه 
در صورت تحقق گام بزرگی برای جامعه سیاسی و غیرسیاسی زنان برداشته شده است، 
با هر شاخص علمی اعم از جمعیت زنان در کشور، جمعیت فارغ التحصیلان دانشگاهی، 
جمعیت راه یافتگان به دانشگاه ها و غیره . حساب کنیم دو دوتایمان چهار تا نمی شود؛ چون 
در تمام شاخص های علمی و اصولی سهم زنان بیش از ۳0درصد و حتی در مواردی بیش 
از ۵0 درصد است.  ولی آنچه تامل برانگیز است اینکه در طول ادوار گذشته، نه تنها کمترین 
کرسی مجلس در فهرست های انتخاباتی به زنان اختصاص یافته است، فضای مردانه حاکم 
مبتنی بر نگرش جنسیتی به گونه ای بوده که یک زن که همواره در کرسی اقلیت مجلس 
قرار داشته نتوانسته است شانسی حتی برای نامزدشدن برای ریاست مجلس در پشت 
درهای بسته لابی گری های آقایان داشته باشد! حتی اگر با کشورهای منطقه هم مقایسه 
کنیم که در کشور مسلمان و نزدیکمان، یعنی امارات یک زن بر کرسی ریاست پارلمان 
مشورتی، تکیه زد، لازم به ذکر است زنان این کشور قصد الگوبرداری از برخی کشورهای 
به ظاهر مسلمان را که درواقع مروج اسلام آمریکایی هستند ندارند اما هنوز برای مطالبه 
سهم ۳0 درصدی باید خود، توانمندی ها، مدارک تحصیلی و حتی پست های مدیریتی شان 
را اثبات کنند و دلیل آن دو مولفه است. اول اینکه آقایان حاضر به کمترشدن سهم خودشان 
نیستند چه در جامعه و چه در خانه و دوم اینکه خانم های این مرز و بوم بسیار ماخوذ به حیا 
هستند.   در جامعه آقایانی که نقش در بستن فهرست های انتخاباتی دارند و افرادی که 
ذی نفوذ هستند در میدان شعار همگی از حقوق زنان و تساوی و عدالت جنسیتی سخن 
می گویند و در میدان عمل و در هنگامه کارزار زنان را به امور حاشیه ای وادار می کنند و عملا 
زن ها می شوند زینت المجالس و کمتر مردی را می یابیم پای انتخاب هم به زنان اعتماد کند. 
این موضوع در هر سه قوه قابل مشاهده بوده و هست، آقایانی هم که در مسند پدر یا شوهر 
با زنان تعامل دارند کمتر حاضرند بدون ایجاد مشکل به فعالیت های اجتماعی و سیاسی 
زنان تن دهند و به لطایف الحیل زنان را وادار به خانه نشینی می کنند و مولفه دوم اینکه زنان 
با نجابت همیشگی زن ایرانی از مطالبه حق خود حیا می کنند و اگر کسی هم صدایش 
به ندایی رسا تبدیل شود حتما از طرف عده ای تمامیت خواه با چماق برچسب هایی مانند 
دارای اعتماد به نفس کاذب، جاه طلب، منفعت خواه و غیره وادار به پس گرفتن حرف خود 
می شود. آقایان اغلب به راحتی هرجا منافع حزب و گروهشان به خطر بیفتد، به آنی، گزینه 
فهرست جداگانه را جز گزینه های روی میز می دانند، اما خانم ها حتی یک بار هم نشده است 
که چنین کنند و این یعنی ماخوذ به حیا بودن خانم ها که نباید بیش از این مورد استفاده قرار 
گیرد.  لذا به نظر می رسد لازم است در روزهای نزدیک به انتخابات هرچه جدی تر مطالبات 
جامعه زنان پیگیری و در صورت عدم تحقق آن ازسوی خانم ها، سناریوهایی اقتضایی 

متناسب اندیشیده شود.
*مشاور امور زنان و خانواده وزیر ارتباطات

پیکر شهید مسعودی در قم تشییع
 به خاک سپرده شد

پیکر مطهر شهید محسن مسعودی از شهدای تازه شناسایی شده جنگ تحمیلی روز 
جمعه پس از اقامه نماز جمعه در قم تشییع و به خاک سپرده شد. 

به گزارش ایرنا، پیکر شهید مسعودی ابتدا به شبستان امام خمینی)ره( حرم حضرت 
معصومه)س( و محل اقامه خطبه های نماز جمعه قم منتقل و پس از اقامه نماز میت توسط 
حجت الاسلام والمسلمین اعرافی امام جمعه موقت قم و رئیس جامعه المصطفی العالمیه 
بر دوش قشرهای مختلف مردم، خانواده معظم شهیدان و مسئولان از مسیر خیابان های 
ارم و انقلاب اسلامی به سمت گلزار شهدای علی بن جعفر)ع( قم تشییع و در آنجا در جوار 
دیگر همرزمان شهیدش به خاک سپرده شد.  مشایعت کنندگان پیکر این شهید جنگ 
تحمیلی ضمن سینه زنی و عزاداری در مسیر حرکت خود شعارهای مرگ بر آمریکا و مرگ 
بر اسراییل سر دادند.  صبح  جمعه  نیز پیکر این شهید پس از قرائت دعای ندبه با حضور 
خیل کثیری از عاشقان و منتظران حضرت ولی عصر)عج( در مسجد مقدس جمکران 
تشییع شده بود.  بسیجی شهید محسن مسعودی فرزند منوچهر متولد ۲۳ آبان ۱۳۴6 در 
قم و جمعی گردان بلال لشکر سیدالشهدا)ع( سپاه استان تهران بود که در تاریخ ۱8 اسفند 
سال 6۲ در عملیات خیبر در جزیره مجنون به شهادت رسید و نامش در زمره شهدای 
مفقود الاثر ثبت گردید.  بنابر اعلام کمیته جستجوی مفقودین، پیکر مطهر شهید در اوایل 
آذرماه جاری شناسایی و از سوی مسئولان سپاه امام علی بن ابی طالب)ع( استان قم به 
خانواده معظم وی در قم اطلاع رسانی شد.  مراحل انجام آزمایش دی ان ای و تطبیق با 
پیکر مطهر شهدا، مطابق با رویه جاری به خانواده معظم شهید اطلاع رسانی و پس از تایید 
نتیجه آزمایش و تطبیق با مشخصات و مدارک بدست آمده از سوی کمیته جستجوی 
مفقودین، پیکر مطهر شهید محسن مسعودی پس از ۳۲ سال گمنامی احراز هویت شد. 
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محجوب نماینده تهران: 

دولت یازدهم به تراژدی هسته ای پایان داد 
دبیرکل خانه کارگر گفت: دولت یازدهم به تحریم ها و یک تراژدی به نام مذاکرات 

هسته ای پایان و جامعه را از نگرانی درباره آینده کشور نجات داد. 
علیرضا محجوب در گفت وگو با خبرنگار ایرنا افزود: انتخابات به طور ذاتی شور و نشاط 

دارد و مسوولان نباید کاری کنند که این شادابی سلب شود. 
وی ادامه داد: در صورتی که روند ثبت نام ها، برگزاری، رسیدگی به شکایات خوب باشد، 

قطعا انتخابات با نشاطی را شاهد خواهیم بود. 
 نماینده مجلس نهم مهمترین اقدام دولت روحانی را بستن پرونده تحریم های هسته 
ای دانست و گفت: دولت یازدهم به تحریم ها و یک تراژدی به نام مذاکرات هسته ای 
پایان و جامعه را از نگرانی درباره آینده کشور نجات داد از این رو باید بارها از رئیس جمهور 

تشکر کرد.  
وی هجمه های صورت گرفته علیه روحانی و هاشمی را ناشی از خطای فکری منتقدان 
دانست و تصریح کرد: روحانی از زمان نامزدی مورد هجمه های غیرمنصفانه قرار گرفت در 
حالیکه مظلومیت خمیرمایه و ضمیر کابینه وی است، مظلومیت هاشمی هم از یک دهه 

گذشته زبانزد است.  
محجوب دلیل این هجمه ها را درک سیاسی نادرست شرایط کشور توسط عده ای 

دانست و ابراز امیدواری کرد این درک بیشتر شود تا تخریب ها از بین برود.  
وی وضعیت مطبوعات در دولت های نهم و دهم را با دولت یازدهم غیرقابل مقایسه 
دانست و گفت: این دولت تاکنون در مسیر تضمین و تامین فضا برای مطبوعات حرکت 

کرده است.  
محجوب با اشاره به سخنان اخیر رئیس جمهوری درباره آزادی بیان افزود: بشیر و نذیر 

باید شیوه رئیس جمهور باشد، وی انتقاد کرد اما تخریبی انجام نداد.  
به گفته وی، آنهایی که خود در گذشته به دهان مردم برچسب می زدند، اکنون به 

روحانی اتهام می زنند. 

یک نماینده اصولگرای مجلس:

دیدار اصلاح طلبان با شورای نگهبان
 رفع بدبینی می کند

 یک عضو فراکسیون اصولگرایان رهروان ولایت دیدار چهره های اصلاح طلب با اعضای 
شورای نگهبان را به رفع برخی از سوء تفاهم ها و بدبینی ها و فراهم شدن بستر حضور 

حداکثری مردم در انتخابات اسفند ماه کمک کننده دانست.
به گزارش ایسنا، حجت الاسلام و المسلمین حسین سبحانی نیا افزود: قاعدتا هدف 

شورای نگهبان رفع صلاحیت همه کاندیداهای اصلاح طلب نیست.
وی افزود: طبیعی است ضوابط و مقرراتی وجود دارد که چهره ها و کاندیداهای اصلاح 
طلب باید به آن ضوابط التزام عملی داشته باشند تا بدین ترتیب حداقل شرایط لازم برای 

حضور آنان در انتخابات به شورای نگهبان اثبات شود.
نماینده مردم نیشابور در مجلس ادامه داد: چهره های سیاسی که در فتنه 88 نقش 
داشتند نباید انتظار تایید صلاحیت از شورای نگهبان داشته باشند. اصلاح طلبان نیز نباید 
در صدد عبور دادن این افراد از فیلتر شورای نگهبان باشند، شورای نگهبان تحت تاثیر فضاها 

و جوسازی ها قرار نخواهد گرفت.
این عضوشورای مرکزی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس در عین حال 
بر این باور است که دیدار اصلاح طلبان با اعضای شورای نگهبان به معنای فشار به این شورا 

برای تایید صلاحیت آنان نیست بلکه در حکم تبادل نظر و رفع برخی از ابهامات است.
این عضو شورای مرکزی فراکسیون اصولگرایان رهروان ولایت خطاب به اعضای شورای 
نگهبان پیشنهاد داد: توجه داشته باشید به صرف انتصاب افراد و چهره های سیاسی به 
جریان اصلاح طلبی نباید کاندیداها رد صلاحیت شوند. چرا که در جریان اصلاح طلب نیز 
نیروهای معتدل با سابقه ی مثبت سیاسی و انقلابی و منطقی حضور دارند که در مجلس 
ششم وفتنه 88 نیز هیچ نقشی نداشتند. اگر از این طیف اصلاح طلبان فردی کاندیدا شود 

نباید با نگاه بدبینانه به آنان نگریسته و رد صلاحیت شود.

نوبخت : 

تقسیم منابع محدود به طور عادلانه
 برای همه شهرها در بودجه 

سخنگوی دولت گفت: منابع محدود به طور عادلانه برای مشهد و دیگر شهرها تقسیم 
شود.

به گزارش ایسنا، محمدباقر نوبخت در حاشیه شورای هماهنگی و برنامه ریزی خراسان 
رضوی در جمع خبرنگاران با بیان این که »بودجه استان ها قطعی نشده است«، اظهار کرد: 

در هفته آینده ارقام جمع بندی و کامل می شود.
وی با اشاره به دو نکته مهم در رابطه با شهر مشهد،  اظهار کرد: در ارتباط با موضوع 
حاشیه نشینی شهر مشهد عنوانی به نام توسعه و عمران شهر مطرح شده که ردیف بودجه 
خاصی به این منظور اختصاص داده می شود. هم چنین با توجه به نام گذاری مشهد به عنوان 
پایتخت فرهنگی جهان اسلام در سال ۲0۱۷ ردیف خاصی از بودجه نیز به این موضوع 

اختصاص داده می شود.
وی در پاسخ به اختصاص یافتن بودجه خاصی با عنوان بودجه زیارت برای مشهد، 
تصریح کرد: این بحث در ابتدا مطرح شده اما زمانی که در مجلس طرح می شود نمایندگان 
دیگر شهرها نیز مانند قم و شیراز خواستار این بودجه می شوند. در حال حاضر بودجه زیارت 

به سه محل مشهد، قم و شیراز اختصاص داده می شود.
رئیس سازمان بودجه و برنامه ریزی اظهار کرد: اعتبار مناسبی به این منظور که هیچ 
مکانی مقدس تر از مشهد نیست باید برای این شهر در نظر گرفته شود اما این اعتبار باید 

برای شهرهای دیگر نیز در نظر گرفته شود.
وی با اشاره به تخصیص بودجه به حوزه کشف رود، اظهار کرد: مبلغ پرداختی این 
بودجه از محل ماده ۱0 و ۱۲ در نظر گرفته شده است به همین دلیل در پرداخت بودجه 

با مشکلاتی مواجه هستیم.
وی با بیان این که »نمی توانیم تنها به شهر مشهد توجه کنیم«، گفت: با توجه به حضور 
زائران در این شهر بودجه مناسبی در نظر گرفته می شود اما باید توجه داشت برای تمام 

کشور بودجه های مربوطه در نظر گرفته شود.

تابش در پاسخ به روایت رسایی مطرح کرد: 

مجلس دهم؛ مجلسی با مشی اعتدالی 

نماینده مردم اردکان در مجلس با تاکید بر این که تندروها در مجلس آینده جایگاهی 
نخواهند داشت گفت که مجلس دهم مجلسی با مشی اعتدالی خواهد بود. 

 روابط عمومی دفتر محمدرضا تابش با اشاره به عکس منتشره از سوی حمید رسایی 
به همراه روح الله حسینیان و محمدرضا تابش روایت نماینده اردکان از این عکس را به 

این شرح منتشر کرد: 
»آقای رسایی ، نماینده تهران با انتشار عکسی از بنده و آقای حسینیان و خودش در 
وب سایت شخصی اش پیش بینی از ترکیب مجلس آینده داشته اند، که این قبیل کارها 
از وی بعید نیست، داستان این عکس از این قرار بود که بنده برای زیارت قبولی کربلا نزد 
آقای حسینیان در جلسه علنی مجلس رفتم، آقای رسایی نیز آمدند و بالاجبار و علی رغم 
مخالفت بنده و آقای حسینیان عکس سه نفره ای را گرفتند و در همان لحظه نیز متن 

یادداشت را نشان داد و گفت این عکس با این یادداشت منتشر می شود.
 آقای رسایی عکسش را ثبت کرده بود که پیش بینی اش را رسانه ای کند و شاید به 
گونه ای می خواست به افکار عمومی بگوید ترکیب مجلس دهم متشکل از اصولگرایان 
تندرو با حذف اصولگرایان اعتدالی و اصلاح طلبان معتدل است و شاید دلیل این که بنده 
در عکس فوق قرار گرفته ام نیز همین باشد. بنده نیز با اشاره به حدیث خیر الامور 
اوسطها پیش بینی ام را بدون این که به شخص خاصی اشاره کنم گفتم و این جمله را 
به دوستان گفتم که تندرروها در مجلس دهم جایگاهی نخواهند داشت و جامعه دیگر 

اقبالی به تندروها نخواهد داشت و وسط قرار گرفتن بنده نیز موئد چنین امری است! 
معتقدم مجلس دهم مجلسی با مشی اعتدالی خواهد بود که از هر دوجریان اصلاح 

طلب و اصولگرایان اعتدالی حضور دارند خواهند داشت.« 

با اشاره به این که »خراسان از دیرباز   رییس جمهور 
پایتخت فرهنگی جهان اسلام بوده است« گفت: تعیین 
مشهد به عنوان پایتخت فرهنگی جهان اسلام در سال 
۲0۱۷ میلادی، فرصت خوبی برای رسیدگی بیشتر به 

زیرساخت های شهری و اجتماعی مشهد مقدس است. 
حجت الاسلام والمسلمین دکتر حسن روحانی صبح 
جمعه در جلسه شورای هماهنگی و برنامه ریزی استان 
خراسان رضوی که در مشهد مقدس برگزار شد، بر استفاده 
از فرصت ها و امکانات موجود و تلاش تمام مسئولان و 
دستگاه های اجرایی برای توسعه و پیشرفت این استان تأکید 

کرد. 
عظیم الشأن  پیامبر  رحلت  ایام  تسلیت  ابراز  با  وی 
رضا  امام  و  مجتبی  حسن  امام  شهادت  و  اسلام)ص( 
الشان  عظیم  پیامبر  رحلت  ایام  گفت:  علیهما السلام، 
اسلام)ص( ایام اندوه و غم بشریت است، چرا که پیامبر)ص( 
اشرف مخلوقات و آورنده علم، اخلاق، ادب و راه زندگی برای 
همگان بود و با رحلت ایشان، پیام آسمان به زمین منقطع 

شد. 
وی با بیان این که »پیامبر اسلام)ص( بزرگترین الگو از 
طرف خداوند برای بشریت بود«، اظهار کرد: اسلام دین 
رحمت و صلح است و خشونت و تروریسم به نام اسلام، 

موجب تاسف تاریخ بشریت است. 
رییس جمهور با اشاره به این که »امروز در سطح دنیا 
هنگامی که حادثه ای تروریستی رخ می دهد، متأسفانه و 
به صورتی هدفمند سیل هجمه تبلیغاتی علیه مسلمانان 
و اسلام به راه می افتد«، گفت: تروریست ها در حالی که 
جنایت های شان هیچ ارتباطی با احکام قران و اسلام ندارند، 
خود را مسلمان معرفی می کنند تا همین موضوع باعث 
قضاوت نادرست افکار عمومی جهان نسبت به اسلام و 

مسلمانان شود. 
وی با تاکید بر این که »نشان دادن چهره واقعی رحمت و 
رأفت اسلام، افکار عمومی جهان را جلب خواهد کرد«، افزود: 
رحلت پیامبر اسلام)ص( حادثه ای تأسف بار بود اما حوادثی 
رقم می خورد،  اسلام  نام  به  بشری  در جامعه  امروز  که 

تأسف بارتر است. 
وی امام حسن مجتبی)ع( را امام صلح، کرامت ، وحدت 
، صبر و تحمل توصیف کرد و گفت: امام حسن)ع( با وجود 
آنکه ظلم های فراوان و زخم زبان های زیادی را تحمل کردند، 
اما در عین حال مسیر هدایت را پیش روی همگان قرار 
داده و ما افتخار می کنیم که راه آن امام کریم و بزرگوار 

را ادامه دهیم. 
رییس جمهور همچنین با بیان این که »عمر شریف امام 
رضا)ع( نور، رحمت و هدایت بود و ایشان مایه فخر و مباهات 
ایرانیان هستند و عنایتشان شامل حال ملت ایران بوده و 
هست«، اظهار کرد: هجرت امام رضا)ع( از مدینه به ایران 
فرصتی برای مردم ایران در طول تاریخ بود تا از نور و معنویت 

این امام همام بهرهمند شوند. 
وی افزود: امام رضا)ع( با حضورشان در خراسان نشان 
دادند که اسلام دین فرهنگ، منطق و گفت و گو است و از 
بحث و مباحثه هراسی ندارد و امیدواریم بتوانیم با پیروی از 
راه امام رضا)ع( اسلام را با منطق والایش به جهان معرفی 

کنیم . 
وی درادامه خراسان را منطقه ذوق، علم، هنر و بزرگان 
اهل فرهنگ و ادب دانست و گفت: استان خراسان رضوی 
از جهات گوناگون دارای اهمیت است و حضور بارگاه نورانی 

امام رضا)ع( بر این اهمیت افزوده است. 
روحانی در بخش دیگری از سخنان خود با بیان این که 
»این سفر معنوی و زیارت بارگاه نورانی امام رضا)ع( فرصتی 
را برای بررسی مشکلات و روند برنامه های استان خراسان 
رضوی بوجود آورده است«، گفت: از سفر سال گذشته 
تاکنون براساس گزارش های ارایه شده، عمده طرح ها و 
پروژه های وعده داده شده، پیشرفت زیادی داشته اند و ما با 
ایستادگی بر تعهد خود و توکل بر خدا امیدواریم این طرح 

ها هر چه سریعتر کامل شوند. 
وی شهر مشهد را به لحاظ تعلق آن به همه مردم ایران 
و شیعیان جهان دارای اهمیت ویژه ای برشمرد و بر ضرورت 
رسیدگی و تلاش بیشتر در جهت حل مشکلات این شهر 
تأکید کرد و گفت: تسهیل شرایط و ارایه امکانات برای زائران 
ملجأ شریف امام رضا)ع( وظیفه ای است که باید با تلاش و 

هماهنگی به آن عمل کنیم. 
وی با تشکر از تلاش های استاندار و مسئولان دستگاه های 
اجرایی و انتظامی و سایر نهادها در استان خراسان رضوی 
و مشهد مقدس در زمینه پذیرایی از زائران امام رضا)ع( در 
طول ایام گوناگون سال به تلاش قابل تقدیر دستگاه های 
مختلف کشور در ساماندهی زایران اربعین حسینی اشاره 
کرد و افزود: باید با تلاش بیشتر بتوانیم شرایط و امکانات 
بهتری را برای زایران ائمه معصومین بویژه امام رضا)ع( فراهم 
کنیم.  رییس جمهور وجود بافت فرسوده و حاشیه نشینی 
را از مشکلات طولانی و کهن مشهد مقدس دانست و با 
اشاره به اینکه امروزه مشکلاتی نظیر کمبود آب نیز به این 
مشکلات اضافه شده است، افزود: دولت در پی تامین و حل 
مشکلات آب است و همه نخبگان، مسئولان و دانشگاهیان 
نیز باید برای حل این مشکل در استان تلاش و برنامه ریزی 

داشته باشند اما اولین قدم بهره وری صحیح از منابع موجود 
فناورانه و  اقدامات  نیازمند سرمایه گذاری،  این  است که 

فرهنگ سازی است. 
شهر،  زیباسازی  اجتماعی،  ساماندهی  گفت:  وی 
ساماندهی ترافیک شهری، رفع مشکلات حمل و نقل در 
استان،  ساماندهی مسایل فرهنگی و نحوه بروز و ظهور آن 
در انظار عمومی از جمله اقداماتی است که باید به آنها در 

استان خراسان رضوی و شهر مشهد توجه ویژه ای داشت. 
وی همچنین خاطرنشان کرد: ما برای پیشبرد پروژه ها و 
رشد و توسعه کشور، نیازمند سرمایه گذاری خارجی هستیم؛ 
چراکه امکانات و منابع موجود، پاسخگوی رسیدن به رشد 
مدنظر نخواهد بود و در این راستا باید تسهیلاتی را جهت 
جذب سرمایه گذاری خارجی در این استان نیز فراهم کنیم. 
رییس جمهور با اشاره به انتخابات پیش روی مجلس 
خبرگان و مجلس شورای اسلامی در اسفندماه، بر تلاش 
همه دستگاه ها برای ایجاد فضای مناسب و آرام در مسیر 
انتخاباتی قانونمند و باشکوه تأکید کرد و گفت: باید همه 
چهره های علاقه مند به خدمت به مردم در صحنه انتخابات 

حاضر شوند. 
به گزارش ایسنا، وی، مجلس شورای اسلامی را دارای 
جایگاهی پراهمیت در جمهوری اسلامی دانست و خاطر 
نشان کرد: مجلس شورای اسلامی مکانی است که هر چه 
تریبون و سخنان نمایندگان آن عالمانه و قوی تر باشد، 
موجب فخر و عزت کشور خواهد بود. امیدواریم هر مجلسی 
در دفاع از کیان نظام و حقوق ملت از مجلس قبل قوی 
تر باشد و موجب سربلندی بیش از پیش ملت ایران در 

جهان شود. 
وی با بیان این که» در شرایط فعلی منطقه و جهان، 
حضور پرشور در انتخابات یکی از قدرت نمایی های ملت 
ایران در منطقه خواهد بود«، اظهار امیدواری کرد تا انتخابات 
آینده مجلس شورای اسلامی جلوه گاه وحدت، قدرت ملی 

و انسجام بیشتر ملت ایران باشد. 

رییس جمهور در مشهد: 

همه چهره های علاقه مند به خدمت به مردم در انتخابات حاضر شوند 

معاون اول رئیس جمهور گفت: ایران توانسته است 
موضوع هسته ای را که بیش از یک دهه گذشته با ادعاها 
و اتهامات بی اساس به یک مشکل تبدیل شده بود با 
هوشمندی و تعامل عقلانی با جامعه جهانی حل و فصل 

کند و به زودی شاهد لغو تحریم ها خواهیم بود. 
به گزارش خبرگزاری صدا و سیما، اسحاق جهانگیری 
که  روز گذشته در مراسم بیستمین سالگرد اعلام بی طرفی 
کشور ترکمنستان در عشق آباد سخن می گفت،  افزود: لغو 
این تحریم های نادرست ضمن رفع موانع تعامل بیشتر 
جمهوری اسلامی ایران با جامعه جهانی، فضای مساعدتری 
را برای تعاملات منطقه ای و همکاری با همسایگان فراهم 
با اعلام تبریک دولت و ملت جمهوری  می کند.  وی 
اسلامی ایران به کشور ترکمنستان به مناسبت فرارسیدن 

گفت:  کشور  این  بی طرفی  اعلام  سالگرد  بیستمین 
جمهوری اسلامی ایران از نخستین کشورهایی بود که از 
تصمیم ترکمنستان برای اتخاذ سیاست بی طرفی حمایت 
کرد و این تصمیم را در توسعه، تحکیم و تعمیق روابط 
دو کشور و تبدیل مرزهای دو کشور به مرزهای دوستی، 
برادری، صلح و آرامش و امنیت مثبت ارزیابی می کند.  
معاون اول رئیس جمهور افزود: روابط دو کشور با اتکا به 
اشتراکات تاریخی و فرهنگی در مسیر رشد و توسعه در 
همه زمینه ها گسترش یافته است و این روند با استفاده از 
ظرفیت های موجود دو کشور در پرتوی اراده و تفاهم دو 
رئیس جمهور در جریان است.  جهانگیری گفت: معتقدیم 
امنیت هر کشوری را امنیت منطقه پیرامونی آن تامین 
می کند.  وی افزود: محیط پیرامونی ناامن، امنیت را با هر 

میزان قدرت نمی تواند به طور کامل ایجاد کند و بر همین 
اساس ما امنیت همسایگان خود را امنیت خود می دانیم. 

جهانگیری گفت: این روزها شاهد گسترش خشونت و 
افراط گرایی در منطقه و کشته شدن انسان های بی گناه 
هستیم .  معاون اول رئیس جمهور افزود: این روندی است 
که متاسفانه با مداخله کشورهای فرامنطقه ای پیچیده تر 
شده است و هر روز شاهد اقدامات غیرانسانی و غیراسلامی 
این گروه ها به نام عدالت و اسلام هستیم.  وی گفت: 
اگر جهان با این جنایات برخورد نکند همگی صدمات 
جبران ناپذیر آن را متحمل می شویم.  جهانگیری افزود: 
سیاست خارجی جمهوری اسلامی ایران همواره بر ارتقای 
روابط با همسایگان و منطقه استوار بوده است و این مسیر 
با قوت در دولت آقای روحانی پیگیری می شود.  وی گفت: 
جمهوری اسلامی ایران آمادگی دارد با کشورهای منطقه 
به ویژه کشور ترکمنستان در تمام عرصه ها از جمله تحکیم 

امنیت و صلح همکاری کند.

معاون اول رئیس جمهور: 
به زودی شاهد لغو تحریم ها خواهیم بود

معاون پارلمانی رئیس جمهوری گفت: برخی رسانه ها که علیه بزرگان و شخصیت های 
نظام قلم فرسایی می کنند با خط رهبری فاصله هزار ساله دارند. 

به گزارش ایرنا، حجت الاسلام و المسلمین مجید انصاری بعدازظهر جمعه در آئین 
عزاداری رحلت رسول گرامی اسلام )ص( و امام حسن مجتبی )ع( که در روستای خیارج 
شهرستان بویین زهرا استان قزوین برگزار شد، از رسانه ها و سایت ها خواست رعایت اخلاق 
دینی و اسلامی را در دستور کار خود قرار دهند.  وی با انتقاد از برخی رسانه ها که علیه بزرگان 
کشور مطلب می نویسند، اضافه کرد: ایا اخلاق پیامبری این است که عده ای در این کشور قلم 
بدست گرفته و در روزنامه ها، سایت ها و شبکه های اجتماعی علیه بزرگان انقلاب و استوانه 
های آن که همراه امام خمینی )ره( این نهضت را به پیروزی رساندند مانند آیت الله هاشمی 
رفسنجانی و سایر شخصیت ها، دولت و بیت امام راحل بنویسند و سپس ادعا کنند که پیرو 
رهبری هستیم.  وی ادامه داد: مقام معظم رهبری هرگز چنین اذنی را نداده اند و نباید اجازه 
داد بذر کینه و نفرت در جامعه افشانده شود چرا که با این کار شاید ۵ یا ۱0 سال بعد شاهد 

شکل گیری داعشی جدید و شیعی باشیم بنابراین باید بسیار مراقب باشیم.
   دولت روحانی در سخت ترین شرایط اداره کشور را برعهده گرفت

 معاون پارلمانی رئیس جمهوری در بخش دیگری از صحبت های خود با بیان این که 
دولت تدبیر و امید در سخت ترین شرایط اداره کشور را بدست گرفت، افزود: در این مدت 

دولت با تنگناهای زیادی روبه رو بوده است که همه کم و بیش از آنها اطلاع داریم.
وی، کاهش درآمدهای نفتی از ۱۷0 دلار به زیر ۴0 دلار و همچنین کم شدن صادرات آن 
از ۲ میلیون بشکه در روز به یک میلیون ، وجود طرح های نیمه تمام کلنگ خورده که تکمیل 
آنها به ۴00 هزار میلیارد تومان اعتبار نیاز دارد، بدهی ۱00 هزار میلیارد تومانی مربوط به 
معوقات بانکی و همچنین بدهی ۳00 هزار میلیارد تومانی دولت به پیمانکاران و بانک ها،پروژه 
نیمه تمام مسکن مهر و موضوع پیچیده یارانه ها را از جمله مشکلات فراروی دولت تدبیر و 
امید دانست.  این مسئول اضافه کرد: در شرایطی ۲۱0 هزار میلیارد تومان یارانه پرداخت شده 
است که این مبلغ بیش از تمام بودجه عمرانی کشور در این سالها بوده است و این مشکلات 
همزمان با تحریم های ظالمانه علیه کشور و تحمیل هزینه های سنگین و کمرشکن بر 
سیستم بانکی همراه بود. وی اضافه کرد: دولت تدبیر و امید با توکل برخدا ، با حمایت ها و 
هدایت های رهبری و به پشتوانه مردم براساس خرد و تعقل برنامه های خود را پیش برد و 
در عرصه مهار تورم و خروج از رکود به موفقیت های خوبی دست یافت و توانست رشد منفی 
اقتصادی 6.8 درصد در سال 9۱ را پارسال به رشد مثبت سه درصد برساند و تورم ۴0 درصد 
را نیز به ۱۵ درصد کاهش دهد.  معاون پارلمانی رئیس جمهوری اضافه کرد: دولت در شرایط 
سخت مالی بسته سلامت در کشور را اجرا کرد و بودجه عمرانی کشور را با وجود کاهش 
درآمدهای شدید خود ۳00 درصد نسبت به سال 9۱ افزایش داد.  وی با بیان اینکه در حوزه 
کشاورزی نیز دولت تدبیر و امید گام های بلندی برداشته است، افزود:در یک نمونه زمانی 
که دولت جدید امور را تحویل گرفت در برخی استان ها فقط تا سه روز ذخیره گندم وجود 
داشت اما امروز تا 9 ماه ذخیره گندم برای تمام کشور وجود دارد که این در سایه دستور مقام 
معظم رهبری مبنی بر اقتصاد مقاومتی و تامین امنیت غذایی کشور بوده تا دشمنان خیال 
نکنند با فشار می توانند به خواسته های خود دست یابند.  حجت الاسلام انصاری با اشاره به 
برنامه ریزی دولت تدبیر و امید در حوزه های کشاورزی، گفت: امسال به لطف پروردگار دولت 
هشت و نیم میلیون تن گندم را خریداری کرد که این رقم در سال 9۲ نصف بود و یا اقدامات 
گسترده ای که در حوزه کشاورزی خوزستان انجام شد، مورد قدردانی مقام معظم رهبری 
واقع شد.  این مسئول، توسعه مخابرات و شبکه جاده ای کشور، تسهیل در کسب و کار و بازار 
و رساندن رتبه ایران از رتبه ۱۵0 به بالا به ۱۱8 در کنار به سرانجام رساندن مذاکرات هسته 

ای و برجام را از دیگر موفقیت های دولت تدبیر و امید برشمرد.
  صداوسیما پیروزی برجام را کوچک نشان می دهد

 معاون پارلمانی رئیس جمهوری با بیان این که برجام تنها کار دولت و آقای روحانی و 
تیمش نبود بلکه در سایه حمایت های مقام معظم رهبری و پشتیبانی مردم بدست آمد، افزود: 

باید به صداوسیما بگوییم که چرا این پیروزی و افتخار را کوچک نشان می دهید.
وی ادامه داد: ناامید کردن مردم چه سودی برای چه کسی دارد،چرا تلاش دارید موج 
امید و نشاطی که در جامعه ایجاد شده را خاموش کنید؟ اگر می خواهید نقد کنید، خب نقد 
کنید، خود رئیس جمهوری گفت که از من آغاز کنید اما در کنار آن انصاف را هم در نظر 
داشته باشید. حجت الاسلام انصاری با بیان اینکه همایش بزرگ اربعین حسینی و رفت و 
آمد بیش از یک میلیون زائر به سادگی رقم نخورد و با تلاش های دولت در کنار سایر نهادها 

و دستگاه ها بدست آمد، افزود: در ایام اربعین رکورد صدور ویزا در جهان شکسته شد و یک 
میلیون و 600 هزار زائر ظرف چند روز بدون این که قطره ای خون از دماغ کسی جاری شود، 
بین دو کشور ایران و عراق رفت و آمد کردند. معاون پارلمانی رئیس جمهوری ادامه داد: حال 
در این میان صداوسیما دوربین خود را برداشته و به سراغ پروازی که لغو شده می رود و باید 
گفت که خوش انصاف این را بگو و به ۷00 پروازی که گذاشته شده و بدون مشکل رفته و 

بازگشته نیز اشاره ای بکن.
وی اضافه کرد: یا در مورد دیگر در شرایط نامساعد جوی هفته ای که گذشت شاهد 
تلاش شبانه روزی دستگاه های خدمات رسان و امدادی و مهمان نوازی مردم استان قزوین 
و پذیرائی آنان از در راه ماندگان بودیم اما صداوسیما به سراغ یک نانوایی که نان را هزار تومان 
فروخته بود رفت و باید گفت چرا این را بزرگ می کنید ولی از مهمان نوازی مردم و خدمات 
ارائه شده چیزی نمی گوئید. این مسئول گفت: در آینده با بازگو کردن زحمت هایی که تیم 
دیلپماسی ایران از جمله دکتر ظریف در جریان مذاکرات هسته ای کشید مردم خواهند 

فهمید که قهرمانان آنها چه کردند.
  16 تحریم فلج کننده علیه ایران برداشته شد

 وی با بیان اینکه کشوری را سراغ نداریم که موضوع آن به ذیل بند ۷ شورای امنیت رفته 
باشد و ساقط نشده باشد، افزود: دولت در این رابطه کاری کرد کارستان و با تلاش شبانه روزی 
و بی وقفه، سایه شوم ۱6 تحریم پی در پی و فلج کننده که برخی آنها را کاغذ پاره می خواندند 
را از سر ملت و کشور برداشت. این مسئول با بیان اینکه برخی تعامل با دنیا را ناسازگار با ارزش 
ها می دانند که این دسته باید بروند و سند چشم اندازی که رهبری سال 8۵ ابلاغ کردند که 
در آن بر تعامل سازنده با جهان برای تبدیل ایران به قدرت اول علمی و اقتصادی منطقه تاکید 
شده بود، مشاهده کنند، اظهار کرد: پس از ارائه نهایی گزارش آژانس و با رفع کامل تحریم ها 
شاهد سیل سرمایه گذاران به سمت ایران خواهیم بود. حجت الاسلام انصاری با بیان اینکه 
شاهد ارتباط خوبی میان دولت با سایر قوا هستیم، افزود: دولت به لحاظ خط سیاسی با دولت 
پیشین دارای تفاوت است،ولی تعامل سازنده ای بین دولت با مجلس را شاهد هستیم و آرامش 
خوبی بر روابط بین قوا حکفرما است و همه افتخار می کنند که زیر سایه ولایت به کشور و 
ملت خدمت می کنند و در کنار آن حرمت رهبری را نگه می دارند. وی گفت: دولت با بهره 
گیری از رهنمودهای مقام معظم رهبری و به پشتیبانی مردم و در سایه همکاری با سایر قوا و 
نهادهای نظام نهایت سعی و تلاش خود را نیز همچون گذشته برای رفع مشکلات اقتصادی 

مردم به کار می گیرد.
 انتخابات 

حجت الاسلام انصاری در بخش دیگری از صحبت های خود با اشاره به پیش رو بودن 
انتخابات مجلس شورای اسلامی و خبرگان رهبری، گفت: انتخابات در پیش است و همه باید 
برای یک مسابقه بزرگ آماده باشیم اما شرایط عادلانه، دوستانه و برادرانه آنرا باید همه رعایت 
کنیم.  وی اضافه کرد: در این مسابقه مانند میدان ورزش باید طرفین حرمت و احترام یکدیگر 
را نگه داشته و از خطای عمد بپرهیزند، داوران نیز باید تلاش کنند که بدرستی ایفای نقش 
کرده و دست اندرکاران برگزاری نیز باید سعی کنند همه ابزار یک مسابقه سالم را فراهم کنند 
که در این صورت شاهد یک رقابت زیبا که در پایان آن بازنده برنده را در آغوش می کشد، 

خواهیم بود.
  اندیشه های افراطی 

معاون پارلمانی رئیس جمهوری در ادامه هشدار داد: باید مراقب بود تا اندیشه های افراطی 
در کشور ریشه ندواند و برخی افراد، مراکز و کانون ها اگر خوش بین باشیم از روی نادانی 
و تحجر و اگر بدبین باشیم از روی خباثت و وابستگی و نفوذ سرویس های بیگانه در تلاش 
برای ایجاد تفرقه در کشور هستند.  حجت الاسلام انصاری با بیان اینکه این جریان می کوشد 
بین شیعه و سنی اختلاف بیاندازد، افزود: آنها در برخی شبکه ها به نام شیعه علیه مقدسین و 
بزرگان اهل سنت سخن گفته و به آنان توهین می کنند و به نام سنت علیه شیعه و مقدسات 
آنها سم پاشی می کنند و در تلاش هستند در کشور جنگ شیعه و سنی براه بیاندازند، همان 
کاری که سعی کردند در دیگر کشورهای اسلامی نیز انجام دهند.  معاون پارلمانی رئیس 
جمهوری گفت: این تفکر تلاش دارد تا داعش را مدافع اهل تسنن در برابر شیعه معرفی کند 
در حالی که شیعه و نسی واقعی هر دو علیه داعش و اندیشه های آنان اعلام برائت کرده اند. 
وی اظهار کرد: امروز ملت بزرگ ایران برای دفاع از مردم سنی عراق و کمک به رزمندگان 
شیعه و سنی، کرد، ترکمان به آنان خدمات مستشاری می دهد و همچنین ارائه خدمات 

مستشاری به مردم و دولت مقاوم سوریه نیز در راستای دفاع از کل جهان اسلام است.

انتقاد مجید انصاری از صداوسیما:

 از مایوس کردن مردم چه سودی می برید؟ 



3 اقتصادی

معاون زنگنه خبر داد؛

توافق ایران وفرانسه برای تولید 
معاون وزیر نفت با اشاره به توافق نهایی با یک شرکت فرانسوی برای ایجاد اولین واحد 
FLNG ایران در خلیج فارس از تبدیل گازهای مشعل میدان مشترک نفتی با عربستان 

به LNG برای فروش به بازار جهانی خبر داد.
رکن الدین جوادی درباره جزئیات احداث نخستین واحد تولید گاز مایع شناور ایران در 
خلیج فارس )FLNG( گفت: مذاکرات نهایی بین دو شرکت ایرانی و یک شرکت معتبر 

فرانسوی به منظور راه اندازی این واحد FLNG انجام گرفته است.
مدیر عامل شرکت ملی نفت ایران با اعلام اینکه قرار است اولین کارخانه FLNG ایران 
و حتی منطقه خاورمیانه با ایجاد کنسرسیومی بین شرکت های ایرانی و فرانسوی راه 
اندازی شود، تصریح کرد: این کارخانه از ظرفیت تولید یک میلیون تن LNG در سال 

برخوردار است.
معاون وزیر نفت با اعلام اینکه خوراک گاز طبیعی این واحد FLNG از گازهای در حال 
سوختن در مشعل سکوهای میدان نفتی فروزان تامین خواهد شد، اظهار داشت: در این 
طرح تامین کشتی LNG به منظور انتقال و کشتی FLNG برای تبدیل گاز به گاز مایع 

شده بر عهده سرمایه گذاران ایرانی و فرانسوی است.
نائب رئیس هیات مدیره شرکت ملی نفت ایران تاکید کرد: با این وجود قرار است 
بازاریابی و فروش محموله های LNG این پروژه توسط شرکت ملی نفت ایران انجام شد.

در همین حال اخیرا بیژن زنگنه وزیر نفت در گفتگو با مهر با بیان اینکه مهمترین برنامه 
ایران به منظور صادرات گاز به کشورهای اروپایی، ساخت و راه اندازی کارخانه ایران ال. 
ان. جی است، گفته است: هم اکنون ساخت این کارخانه تولید LNG از پیشرفتی حدود 
60 درصدی برخوردار است که با بهره برداری از آن امکان تولید سالانه ۱0.۵ میلیون تن 

LNG فراهم می شود.

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,065,000یک مثقال طلا

938,410یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,180,000سکه بهار آزاد ی

9,190,000سکه امامی

4,660,000نیم سکه

2,580,000ربع  سکه

1,680,000سکه یک گرمی

قیمت   نمایندگینام خود رو

 20635,000,000 تیپ 5

 206SD36,000,000وی 8

GLX 405 28,000,000پژو 

SLX 405 28,000,000پژو 

 33,000,000پژو پارس ELXسال

 34,000,000پژو پارس سال

E2 90 36,000,000تند ر 

LX 30,000,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

 29,000,000سمند LX سال

LX EF7 28,000,000سمند 

ELX 32,000,000سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 S 55,000,000زوتی 

 15,600,000سایپا کارا 151

 20,000,000سایپا 111

 19,000,000سایپا 131

 19,500,000سایپا 132

SX 23,950,000تیبا 



قیمت   نمایندگینام خود رو

315 MVM34,000,000 

550 MVM44,000,000 

MVM X33 66,460,000 

 MVM X3365,000,000 جد ید اتومات

 MVM11018,000,000 چهار سیلند ر
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تذکر نعمت زاده به خودروسازان؛

دستور ویژه رسیدگی به تخلفات تحویل 
خودروهای وام دار

معاون وزیر صنعت، از دستور ویژه محمدرضا نعمت زاده مبنی بر رسیدگی به تخلفات 
احتمالی تحویل خودرو با وام ۲۵ میلیونی خبرداد و گفت: خودروسازان حق طلب وثایق 

بیش از موارد از پیش تعیین شده را ندارند. 
محمود نوابی درباره وثایقی که به تازگی خودروسازان از مردم در مقابل تحویل 
خودروهای ثبت نامی با وام ۲۵ میلیون تومانی طلب می کنند، گفت: اداره کل رسیدگی به 
شکایات و ارزیابی در وزارت صنعت، معدن و تجارت فعال است که بر این اساس آن دسته 
از مردمی که نسبت به فرآیند تحویل خودروهای ثبت نامی خود با وام ۲۵ میلیون تومانی 
از خودروسازان شکایت دارند، می توانند به آن مراجعه کرده و شکایات خود را ثبت کنند.

 معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت افزود: در کنار این اداره کل، سازمان حمایت 
در خصوص  مردم  شکایات  دریافت  آمادگی  نیز  تولیدکنندگان  و  مصرف کنندگان 
خودروهای طرح اعتباری دولت را دارد. البته این وظیفه ذاتی و قانونی سازمان حمایت 
است که در این موضوع، نظارت عالیه داشته باشد و اگر هم شکایتی برسد، حتما رسیدگی 

خواهد کرد. 
وی تصریح کرد: در مورد خودروهای تسهیلاتی با وام ۲۵ میلیون تومانی نیز اگر 
خودروسازان، قواعد و مقرراتی بیش از آن چیزی که از ابتدا تعهد کرده بودند و بر اساس آن 
ثبت نام صورت گرفته است، از مشتری طلب کنند، این موضوع هم از ناحیه اداره شکایات 
و ارزیابی وزارت صنعت، معدن و تجارت و هم از ناحیه سازمان حمایت مصرف کنندگان و 

تولیدکنندگان قابل رسیدگی است.
 نوابی همچنین به برگزاری جلسه ای در حضور وزیر صنعت، معدن و تجارت و معاونت 
امور صنایع وزارت صنعت و سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان اشاره و 
خاطرنشان کرد: البته این جلسه صرفا در خصوص خودرو نبود، اما در آن، وزیر صنعت، 

معدن و تجارت به معاون امور صنایع خود دستور داده تا به این موضوع، رسیدگی کنند.
 وی اظهارداشت: وزیر صنعت، معدن و تجارت دستور داده تا آنچه که به عنوان تعهد 
میان خودروسازان و مردم بوده است، به بهترین شکل اتفاق بیفتد و هیچ اجحافی در مورد 

مردم صورت نگیرد. 
به گفته مدیرعامل سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان، بنا به دستور وزیر 
صنعت، اگر الحاقیه جدیدی خارج آنچه که از ابتدا با خریداران تفاهم شده، به مشتریان 
تحمیل شود، معاونت امور صنایع وزارت صنعت موظف به رسیدگی و رفع و رجوع است.

 گفتنی است برخی خودروسازان در زمان تحویل خودروهای با وام ۲۵ میلیون تومانی، 
از مردم طلب وثایقی تا ۱۲0 درصد قیمت خودرو می کنند.

رییس اتحادیه بارفروشان:
 وزارت کشاورزی باید از گرانی جلوگیری کند

رییس اتحادیه بارفروشان از سرمازدگی گوجه فرنگی های خوزستان و بهبهان خبر داد و 
گفت: وزارت جهاد کشاورزی باید با ارائه و اصلاح الگوی مناسب کشت از گرانی و کمبود 

میوه در بازار جلوگیری کند.
محسن محمودی با بیان اینکه کار اصلی وزارت جهاد کشاورزی برنامه ریزی برای 
کشاورزان است، اظهار کرد: وزارت جهاد کشاورزی اگر الگوی خوبی داشته باشد و مصرف 
سرانه را به کشاورزان اطلاع دهد، همه آن ها می دانند که هر ساله به چه میزانی باید کشت 
کنند؛ به عنوان مثال یک سال که با کمبود سیب زمینی مواجه می شویم در سال آینده 
همه کشاورزان به تولید آن اقدام می کنند و همین موضوع باعث می  شود محصولات روی 
دستشان باقی بماند و به دلیل کاهش قیمت بسیار زیاد، با زیان مواجه می شوند. وی با 
بیان اینکه دولت باید کشاورزان را حمایت کند، گفت: اگر در یکسال کشاورزان در رابطه 
با محصولی تولید بیش از نیاز داشته باشند وزارت جهاد می تواند مازاد آن را از کشاورزان 
خریداری کند تا آن ها متضرر نشوند چون با عرضه زیاد محصول به بازار با کاهش قیمت 
زیادی مواجه می شویم. محمودی ادامه داد: در بعضی مواقع نیز شاهدیم که محصولی در 
بازار کمیاب می شود و در آن زمان وزارت جهاد کشاورزی باید بتواند با برنامه ریزی هایی که 
از قبل انجام داده محصولاتی که در انبارها ذخیره کرده را به بازار عرضه کند تا تناسب بین 

عرضه و تقاضا برقرار شود و با افزایش قیمت زیاد در بازار مواجه نشویم.
ضرورت استفاده وزارت جهاد کشاورزی
 از دانشجویان و فارغ التحصیلان مربوطه

رییس اتحادیه بارفروشان همچنین بر ضرورت استفاده وزارت جهاد کشاورزی از 
دانشجویان و فارغ التحصیلان مربوطه تاکید کرد و افزود: اگر وزارت جهاد کشاورزی زمین 

در اختیار به فارغ التحصیلان قرار دهند آن ها می توانند ایده های خود را اجرا کنند.
محمودی گفت: به دلیل سرمایی که در چند روز گذشته داشتیم گوجه فرنگی های 
خوزستان و بهبهان از بین رفتند؛ بنابراین وزارت جهاد کشاورزی باید در این زمینه ورود 
کند یا در بعضی مواقع باید از طریق واردات اقدام به تنظیم بازار کند، چون برخی مواقع 

فقط از طریق واردات است که می توان بازار را به تعادل رساند.

 رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: با توجه به 
پیش رو داشتن بررسی لوایح بودجه سال 9۵ کل 
کشور و برنامه ششم توسعه، به دولت گفته شده که 
محور اصلی این لوایح باید مساله اقتصاد مقاومتی و 
مهمترین پیام و دستاورد این دو لایحه باید موضوع 

حمایت از تولید باشد. 
به گزارش ایرنا از پایگاه خبری خانه ملت، علی 
علی  حضرت  مسجد  در  جمعه  عصر  لاریجانی 
اصغر)ع( منطقه نیروگاه شهر قم در جمع مردم این 

منطقه افزود: معضل بیکاری در کشور جز با حمایت از 
تولید قابل حل نیست. 

 وی با بیان اینکه هم اکنون در ادارات ما دچار 
مشکل تورم نیرو هستیم، گفت: بنابراین دولت و 
مجلس باید زمینه مناسبی مانند ارائه تسهیلات بانکی 
برای حضور مردم در بخش اقتصادی کشور فراهم 
کنند. البته مجلس در چند سال اخیر قوانین مناسبی 
را برای بهبود شرایط کسب و کار و حمایت از تولید 

داخلی به تصویب رسانده است. 

 کلید حل مشکل های کشور، اجرا و تحقق اقتصاد 
مقاومتی است 

لاریجانی ادامه داد: خوشبختانه در استان قم ویژگی 
و ظرفیت های مناسبی برای ایجاد اشتغال وجود 
دارد که موضوع قالیباقی، دامداری و صنایع مختلف 
از مهمترین این ظرفیت ها است که به طور حتم اگر 
این حوزه ها رونق پیدا کنند، موجب ایجاد اشتغال 

می شود. 
وی با اشاره به اهمیت مقوله اقتصاد مقاومتی و 

تاکیدات رهبر معظم انقلاب برای تحقق آن، افزود: به 
طور حتم کلید حل مشکل های کشور، اجرا و تحقق 
اقتصاد مقاومتی است که تکیه به مردم و حمایت از 
تولید از مهمترین ویژگی های آن است که دولت و 
مجلس برای تحقق آن باید بسترهای مناسب را فراهم 

کنند. 
 نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی بر لزوم 
ورود مردم به عرصه اقتصادی و بخش تولید تاکید کرد 
و گفت: مردم باید بدانند که آینده کشور در گرو ورود 
آنها به بخش تولید و مباحث اقتصادی است، از این 
رو در شرایط کنونی دیگر ظرفیتی برای حضور افراد 
در کارهای اداری وجود ندارد و بخش عمده اعتبارات 

کشور صرف بودجه جاری می شود. 
 لزوم اتخاذ تصمیم صحیح غرب برای هموار 

شدن مسیر اجرای برجام
 رئیس قوه مقننه در ادامه گفت: البته مشکلات 
کشور همه به علت تحریم نبوده بلکه قسمتی از 
مشکلات به علت مدیریت ناصحیح ایجاد شده اند که 
به طور حتم با مدیریت مناسب و صحیح و هبستگی 

مردم حل خواهد شد.  
لاریجانی اضافه کرد: در دو سال اخیر در جریان 
مذاکرات تلاش شد تا مشکل کشور حل شود و ثمره 
نخست آن توافق هسته ای بود که این موضوع در 
مجلس هم به تصویب رسید و امیدوارم در مسیر اجرا 

نیز با عنایت خداوند توفیقات مهمی بدست آید. 
 وی تصریح کرد: البته مسائلی در جریان این توافق 
وجود دارد که مربوط به  این هفته است، از این رو 
اگر آژانس تصمیم مناسب را در این حوزه اتخاذ کند، 

مسیر برای اجرای برجام هموارتر می شود. 
 وی همچنین با تسلیت به مناسبت ایام محرم و صفر 
و همچنین سالروز وفات حضرت رسول اکرم )ص( و 
شهادت امام حسن مجتبی )ع( و امام رضا )ع( گفت: 

مردم ایران شرف و بزرگی خود را از محبت به اهل 
بیت )ع( گرفته اند. از طرف دیگر ملت ایران در دو ماه 
اخیر با حضور در مراسم سوگواری و عزاداری، عشق 
و علاقه خود را به اهل بیت )ع( نشان داده اند که این 

موضوع موجب بزرگی ملت ایران شده است. 
 لاریجانی با اشاره فرا رسیدن سالروز شهادت امام 
هشتم )ع( افزود: ایرانیان مفتخر به میزبانی امام رضا 
)ع( هستند و حتی در مسیر راه این امام از مدینه 
به طوس یک تعلق خاطر به ایشان برای مردم این 
مناطق ایجاد شد و بیان حدیث سلسله الذهب از 
سوی امام هشتم یکی از ویژگی های این سفر بود 
و کلمه لااله الا الله در این حدیث نشان می دهد که 
ما چه در زندگی فردی و چه اجتماعی فقط باید به 
خداوند تکیه کنیم و اگر توکل به خداوند باشد از 

مشکلات و عذاب ایمن خواهیم بود.  
لزوم توجه به فرصت ها و ظرفیت های سرمایه 

گذاری استان قم
وی با بیان اینکه حضور مردم در مراسم سوگواری، 
موجب افزایش همبستگی و پیوندهای قبلی میان 
به  اخیر  در چند سال  ایران  افزود:  آنها می شود، 
خاطر دسیسه و سنگ اندازی های دشمنان به ویژه 
اعمال تحریم ها، دچار مشکل های اقتصادی شد، اما 
خوشبختانه با تلاش های صورت گرفته، ان شاءالله 
موانع و سنگ ها برداشته شده و مسیر برای کار و 

فعالیت و شکوفا شدن اقتصاد فراهم می شود. 
لاریجانی در پایان با اشاره به موقعیت جغرافیایی 
استان قم گفت: با توجه به نزدیکی این استان به 
پایتخت، ظرفیت های بسیاری برای حضور سرمایه 
گذاران در این منطقه وجود دارد که اگر بسترهای 
مربوطه فراهم شود، یقینا این مساله زمینه ساز حضور 
سرمایه گذاران و شکوفایی بخش صنعت و تولید در 

این استان می شود. 

 هنوز مدت کوتاهی از آزادسازی نرخ بلیت هواپیما و به دنبال آن افزایش قیمت ها نگذشته بود 
که دولت قیمت بلیت قطار را هم افزایش داد و شوک بزرگی را به مسافران وارد کرد.

 دولت در هفته دوم آذرماه، آزادسازی نرخ بلیت هواپیما را ابلاغ کرد تا به این وسیله نرخ 
بلیت در ۱۷0 مسیر داخلی آزادسازی شود؛ اما با وجودیکه بارها اعلام شده بود آزادسازی به 
معنای افزایش قیمت نیست، ناگهان پس از اعلام این موضوع، نرخ بلیت در پروازها به طور 
سرسام آوری بالا رفت، بطوریکه بلیت برای مشهد مقدس با رقم هایی تا ۵00 هزار تومان هم 

به فروش رسید.
هرچند که ایرلاین ها معتقدند این افزایش قیمت ربطی به آنها ندارد و دلالان چارتری این 
قیمت ها را تعیین می کنند اما واقعیت این است که افزایش ناگهانی قیمت بلیت هواپیما 
به دنبال اعلام آزادسازی اتفاق افتاد و زمینه را برای سودجویی عده ای در فقدان نظارت بر 

آژانس های متخلف ایجاد کرد.
همین افزایش قیمت موجب شد که بخش زیادی از متقاضیان سفر هوایی به مشهدمقدس 
در آستانه شهادت امام رضا)ع( از این سفر بازمانند و توان خرید بلیت با این قیمت ها را 
نداشته باشند و به فکر استفاده از وسیله حمل و نقل دیگری باشند اما در ادامه این تصمیم، 
خبر دوم دولت مبنی بر افزایش متوسط 8 درصدی قیمت بلیت قطار، شوک دیگری را به 
مسافران وارد کرد. در واقع مسافران که برای استفاده از حمل و نقل هوایی ناامید شده بودند با 
قیمت های بالاتری در حمل و نقل ریلی هم مواجه هستند که همین موضوع، فشار بیشتری 
را به متقاضیان وارد می کند. بنابر اعلام معاون مسافری شرکت راه آهن، قیمت بلیت قطار 
مسافری از ۲۵ آذرماه به طور متوسط 8 درصد افزایش می یابد. به گفته وی از ۱۳۷ قطاری که 
در شبکه ریلی تردد می کنند، 9۱ قطار با ۱0 درصد و کمتر از آن افزایش و ۴6 قطار نیز حدود 

۱۵ درصد افزایش قیمت خواهند داشت.
محمد راشدی با اعلام اینکه شرکت هایی مجاز خواهند بود تا ۲0 درصد افزایش قیمت دهند 
که در روزهای غیر پیک مسافر هم تخفیف لازم را برای مسافران در نظر بگیرند، افزود: با توجه 
به اینکه بلیت قطار ۴۵ روزه پیش فروش می شود، کسانی که از قبل بلیت خریده اند، با همان 
نرخ قبلی محاسبه خواهد شد. وی تاکید کرد که ۲۴ قطار که در مسیرهای حومه ای تردد 

می کنند، مشمول افزایش قیمت ها نمی شوند.
انتقاد مجلس از افزایش قیمت بلیت در قطار و هواپیما

در این خصوص، محمد دامادی در گفتگو با مهر با اشاره به انتقاد از افزایش قیمت ها در دو 
بخش حمل و نقل ریلی و هوایی، گفت: مشخص نیست که وزارت راه و شهرسازی چه سبک 

و سیاقی برای افزایش قیمت ها دارد اما این موضوع به صلاح مردم نیست.
وی با بیان اینکه نباید هر زمان مشکل یا کمبود بودجه ای هست، فشار را به مردم بیاورند، 
اظهار داشت: معتقدم این افزایش قیمت ها در زمان پیک سفرها کار درستی نیست و در نهایت 

هم اتفاق خوبی در این بخش ها نمی افتد چرا که از توان متقاضیان کاسته می شود. 
عضو کمیسیون عمران مجلس با اعلام اینکه اینکه در زمان افزایش مسافر، قیمت ها را بالا 
ببریم، کار درستی نیست، افزود: الان در این فصل مردم گرایش دارند تا به مشهد مقدس سفر 

داشته باشند که در این شرایط، قیمت ها گران شده است. 
دامادی، این رفتار را سودجویانه دانست و اظهار داشت: وقتی که مردم به بلیت نیاز دارند، نباید 
آن را گران کنیم چرا که در نهایت به این بخش ها هم آسیب وارد می شود، زیرا مردم نمی توانند 

پیش بینی برای سفرها داشته باشند و با این قیمت های گران هم تقاضا کاهش می یابد.
 بنابراین به نظر می رسد، مسافرانی که از این پس قدرت خرید بلیت هواپیما را از دست داده 
اند باید با قیمت  هایی نزدیک به نرخ های قبلی بلیت هواپیما، بلیت قطار را هم تهیه کنند که 
به گفته مسئولان شرکت راه آهن این قیمت ها برای مسیرهای پرتقاضا تا ۲0 درصد افزایش 
خواهد داشت.  این در حالی است که از ابتدای روی کارآمدن عباس آخوندی در وزارت راه 
وشهرسازی همواره تاکید بر این بوده که سهم حمل و نقل جاده ای کاهش یافته و بیشتر 
سفرها به ریل انتقال یابد، موضوعی که به نظر می رسد در عمل اتفاق نیافته و مسافران زیادی از 
این پس به حمل و نقل جاده ای افزوده شود.  براین اساس، باوجود آمار بالای تصادفات رانندگی 
در کشور که سالانه چندین هزار نفر را به کام مرگ می کشاند، ایجاد تسهیلات لازم برای 
استفاده مسافران از حمل و نقل ریلی و هوایی ضروری به نظر می رسد اما این اقدامات دولت 

بطور حتم میزان استفاده از جاده را در حمل و نقل افزایش می دهد.

 همایش »وقف و رسانه« با حضور مدیران 
استانی و جمع کثیری از خبرنگاران و مدیران 

مطبوعات و خبرگزاری ها در قم برگزار شد.
 به گزارش روابط عمومی اداره کل اوقاف و 
امور خیریه استان قم، همزمان با هفته وقف و 
به همت اداره کل اوقاف و امور خیریه استان 
قم و با همکاری صدا وسیما، خانه مطبوعات 
و  خبرنگاران  صنفی  انجمن  قم،  استان 
روزنامه نگاران استان قم و همچنین بسیج 
رسانه، همایش »وقف و رسانه« سه شنبه 
سید  امامزاده  فرهنگی  مجتمع  در  شب 
علی)ع( برگزار شد. در این همایش مدیران 
ادارات کل اوقاف و امور خیریه، فرهنگ و 
ادارات،  از  دیگر  برخی  و  اسلامی  ارشاد 
مدیران نمایندگی های خبرگزاری ها در قم، 
مطبوعات و نشریات محلی و جمع کثیری 

از خبرنگاران حضور داشتند.
  مدیرکل اوقاف قم در همایش »وقف 

و رسانه«:
وقف نیازمند حمایت رسانه ای است

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم نیز 
در این همایش گفت: وقف نیاز به حمایت 
رسانه ای دارد و از آنجایی که جامعه نیازمند 
وقف است رسانه ها این توانایی را دارند که 
ذهن خیرین را به صدقه جاریه معطوف 

کنند.
حجت الاسلام والمسلمین سید اسماعیل 
حسینی  مقدم با اشاره به ابعاد مختلف و 
گسترده وقف اظهار داشت: هر گاه بخواهیم 
وقف را به طور کامل بشناسیم باید به همه 
افزود:  وی  باشیم.  داشته  توجه  آن  ابعاد 
معطوف ساختن نگاه جامعه به معاد یکی 
از راهکارهای پیامبر اسلام)ص( برای توجه 
دادن مردم به وقف بوده است زیرا این صدقه 
جاری پس از مرگ نیز همچنان پابرجا بوده 
و ثواب آن در پرونده اعمال آدمی به ثبت می 
رسد. مدیر کل اوقاف و امور خیریه استان قم 
با بیان اینکه در شهر قم و در طول تاریخ، 
واقفان بسیاری از میان علما و دیگر اقشار 
افراد  این  جمله  از  گفت:  داشته اند  وجود 
ابوطالب  به مرحوم آیت الله میرزا  می توان 
قمی اشاره کرد که برای زائران حرم حضرت 
معصومه)س(، موقوفات زیادی به جا گذاشته 
است.  وی ادامه داد: موقوفات میرزا ابوطالب 
قمی از حدود ۲00 سال پیش تاکنون وجود 
داشته و زائران و مردم زیادی از برکات آنها 
بهره مند شده اند.  حجت الاسلام والمسلمین 
حسینی مقدم بعد اقتصادی وقف را مورد 
توجه قرار داد و عنوان داشت: صاحب نظران 
هزاران صفحه درباره اهمیت و جایگاه وقف 

نوشته اند و بیش از این نیز امکان دارد.
مدیر کل اوقاف و امور خیریه استان قم 
با بیان اینکه وقف در کنار اقتصاد دولتی و 
خصوصی یک اقتصاد متمایز دیگری است 
سبب  وقف  می کنند  فکر  برخی  گفت: 
جمود اقتصادی می شود ولی در واقع از آن 
جایی که صدقه جاریه محسوب می شود 

قرن هاست که دارای پویایی خاصی است.
وی بیان کرد: 90 درصد بیمارستان های 
قم از محل موقوفات ساخته شده اند. آیا این 

موجب جمود اقتصاد است؟
قم،  خیریه  امور  و  اوقاف  کل  مدیر 
ویژگی های یک واقف را مورد توجه قرار داد و 
گفت: یک واقف باید بسیار اهل معرفت باشد 
که از اندوخته های خود بگذرد و سرمایه های 
مادی اش را در خدمت جامعه قرار دهد. وی 
با بیان اینکه وقف نامه ها چنان مضامین عالی 
و بلندی دارند که اگر انسان آنها را با دقت 
و تفکر بخواند بهترین درس اخلاق ها را در 
آنها می یابد خاطرنشان کرد: گاهی دولت 
به خاطر کمبود اعتبارات نمی تواند برخی 
از طرح ها را اجرایی کند که در اینجا وقف 

می تواند چنین خلأهایی را پر نماید.
حجت الاسلام والمسلمین حسینی مقدم 
افزود: در گذشته حکومت ها نقش چندانی 
در تمدن ها نداشتند و محور همه خدمات 
اجتماعی وقف بود، به عنوان مثال در استان 
همگی  که  دارد  وجود  انبار  آب  ده ها  قم 

موقوفه هستند.

مدیر کل اوقاف و امور خیریه استان قم 
تصریح کرد: وقف نیاز به حمایت رسانه ای 
دارد و از آنجایی که جامعه نیازمند وقف است 
رسانه ها این توانایی را دارند که ذهن خیرین 
را به صدقه جاریه معطوف کنند و این مسئله 
مورد تاکید مراجع عظام تقلید هم قرار دارد 
از جمله آیت الله العظمی نوری همدانی در 
از  فرمودند  داشتیم  ایشان  با  که  دیداری 
شبکه های تلویزیونی بخواهید برنامه ای ثابت 
و هفتگی برای ترویج فرهنگ وقف داشته  

باشند.
 مدیرکل ارشاد قم در همایش »وقف و 

رسانه«:
وظیفه رسانه ها در قبال ترویج 
فرهنگ وقف بسیار سنگین است

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان 
قم نیز در این همایش به نقش رسانه ها 
در ترویج فرهنگ وقف اشاره کرد و گفت: 
رسانه ها اگر بخواهند کاری در شأن وقف 
انجام دهند وظیفه سنگینی خواهند داشت.  
دانشی  عباس  والمسلمین  حجت الاسلام 
با اشاره به وجود وقف در همه ادیان الهی 
اظهار کرد: در واقع می توان گفت این صدقه 
جاریه یکی از اشتراکات مذهبی و دینی میان 
بسیاری از مردم جهان به شمار می رود. وی 
افزود: تمام ادیان الهی و همه اندیشه های 
انسانی به وقف اهمیت می دهند و جایگاه 
مدیرکل  هستند.  قائل  آن  برای  رفیعی 
فرهنگ و ارشاد اسلامی با بیان اینکه عمر 

می رسد  سال  هزار  به  موقوفات  از  برخی 
زکات  و  کردن  قربانی  نذر،  گفت: صدقه، 
همگی جایگاه بالایی در اسلام دارند اما وقف 
سرآمد همه آنهاست. وی ادامه داد: از جمله 
برکاتی که وقف برای تشیع داشته می توان به 
حفظ و تقویت فرهنگ عاشورا اشاره کرد؛ در 
زمان هایی که رسانه هایی همچون مطبوعات 
و رادیو و تلویزیون نبود موقوفه ها به عنوان 
زیر ساخت و زیربنایی قدرتمند، پیام های 
منتقل  نسل  به  نسل  را  کربلا  حماسه 
کرده اند. دانشی با بیان اینکه موقوفه هایی 
که از زمان خود واقعه شکل گرفتند ظرف 
ارزشمندی بودند که انقلاب کربلا را سینه به 
سینه منتقل کردند عنوان داشت: بر همین 
عزاداری  سنت  بگوییم  می توانیم  اساس 
برآمده از سنت وقف است. مدیرکل فرهنگ 
و ارشاد اسلامی استان قم خاطرنشان کرد: 
کردن  کمرنگ  برای  ظالم  حکومت های 
فرهنگ عاشورا تلاش های بسیاری کردند اما 
به برکت وجود وقف و مجاهدت های واقفان 
اکنون ما از جزئی ترین اتفاقات واقعه کربلا 
آگاه هستیم. وی در بخش دیگری از سخنان 
خود به نقش رسانه ها در ترویج فرهنگ وقف 
پرداخت و افزود: رسانه ها اگر بخواهند کاری 
در شأن وقف انجام دهند وظیفه سنگینی 
مقابل  در  گفت:  دانشی  داشت.  خواهند 
وسوسه های شیطانی که صاحبان اموال را به 
ثروت اندوزی فرا می خواند رسانه ها می توانند 
مجاهدتی رحمانی در راستای احیای این 
و  فرهنگ  مدیرکل  باشند.  داشته  سنت 
ارشاد اسلامی استان قم با بیان اینکه همه 
واقفان ثروتمند نبودند اظهار کرد: آیت الله 
مرعشی نجفی با نماز و روزه استیجاری پول 
تهیه کتاب فراهم کرده و آنها را وقف می کرد 
بنابراین وقف یک امر مخصوص ثروتمندان 
نیست . وی خاطرنشان کرد: آیت الله مرعشی 
نجفی با تلاش در عرصه وقف میراثی که قرار 
بود در بازارهای اروپا به فروش برسد را به یک 
مرکز بزرگ اسلامی تبدیل کرد و با جمع 
آوری ارزشمندترین کتاب ها یک گنجینه 
عظیم پدید آورد. دانشی با بیان اینکه گاهی 
برخی افراد می خواهند قسمتی از اموالشان 
را وقف کنند اما دچار وسوسه امروز و فردا 
اینجا رسانه ها  می شوند عنوان داشت: در 
می توانند با تبلیغ این سنت حسنه عظمت 
وقف را به آنها گوشزد کنند . گفتنی است 
همایش »وقف و رسانه« یکی از ده ها برنامه 
هفته وقف امسال در قم است و این برنامه ها 
تا روزهای میانی هفته آتی ادامه خواهند 

داشت.

دکتر لاریجانی در جمع منطقه نیروگاه شهر قم: 

معضل بیکاری جز با حمایت از تولید قابل حل نیست 

شوک بزرگ گرانی بلیت قطار و هواپیما

با حضور مدیران استانی و جمع کثیری از اصحاب رسانه:

همایش »وقف و رسانه« در قم برگزار شد
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 شاید غیبت بازیکنان اصلی ملوان به نفع این تیم شود

دایی: در محرومیت کریمی 
مسائل غیر فوتبالی دخیل است

سرمربی تیم صبای قم گفت که در محرومیت بازیکن این تیم مسائل غیرفوتبالی دخیل 
بوده است.

 علی دایی عصر دیروزدر نشست خبری پیش از دیدار امروز تیم های فوتبال صبای قم - 
ملوان انزلی اظهار داشت: بازی امروز مطابق معمول جزو مسابقات حساس خواهد بود و سعی 
می کنیم بهترین بازی را انجام دهیم. با تمام احترامی که برای ملوان قائلم و خیلی از دوستان 
من آنجا هستند اما می خواهیم ۳ امتیاز بازی را کسب کنیم تا از تیم های صدرنشین عقب 

نیفتیم. در این مدت تمرینات خوبی انجام داده و خودمان را آماده بازی با ملوان کرده ایم.
وی با تأکید براینکه تیمش آماده است دست پر میدان را ترک کند، یادآور شد: ما برای 
این بازی فرشید باقری و فرید بهزادی کریمی را در اختیار نداریم. در مورد محرومیت کریمی 
ما خودمان هم نمی دانیم چرا او محروم شده است و دلایل آن نامعلوم است. با این حال 
سعی می کنیم برای این بازی با نفراتی که در اختیار داریم بهترین بازی را ارائه داده و در 
نهایت امتیاز را بدست آوریم.سرمربی صبا در واکنش به این سؤال که واقعاً چرا وقتی سازمان 
لیگ مجوز بازی فرید بهزادی کریمی را صادر کرده اما کمیته انضباطی او را محروم می کند 
خاطرنشان کرد: من در این مورد صحبت نمی کنم و فقط به این نکته بسنده می کنم که ما 
تمام مدارک لازم برای اینکه ثابت کنیم بازی کردن کریمی از لحاظ قانونی مشکل ندارد، را 
در اختیار داریم. در این زمینه باشگاه صبا هیچ کار غیرقانونی نکرده و ربطی به ما ندارد که 
چرا کمیته انضباطی در مقابل اعلام سازمان لیگ رأی اعلام کرده است. در واقع ما طبق 
آیین نامه خودشان کریمی را بازی دادیم اما نمی دانم چه اتفاقی افتاد که کمیته انضباطی 
مقابل آیین نامه خودشان چنین دستوری صادر و بازیکن ما را محروم کردند.دایی  افزود: 
مطمئناً از طرف ما هیچ اشتباهی صورت نگرفته و به صورت کاملاً قانونی عمل کردیم اما 
تصمیم کمیته انضباطی مبنی بر محرومیت بازیکن ما خودش نقض قانون است. آقایان 
این رأی را مقابل قوانینی صادر کردند که خودشان وضع کردند. به عقیده من در زمینه 
محرومیت کریمی مسائل غیرفوتبالی دخیل بوده است.وی در خصوص اینکه استیلی گفته 
است 6 بازیکن خود را در بازی فردا مقابل صبای قم در اختیار نخواهد داشت، تصریح کرد: 
این نظر استیلی است، من احترام زیادی برای تیم ملوان قائل هستم و اعتقادم بر این است 
که بازیکنان جانشین در این بازی می خواهند خودشان را به هر شکلی نشان دهند و چه 
بسا بازی کردن آنها مقابل ما به مراتب خطرناک تر از نفرات اصلی باشد. از این جهت که ما از 
نفرات جایگزین شناختی نداریم و ممکن است آنها در زمین کارهای عجیب و غریب انجام 
دهند و بسیار تأثیرگذار ظاهر شوند. با این شرایط شاید نبود این نفرات تا حدی به نفع حریف 
هم باشد هرچند نمی توان گفت غیبت بازیکنان اصلی بی تأثیر است.سرمربی تیم فوتبال 
صبای قم عنوان کرد: ما هم برای بازی با ملوان دو بازیکن خیلی خوب و تأثیرگذارمان در 
بازی های اخیر را در اختیار نداریم. به هر حال نمی توانیم به این بسنده کنیم که چون حریف 
شش بازیکن خود را در اختیار ندارد پس کارمان راحت است. یک تیم با ۲۵، ۲6 بازیکن 
بسته می شود و حتماً برای این مواقع بازیکن جایگزین در یک تیم وجود دارد. ملوان تیم 
باقدرتی است که همه ساله در لیگ نمایش خوبی داشته اما ما هم در بازی فردا به دنبال این 

هستیم که بازی های خوب خودمان را ادامه داده و نتیجه لازم را کسب کنیم.

سرپرست باشگاه فرهنگی ورزشی صبای قم:

صبا از هر نظر آماده مصاف با ملوان است 
سرپرست باشگاه فرهنگی ورزشی صبای قم از پایان تعطیلی ۱۳ روزه تمرینات لیگ برتر 
و آمادگی بالای این تیم برای ادامه لیگ برتر و بازی هفته چهاردهم با ملوان انزلی خبر داد.

محمدرضا کشوری فرد تصریح کرد: با توجه به بازی هفته صبای قم و ملوان بندر انزلی که 
قرار است از هفته چهاردهم لیگ برتر فوتبال باشگاه های کشور روز یکشنبه به انجام رسید، 

آخرین تمرین تیم ما برای این بازی عصردیروز در ورزشگاه یادگار امام قم برگزار  کردیم.
وی اضافه کرد: دیدار تیم های فوتبال صبای قم و ملوان بندر انزلی از هفته چهاردهم لیگ 
برتر فوتبال باشگاه های کشور در ورزشگاه یادگار امام قم برگزار می شود و تیم ما در این دیدار 

هشتمین بازی خانگی این فصل را انجام می دهد و به دنبال ششمین برد این فصل است.
کشوری فرد اظهار کرد: بعد از بازی خوبی که تیم ما در هفته سیزدهم مقابل سیاه جامگان 
انجام داد و سه امتیاز با ارزش گرفت، خوشبختانه به جایگاه چهارم جدول بازگشتیم و اکنون 

نیز در شرایط خوبی هستیم که بتوانیم از بازی خانگی با ملوان سه امتیاز بگیریم.
وی با تمجید از بازی خوب صبای قم در هفته های سپری شده لیگ پانزدهم، تصریح کرد: 
تیم ما با تدابیر بسیار خوب کادر فنی عملکرد خوبی تا این هفته داشته و یقینا به همین روند 
نیز ادامه می دهد و مدیریت باشگاه نیز تلاش می کند تمام نیاز های تیم برآورده شود تا مانعی 

برای روند رو به رشد صبا ایجاد نشود.
سرپرست باشگاه فرهنگی ورزشی صبای قم از عدم حضور دو بازیکن کلیدی این تیم در 
دیدار هفته چهاردهم خبر داد و افزود: غیبت دو بازیکن اصلی تیم در بازی هفته چهاردهم 
مسابقات لیگ برتر فوتبال باشگاه  های کشور برابر ملوان بندر انزلی قطعی است اما نفرات 

جایگزین آماده ای داریم.
وی خاطرنشان کرد: فرید بهزادی کریمی با وجود اینکه کارت بازی صادر شده از سوی 
سازمان لیگ برتر را دارد اما با رای کمیته انضباطی در دیدار با ملوان به میدان نمی رود و ما 

نیز به این تصمیم کمیته انضباطی اعتراضی نکردیم تا خودشان به نتیجه برسند.
کشوری فرد یاد آور شد: دیگر بازیکن محروم تیم صبای قم در دیدار با ملوان انزلی، فرشید 
باقری است که بعد از جدایی رضا حقیقی از تیم ما با صلاحدید کادر فنی در ترکیب اصلی 
تیم بازی های بسیار خوبی به نمایش گذاشته و یکی از مهره های کلیدی تیم ما است اما به 

دلیل سه اخطاره بودن در این دیدار به میدان نمی رود.
وی ابراز کرد: در شروع لیگ آسیب های بازیکنان لطمات جبران ناپذیر زیادی به تیم وارد 
کرد اما تعطیلات لیگ برتر فرصت مناسبی بود تا مصدومان به شرایط مطلوب برساند و از 

ادامه بازی ها، کادر فنی صبای قم تمام ظرفیت تیم را در اختیار داشته باشد.
گفتنی است: تیم فوتبال صبای قم در حال حاضر با کسب پنج پیروزی، هفت تساوی و 
یک باخت از ۱۳ بازی انجام شده خود در هفته های سپری شده نیم فصل نخست مسابقات 
پانزدهمین دوره لیگ برتر فوتبال باشگاه های کشور، ۲۲ امتیازی است و در مکان چهارم 

جدول رده بندی ایستاده است.

فدراسیون فوتبال تاکید کرد؛

وزارت امور خارجه هیچ بدهی به فدراسیون 
فوتبال ندارد 

 
 مانند فیفا و AFC و پرداخت نشدن تمام این مبالغ توسط وزارت امور خارجه به این 

فدراسیون را تکذیب کرد. 
به گزارش خبرگزاری مهر و به نقل از سایت فدراسیون فوتبال، به دنبال درج برخی اخبار 
در خصوص بدهی وزارت امور خارجه به فدراسیون فوتبال، این فدراسیون اطلاعیه ای صادر 

کرد. متن اطلاعیه بدین شرح است:
» فدراسیون فوتبال اعلام می دارد کلیه اخبار درج شده در خصوص اخذ بدهی های 
مراجع بین المللی فوتبال مانند فیفا و AFC و عدم پرداخت کلیه مبالغ توسط وزارت امور 

خارجه به فدراسیون فوتبال کذب بوده و صحت ندارد.
لازم به توضیح است، وزارت امور خارجه تاکنون نهایت همکاری خود را در این خصوص با 
فدراسیون فوتبال داشته است و فدراسیون فوتبال ضمن تشکر از تمامی تلاش ها و زحمات 
صورت گرفته توسط وزارت امور خارجه، اخبار درج شده در این باره را تکذیب و اعلام می 
دارد در صورت تداوم این موضوع که به هیچ عنوان صحت ندارد، قطعا از سوی مراجع قضایی 

پیگیری خواهد کرد.«

می خواهم کار اجرایی کنم 

یکشنبه، سوت آخر »قهرمانی« 
محسن قهرمانی، داور بین المللی کشورمان روز یکشنبه برای آخرین بار قضاوت یک 

دیدار فوتبالی را بر عهده خواهد  داشت. 
به گزارش ایسنا ، کمتر کسی فکرش را می کرد، داوری که با ایستادن در برابر سختی ها 
و حرف های ناروای بسیار، عزمش را برای بازگشت به عرصه قضاوت جزم کرده  بود، حالا 

و به شکلی ناگهانی تصمیم به خداحافظی از دنیای داوری بگیرد.  
قضاوت دیدار تراکتورسازی تبریز - استقلال تهران، آخرین دیداری است که می توان 
محسن قهرمانی را در آن به عنوان قاضی میدان دید، داوری مشهدی که از آخرین 
بازمانده های نسل طلایی بود که یکی یکی از قضاوت دور شدند. نسلی که امروز فقط 
محسن ترکی و رضا سخندان را به عنوان آخرین بازمانده ها دارد و محسن فریمانی، 

کامرانی فر و حالا محسن قهرمانی از قطار قضاوت پیاده شدند.  
او در این باره و پس از اعلام تصمیمش مبنی بر خداحافظی از دنیای قضاوت، در فضای 
مجازی از پرداختن به امور اجرایی ورزش گفته و تصریح کرده  است: از همان ابتدا قصدم 
بازگشت به داوری نبود. نه اینکه نتوانم، بلکه به واسطه اینکه دلم رنجیده و شکسته بود. با 
گذشت روزها، با تشویق عزیزانم برگشتم و داوری کردم تا مخالفانم بدانند، بی گناه بودم. 
خدا را شاکرم که خواستم و زیر سایه حضرت علی ابن موسی الرضا)ع( آنچه می خواستم 
شد. امیدوارم با دعای خیر دوستان و زیر سایه ولی نعمت مان، در کار اجرایی موفق باشم.  
قهرمانی همچنین از جامعه ورزشی خراسان بابت همراهی تشکر کرد و افزود: از این 

محبت اشک شوق ریختم و خدا را شکر که در غم و شادی کنارم بودید. 
 این داور بین المللی فوتبال کشورمان جهت بیان برخی ناگفته ها وعده حضور در 

برنامه ای تلویزیونی را داده  است، وعده ای که باید ببینیم چه زمانی محقق می شود. 

هفته چهاردهم لیگ برتر فوتبال در شرایطی برگزار می شود که 
دیدار تراکتورسازی و استقلال مسابقات این هفته را تحت الشعاع 

قرار داده است.
یک هفته مانده به پایان نیم فصل اول لیگ پانزدهم؛ لیگ بعد 
از دو هفته تعطیلی دوباره از سر گرفته خواهد شد و البته اتفاقات 
جدیدی هم رقم خورده است. شاید مهم ترین اتفاق در تعطیلات 
از  این جابجایی  بود.  تراکتورسازی  کادرفنی  در  لیگ جابجایی 
آنجایی اهمیت ویژه ای پیدا کرده است که امیر قلعه نویی به لیگ 
برتر بازگشته و باید مقابل استقلال روی نیمکت سرخپوشان تبریزی 

بنشیند . 
تراکتورسازی تبریز - استقلال

انتظارات برآورده نشد تا مسئولان باشگاه تراکتورسازی عذر تونی 
اولیویرا را بخواهند؛ البته گفته می شود این مربی پرتغالی خودش و به 
دلیل مشکلات شخصی استعفا کرده است، اما مسلماً نتیجه نگرفتن 
تراکتورسازی هم در رفتن او تأثیر زیادی داشت. با رفتن این مربی، 
امیر قلعه نویی بار دیگر به تبریز بازگشته و هدایت تراکتورسازی را به 
عهده گرفته است. قلعه نویی که پیش از این مشکلات زیادی در تبریز 
داشت، هنوز بین هواداران تبریزی مخالفان زیادی دارد و مسلماً با این 
شرایط کار سختی خواهد داشت؛ به خصوص وقتی باید در اولین بازی 
رودرروی استقلالِ صدرنشین قرار بگیرد. اگر قلعه نویی تیم پیشین 
خود را شکست دهد، می تواند خیلی زود مخالفان خود را روی سکوها 
تبدیل به موافق کند و اگر این اتفاق رخ ندهد و نتیجه این دیدار 
شکست برای تراکتورسازان باشد، قلعه نویی باید انتظار جو سنگین تری 
را داشته باشد. استقلال هم در این شرایط مسلماً با استرس بالایی 
وارد زمین خواهد شد. علاوه بر دیدار این تیم با تراکتورسازی که 
همیشه شرایط خاصی داشته باشد، حالا اتفاقاتی افتاده که کار برای 
استقلال در تبریز سخت تر خواهد شد. حضور قلعه نویی روی نیمکت 
تراکتورسازی اولین استرس را به کادرفنی استقلال و برخی بازیکنان 
این تیم وارد کرده که مبادا با شکست احتمالی همه چیز خراب شود. 
از سوی دیگر آبی پوشان در صورت کسب نکردن پیروزی، صدر جدول 
را هم تقدیم استقلال خوزستان خواهند کرد و این مسئله شرایط را به 
لحاظ روانی برای استقلال سخت می کند. مسلماً تقابل مهدی رحمتی 
به عنوان کاپیتان و پرویز مظلومی به عنوان سرمربی استقلال با تیم 
تحت هدایت قلعه نویی جذابیت ویژه ای خواهد داشت. این بازی یک 
شرایط ویژه دیگر هم دارد و آن هم خداحافظی محسن قهرمانی پس 

از قضاوت در این دیدار است.
فولاد خوزستان - نفت تهران

دو تیم بالانشین فصل گذشته که این فصل شرایط خوبی ندارند، 

در شرایطی به مصاف هم می روند که مسلماً شکست برای هر دوی 
آنها تلخی دو چندان خواهد داشت. فولاد در آخرین دیدار برگزار 
شده در لیگ موفق شد پس از هفته ها مقابل استقلال اهواز به 
پیروزی برسد و از قعر جدول دو پله بالاتر بیاید، اما نفت تهران 

همچنان در حسرت پیروزی مانده است.
با توجه به نزدیک شدن تعطیلات نیم فصل و سپری شدن نیمی 
از بازی های لیگ پانزدهم، مربیان این تیم شرایط سختی را تحمل 
می کنند، چراکه اگر نتوانند شرایط تیم شان را بهتر کنند ممکن است 
جایگاه خود را از دست بدهند. مطمئناً تعطیلات طولانی مدت نیم 
فصل بهترین فرصت برای مدیران نفت و فولاد برای تغییر کادرفنی 

خواهد بود و باید دید آیا دراگان اسکوچیچ و علیرضا منصوریان 
می توانند شرایط تیم شان را بهبود ببخشند یا نه.
سایپا  - استقلال اهواز

یک تیم بالانشین و پرستاره و تیم دیگر قعرنشین با بازیکنان 
گمنام؛ سایپا که این فصل عزم خود را جزم کرده تا حداقل سهمیه 
لیگ قهرمانان آسیا را کسب کند، شرایط مناسبی در جدول دارد. 
هرچند این تیم در دیدار قبلی خود مقابل استقلال بهترین فرصت 
را برای صعود مناسب در جدول از دست داد، اما در روزی که 
بالانشین ها بازی های سختی دارند، سایپا می تواند با کسب پیروزی 
خانگی شرایطش را بهتر کند و از رتبه پنجم جدول حداکثر تا رتبه 

سوم بالا بیاید. این اتفاق البته برای استقلال اهوازی که با 6 امتیاز 
قعرنشین است، یک اتفاق بسیار بد تلقی می شود. مسئولان این 
باشگاه به دنبال برکناری علی حنطه هستند، اما از بیم پرداخت 
رقم قرداداد او، فعلاً دست نگه داشته و منتظر هستند خود این 
مربی استعفا کند. باید دید آیا پافشاری حنطه برای ماندن جواب 
خواهد داد یا شکست دیگری برای استقلال اهواز این مربی را از کار 

برکنار خواهد کرد.
سپاهان اصفهان - راه آهن

طلایی پوشان اصفهانی که این فصل باید از قهرمانی خود در لیگ 
چهاردهم دفاع کنند، با وجود تغییر سرمربی هم نتوانسته اند قدرت 
خود را آنطور که باید، نشان دهند. سپاهان در آخرین دیدار خود در 
تبریز به مصاف گسترش فولاد رفت و شکست دیگری در کارنامه اش 
ثبت شد. البته نباید به سرعت از ایگور استیماچ انتظار نتیجه گیری 
داشت، اما شاید عدم نتیجه گیری در بازی های ابتدایی خیلی زود این 

مربی کروات را هم به شکست عادت دهد.
 در چنین شرایطی سپاهان باید در اصفهان از راه آهن میزبانی 
کند. تیمی که با مهدی تارتار نتایج خوبی کسب نکرده و اکنون در 
رتبه های پایین جدول قرار دارد. می توان گفت بازی سختی انتظار 
هر دو تیم را می کشد؛ برای راه آهنی که باید به مصاف یک تیم 
مدعی برود و البته سپاهانی که حریفش چیزی برای از دست دادن 

ندارد.
صبای قم - ملوان بندرانزلی

علی دایی می گوید تیمش این فصل برای قهرمانی انگیزه دارد. صبا 
خیلی آرام و چراغ خاموش به رتبه های بالای جدول رسیده و اکنون 
با ۲۲ امتیاز در رتبه چهارم جدول قرار دارد. تیمی که این فصل به 
خوبی مقابل حریفان صف آرایی کرده و البته کم هم ستاره ندارد. 
البته صبایی ها این روزها با یک حاشیه هم روبرو شده اند و آن هم 
بازی کردن فرید بهزادی کریمی است. بازیکنی که در تراکتورسازی 
سرباز بود و بلافاصله پس از پایان خدمت سربازی اش به صبا برگشت 
و مقابل سیاه جامگان به میدان رفت. اکنون صحبت از تکرار این 
بازی است و شاید با این شرایط سه امتیاز از دست صبا برود، اما 
هرچه هست این تیم باید بدون توجه به این مسائل مقابل ملوان 
صف آرایی کند. ملوان هم با اینکه با ۱6 امتیاز به لحاظ امتیازی فاصله 
کمی با صبا دارد، اما در رتبه دهم قرار گرفته است. بازیکنان ملوان 
برای بهتر شدن شرایط شان می توانند ۳ امتیاز از این بازی بگیرند تا 
پیش از پایان نیم فصل در جدول رتبه بهتری کسب کنند. نباید به 
تقابل علی دایی و حمید استیلی سرمربیان پیشین پرسپولیس هم 

بی توجه بود.

 هفته چهاردهم لیگ برتر فوتبال؛

جدال قلعه نویی با مظلومی و رحمتی تحت تاثیر »قهرمانی«

 مهدی طارمی امسال سال پرفراز و نشیبی را پشت سر می گذارد. 
از طرفی با ۷ گل زده در حال حاضر بهترین گلزن لیگ برتر است 
و از طرف دیگر، بعد از پنالتی که مقابل نفت در هفته سیزدهم از 
دست داد، فشارهای زیادی از سوی هواداران به این بازیکن وارد شد. 
با این همه، طارمی امسال یکی از مؤثرترین مهره های تیم فوتبال 
پرسپولیس بوده که توانسته در تیم ملی فوتبال کشورمان هم روند 
مثبتی را آغاز کند، به طوری که کی روش هم طارمی را جزو بازیکنان 

مورد علاقه خود قرار داده است.
به همین بهانه، گپی با مهدی طارمی مهاجم بوشهری تیم فوتبال 
او هم  با وی صحبت کردیم که  از هر دری  پرسپولیس زدیم و 

پاسخگوی سؤالات ما شد، این گفت وگو را می توانید در زیر بخوانید.
برای شروع مصاحبه، از تیم ملی صحبت کن و اینکه هر 
بازیکنی آرزوی پوشیدن پیراهن تیم ملی را دارد و حالا تو 

توانسته ای به این مهم دست یابی.
باید بگویم همانطور که شما گفتید، هر بازیکنی آرزو می کند روزی 
پیراهن تیم ملی کشورش را بپوشد، من هم از این قاعده مستثنی 
نبودم و دوست داشتم که روزی لباس تیم ملی را بپوشم. خوشبختانه 
از اولین اردویی که دعوت شدم توانستم در بازی با ازبکستان بازی 
کنم و اینطور اعتماد به نفسم بیشتر شد. البته در بازی با ازبکستان 
کمی استرس داشتم، اما آنقدر نبود که مانع من شود، اما خوشبختانه 
بازی خوبی کردم و اعتماد به نفسم برای بازی های بعدی بالاتر رفت.

که  این است  و آن  دارد  تیم ملی وجود  قوتی در  نقطه 
علیرضا  آزمون،  سردار  خودت،  مانند  جوانی  بازیکنان 

جهانبخش و ... در تیم ملی حضور دارند.
موضوعی که باید بگویم این است که همه فکر می کنند من در 
تیم ملی مهاجم نوک هستم، اما کی روش اصلاً مرا مهاجم نوک بازی 
نمی دهد. من در تیم ملی یا چپ بازی می کنم یا راست، یا اگر شرایط 
مهیا باشد، من پشت مهاجم بازی می کنم که البته کم پیش آمده 
است. جنگ من در تیم ملی با مهدی ترابی و علیرضا جهانبخش است 

و خیلی رقابتی با کریم انصاری فرد و سردار آزمون ندارم.
خودت دوست داری کجا بازی کنی؟

پست اصلی من مهاجم نوک است، اما چپ و راست هم بازی 
می کنم و مهم این است که کی روش بخواهد من کجا بازی کنم، چرا 

که او مربی است و حرف نهایی را سرمربی تیم می زند.
الان 23 ساله هستی و چقدر امید داری که بتوانی رکورد 

بازی و گل ملی را در فوتبال ایران بشکنی؟
صددرصد تمام تلاشم را می کنم که به اهدافم برسم، چرا که هر 

کسی در زندگی اش هدفی دارد. اگر در تیم ملی بازی می کنم 
هدفم این است که رکورد علی دایی را بشکنم تا بتوانم 
پیشرفت کنم. البته شکستن رکورد علی دایی واقعاً سخت 
است و شاید نتوانم این کار را انجام دهم، اما هدف من این 
است که این رکورد را بشکنم و باید ببینم که می توانم این 

کار را انجام دهم یا نه.
البته در این چند وقت گلزنی های خوبی چه در 

پرسپولیس و چه در تیم ملی انجام دادی.
همانطور که گفتم در زندگی ورزشی ام هدف دارم و 
هدف من امسال این است که آقای گل لیگ برتر شوم، 
البته اگر بتوانم می توانم رکورد گل آقای گلی را که ۲۴ 
گل است بشکنم. هدف نهایی ام همین است، اما اگر آقای 
گل هم شوم راضی ام. در تیم ملی هم شرایط همین 

است و قطعاً آنجا هم هدف دارم. در وهله اول امیدوارم 
بتوانم سال های زیادی در تیم ملی بازی کنم و اگر بتوانم، 

رکورد آقای دایی را بشکنم.
در بازی با استقلال اهواز و نفت موقعیت های زیادی از دست 
دادی، به طوری که شاید در همین دو بازی می توانستی آقای 

گل لیگ برتر شوی!
هنوز هم دیر نشده چرا که ۱۷ بازی دیگر تا پایان فصل باقی مانده 
است. البته در بازی با گسترش فولاد، محروم هستم و متأسفانه 

نمی توانم به تیمم کمک کنم.
قبول داری که الان شناخته تر از قبل شده ای و مدافعان 

بیشتر با تو یارگیری می کنند؟
اگر این سختی ها نباشد که پیشرفت نمی کنم. اتفاقاً خوشحال 
می شوم که تیم های حریف بیشتر من را می بندند، چرا که این مسئله 
نشان می دهد که من کارم را خوب انجام داده ام و این مسئله باعث 
می شود تا پیشرفت کنم، اگر با یک تیم بازی کنیم که من را نگیرند 
و بگذارند کار خودم را بکنم، این یعنی اینکه بازیکن زهرداری نیستم 
و حتماً در کارم موفق نبودم. به طور مثال، ما در آسیا بهتر بازی 
می کردیم، چرا که حریفان کمتر هم را می شناسند اما در لیگ کار 

برای ما سخت تر خواهد بود. 
تلخی مثل درگذشت مرحوم  اتفاق  پرسپولیس  امسال 
هادی نوروزی را پشت سر گذاشت، آن هم زمانی که تو به 
همراه سایر بازیکنان تیم ملی خارج از کشور بودی. چطور از 

درگذشت کاپیتان پرسپولیس مطلع شدی؟
 من همراه سایر بازیکنان تیم ملی در اردوی دوبی بودم. من و سوشا 
مکانی هم اتاق بودیم که ساعت 9 صبح در اتاق ما چند بار ضربه خورد. 
سوشا در را باز کرد و دوباره روی تخت دراز کشید که دیدیم امید 
عالیشاه وارد اتاق شد و بی مقدمه به ما گفت که هادی فوت شد. ما 
در خواب و بیداری بودیم و نمی فهمیدیم که او چه می گوید، که امید 
چند بار این حرف را تکرار کرد. وقتی که دیدیم چند نفر این حرف را 
تکرار می کنند واقعاً شوکه شدیم و بعد از طریق اینترنت مطلع شدیم 
که این مسئله رخ داده است. در ابتدا باور نمی کردیم که چنین چیزی 
انجام شده و با خودمان می گفتیم که حتماً این یک شایعه اینترنتی 
است، اما از محسن بنگر و رضا نورمحمدی پرسیدم که چه شده و آنها 
گفتند که همه چیز واقعیت دارد. بنگر گریه می کرد و به من می گفت 
که در بیمارستان بودیم و هادی تمام کرده است. باز هم امیدوار بودیم 
که شاید این خبر تکذیب شود و بگویند هادی زنده است، اما کار 
ما فقط گریه کردن شده بود. مشکل اینجا بود که ما از ایران دور 

بودیم و ما هم خبری نداشتیم. البته پرسپولیس در این چند سال 
کلاً بدشانس بوده است و این مسئله هم یک بدشانسی بزرگ بود.

این روزها عده ای به عنوان منتقد کی روش صحبت های 
زیادی انجام می دهند. تو به عنوان بازیکن تیم ملی و کسی 
که به طور مستقیم با او در ارتباط هستی، چه صحبتی در 

خصوص سرمربی تیم ملی داری؟
کسی نمی تواند بگوید کی روش خوب نیست و به نظرم باید در ایران 
کسی در حدی نیست که بگوید کی روش بد است. اگر او بد بود، او 
سالها مربی منچستر و سرمربی رئال مادرید و تیم ملی پرتغال نبود. 
رئال کهکشانی با زیدان، فیگو، رونالدو، کارلوس، کاسیاس و... زیرنظر 
کی روش کار می کردند و او حتماً مربی بسیار خوبی است که در آن 
رئال مادرید کار کرده است. از زمانی که من با کی روش کار می کنم او 
را مربی خوبی دیدم و مطمئن هستم بعد از این همه سال به خوبی 
نقاط ضعف و قوت بازیکنان ایرانی را می داند. او یک روانشناس خوب 
است و می داند که باید با کدام بازیکن صحبت کند. کی روش می داند 
که از بازیکنان چه می خواهد. در همین مدت کمی که در تیم ملی 
هستم، چیزهای بسیار زیادی از سرمربی تیم ملی یاد گرفتم و فکر 
می کنم اگر قرار باشد کسی تیم ملی ایران را به جام جهانی ببرد 
آن فرد فقط کی روش است. فکر می کنم اگر در کادر فنی تیم ملی 

تغییراتی صورت بگیرد، کار ما سخت خواهد شد.
البته خود کی روش هم از برخی کمبودها در فوتبال ایران 

مثل زمین و حتی لباس ناراحت است.
قطعاً کی روش برای موفقیت نیاز به ابزارهایی دارد و این حق طبیعی 
اوست. در چمنی که تمرین می کنیم، اگر باران ببارد دیگر نمی توان 
روی آن تمرین کرد. به هر حال کی روش هم برنامه های تاکتیکی دارد 
و نمی تواند تیمش را در چمن خراب تمرین دهد. ما فوتبال روی زمین 

انجام می دهیم و این مسئله نیازمند چمن خوب است.
بعد از گلزنی هایی که ملی پوشان پرسپولیس در بازی با 
گوام انجام دادند، صحبت هایی مطرح شد مبنی بر اینکه چرا 
ملی پوشان پرسپولیس در تیم ملی عملکرد خوبی دارند، اما 
در باشگاه شان روند خوبی را طی نمی کنند، پاسخ خودت به 

این سؤال چیست؟
باید بگویم که پست بازی ما در تیم ملی با پرسپولیس متفاوت 
است. به طور مثال، رامین رضائیان که مدافع راست است نمی تواند 
در هر بازی برای پرسپولیس گل بزند. یا کمال کامیابی نیا که هافبک 
دفاعی است و عقب زمین بازی می کند نمی تواند گلزنی کند. شرح 
وظایف ما در تیم ملی و پرسپولیس با هم متفاوت است، به طور مثال، 
در بازی با گوام، کامیابی نیا پشت دفاع نبود و بازیکن آزاد بود که عقب 
و جلوی زمین را برود و بیاید و به همین دلیل گلزنی کرد. خود من 
هم در تیم ملی و هم در پرسپولیس خوب گل زدم، اما به هر حال 

شرح وظایف با هم متفاوت است.
شاید طوری رفتار کرده ای که انتظارات از تو بالاتر برود.

اینکه انتظارات از من بالا برود، برای من خوشحال کننده است، چرا 
که باعث پیشرفت من در فوتبال خواهد شد. باید آنقدر تلاش کنم تا 

انتظارات هواداران پرسپولیس و حتی تیم ملی را برآورده کنم.
 ـروانی روی تو تأثیری  یعنی انتقادات از نظر روحی 

نمی گذارد؟
به هر حال در هر کاری انتقاد وجود دارد، البته انتقادات در 
پرسپولیس بیشتر از سایر تیم هاست، اما من از این انتقادها 
درس می گیرم تا در بازی های بعدی اتفاقات را جبران کنم.

برخی از پیشکسوتان پرسپولیس در مصاحبه هایی 
عنوان کرده بودند که تو در این تیم بی رقیبی و به 
این  فروکش می کند،  انگیزه ات  دلیل کم کم  همین 

انتقاد را چقدر قبول داری؟
بی رقیب بودن را قبول ندارم چرا که علی علیپور و جری 
بنگستون دو بازیکن خوب ما هستند و شاید نسبت به سیستمی 
که بازی می کنیم آنها بازی نکنند. در کل باید بگویم بی رقیب نیستم و 
تلاش می کنم تا بهترین عملکرد را برای پرسپولیس داشته باشم. البته 
شاید در برخی روزها در تمرین کم کاری کنم، که البته اینطور تا به 
حال نشده و همیشه خوب تمرین کرده ام، اما باید قبول کنید که در 
برخی بازی ها به هر حال اتفاقاتی رخ می دهد که توپ تبدیل به گل 
نمی شود. شک ندارم که زمانی که مهاجم بزرگی مثل فرشاد پیوس هم 
فوتبال بازی می کرده، از این اتفاق ها برای او هم رخ داده و شاید یک 
روزی توپ هایش گل نمی شد، چرا که امکان دارد یک مهاجم چنین 
روزی را تجربه نکرده باشد. شما رونالدوی پرتغالی را ببینید که در یک 
بازی چهار موقعیت تک به تک را از دست داد اما کسی نمی تواند بگوید 
رونالدو بازیکن ضعیفی است. این اتفاق برای هر مهاجمی طبیعی است.
 هواداران پرسپولیس چقدر امیدوار باشند که بعد از محسن 

خلیلی یکبار دیگر آقای گل متعلق به تیم آنها باشد؟
بیشتر از اینکه به فکر آقای گلی باشم به فکر موفقیت پرسپولیس 
هستم، البته دنبال آقای گلی هم هستم، هر چند که برخی فکر 
می کنند که به بازیکنان دیگر پاس نمی دهم تا خودم گل بزنم که 
بتوانم آقای گل شوم، اما اینطور نیست، هر چند که یک مهاجم باید 
خودخواه باشد. برخی فکر می کنند من از عمد پاس نمی دهم که آقای 
گل شوم، اما من سعی می کنم گل بزنم تا پرسپولیس برنده باشد، حالا 
اگر در یک صحنه ای پاس نمی دهم، شاید به دلیل موقعیتی است که 
در آن قرار گرفتم. امسال هدف من آقای گلی است و تا اینجا همه چیز 

خوب بوده است و امیدوارم این روند ادامه پیدا کند.
اینکه  بر  مبنی  به گوش می رسید  وقتی  شایعه ای چند 
بازیکنان پرسپولیس به خاطر رابطه  خوبی که با تو دارند 
می خواهند آقای گل شوی و به همین دلیل به بنگستون پاس 

نمی دهند، این مسئله را تأیید می کنی؟
اینطور نیست که کسی به جری پاس ندهد، چرا که شرایط فوتبال 
به گونه ای است که نمی توان به بازیکنی پاس نداد. در بازی مقابل 
ملوان که جری فیکس بازی کرده بود، دیدید که ۵ موقعیت گل به 
دست آورد، پس حتماً بازیکنان به او پاس می دهند. مگر می شود یک 
بازیکن مهاجم نوک باشد و کسی به او پاس ندهد؟ برخی به دنبال 
حاشیه هستند و این حرفها را به راه می اندازند. جری هم مهاجمی 
است که قطعاً به دنبال گل زدن است و هدف همه ما این است که 

تیم نتیجه بگیرد.
اما قبول داری که شاید گیر دادن هواداران به حق باشد، چرا 
که آنان انتظار دارند بازیکنان محبوبشان همیشه در سلامت 

کامل قرار بگیرند؟
مطمئن باشید بازیکنی اگر حواسش به خودش باشد هیچ کسی 
نمی تواند او را خراب کند. مردم همه چیز را از دور می بینند، قطعاً مردم 
ما را دوست دارند که این حرفها را می زنند، اما مطمئن باشید که خود 

من مواظب همه چیز هستم و کاری نمی کنم که خودم را تباه کنم.
چندی پیش مصاحبه ای از قول برانکو منتشر شد مبنی 
بر اینکه از تو و امید عالیشاه خواسته بود تا مواظب زندگی 

شخصی تان باشید.
آن رسانه ای که این مسئله را نوشته بود عادت دارد که برای 
پرسپولیسی ها حاشیه درست کند، خود برانکو بعداً مصاحبه کرد و 

حتی به من و امید عالیشاه هم گفت که چنین حرفی نزده است.
نسبت به دو سال قبل که کمتر کسی تو را می شناخت، چه 

تفاوت هایی کرده ای؟
نسبت به دو سال قبل خیلی تغییر کرده ام، به طور مثال؛ قبلاً تا 
دیروقت بیدار بودم، اما در این مدت هیچ وقت نشده دیر بخوابم و 
همیشه زود می خوابم تا خوب تمرین کنم. از نظر حرفه ای گری فوتبال 
هم توانسته ام پیشرفت های زیادی انجام دهم، به طور مثال همین که 
برانکو می گوید مهاجم قاتل می خواهم همین  صحبت ها به من انگیزه 
می دهد تا در هر بازی دو سه گل بزنم و به یک گل قانع نباشم. قبلًا 
شاید تمرین کردن را خیلی جدی نمی گرفتم اما در این دو سال 
خیلی جدی و محکم تمرین می کنم و تأثیر آن را هم در بازی دیده ام.

چقدر به لژیونر شدن فکر می کنی؟
همه آرزوی یک فوتبالیست در ایران این است که به اروپا برود. در 
ابتدای صحبت هایم هم گفتم که هدف های زیادی دارم. یکی از اهدافم 
این است که امسال آنقدر در لیگ خوب کار کنم تا بتوانم در آخر فصل 

به یک لیگ اروپایی خوب بروم.
یعنی قصد نداری به لیگ های آسیایی و حتی حوزه خلیج 

فارس بروی؟
شاید تا سال گذشته به لیگ های قطر یا چین قانع می شدم، اما الان 
دیگر فقط دوست دارم به اروپا بروم. دوست دارم اگر شرایطی فراهم 
بود، در لیگ انگلستان فوتبال بازی کنم هر چند می دانم راه بسیار 

مشکلی خواهم داشت تا به آنجا برسم.
سال گذشته به عنوان بهترین مهاجم لیگ انتخاب شدی، 
فکر می کنیم امسال هم بتوانی این عنوان را به دست بیاوری؟

درباره آن مراسم باید بگویم که من فکر می کنم جایزه ها را تقسیم 
کردند و به همه دادند! فکر می کنم حق من نبود که بهترین مهاجم 
باشم، چرا که ادینهو آقای گل بود و کسی که آقای گل است حتماً 
بهترین مهاجم هم هست. فکر می کنم حق من نبود، اما شاید در 
بازیکن پدیده و بازیکن اخلاق می توانستم جایزه بگیرم. شاید حق من 

این بود که پدیده لیگ باشم نه بهترین مهاجم.
چقدر تیم ملی شانس صعود به جام جهانی دارد؟

با کی روش یا بی  کی روش؟! اگر کی روش در تیم ملی باقی بماند و 
خواسته هایش عملی شود، 90 درصد به جام جهانی می رویم.

قبل از بازی تیم ملی مقابل ترکمنستان شایعه شده بود که 
در خیابان درگیر شده ای و کتک کاری کردی!

من؟! این مسئله به گوش خودم هم رسیده بود، اما جالب است که 
بگویم که آن زمان من در اردوی تیم ملی و صحیح و سالم بودم. باید 
بگویم به خیلی از مناطق تهران اصلاً تا به حال نرفته ام و این مسائل 

حاشیه بوده است.
درباره داوری هایی که امسال برای پرسپولیس انجام شد و به 

این تیم ضربه زد صحبت کن.
اگر مشکلات داوری نبود الان جایگاه ما این نبود و حتی در جام 
حذفی بالا می رفتیم. در لیگ هم شاید جزو سه تیم اول بودیم، چرا 
که چند داور به خاطر بازی های ما محروم شدند. داوری ها تا به حال 

به ضرر ما بوده تا به نفع ما. امسال ما ضرر زیادی از داوری کردیم.
برانکو اعلام کرده که دیگر تو پنالتی زن اول پرسپولیس 

نیستی. با این مسئله مشکلی نداری؟
همانطور که برانکو حق داشت به من بگوید تو پنالتی ها را بزن، حالا 
هم حق دارد بگوید که دیگر پنالتی نزنم. آن روزی که به من گفت 
پنالتی بزن، دلیل این مسئله را از او نپرسیدم و الان هم حق ندارم از 

برانکو بپرسم که چرا پنالتی نزنم.
 آرش برهانی در یک مصاحبه حمایت خیلی خوبی از تو 
انجام داد و گفته بود که از مهاجمان خوب فوتبال ایران هستی.

آرش برهانی به من لطف دارد. از او ممنونم که به من ابراز لطف 
داشته و باید بگویم برهانی از مهاجمان برتر فوتبال ماست.

عده ای می گویند نسبت به قبل عوض شده ای، واقعاً  اینطور 
است؟

ببینید من همیشه تلاش می کنم که گذشته ام را فراموش نکنم، 
اینکه برخی می گویند عوض شده ام نمی دانم یعنی چه، اما به نظر 

خودم با گذشته تغییری نکرده ام.

مهدی طارمی:
روزهایی هم بود که توپ  های پیوس گل نمی شد

در مورد پنالتی حق سؤال از برانکو ندارم
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علمی و سلامت

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم: 

موردی از آنفلوآنزا نوع A در قم
 گزارش نشده است 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی استان قم گفت: هیچ موردی از بیماری آنفلوآنزا نوع A در این 
استان گزارش نشده است. 

به گزارش روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم، ابوالفضل ایرانی خواه افزود: با شروع 
فصل سرما همه ساله بیماری های فصلی مانند آنفلوآنزا شایع می شود که با ابتدایی ترین 

استانداردهای بهداشتی می توان از ابتلای افراد به آن جلوگیری کرد.
 وی ادامه داد: رعایت نکات و استانداردهای بهداشتی از جمله شست و شوی مداوم دست 
ها با آب وصابون، خودداری از برخورد و همنشینی با افراد مبتلا و مصرف مایعات به اندازه 

کافی ما را از ابتلا به این بیماری حفظ خواهد کرد.
 مردم از خود درمانی بپرهیزند

ایرانی خواه ضمن اشاره به عدم گزارش آنفلوآنزای حاد در استان قم افزود: از آنجایی که 
آنفلوآنزا یک بیماری ویروسی به حساب می آید، مصرف خودسرانه آنتی بیوتیک هیچ تاثیری 
در روند درمان افراد بیمار ندارد و فقط بدن آنها را به آنتی بیوتیک مقاوم خواهد کرد، پس 
همشهریان عزیز به صورت خودسر آنتی بیوتیک مصرف نکنند و پزشکان را مجبور به تجویز 

آنتی بیوتیک  ننمایند.
 رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم در پایان ضمن اشاره به تامین تمامی داروهای مورد نیاز 
مردم خاطرنشان کرد: جای هیچ نگرانی برای مسئولان و مردم شریف استان قم در رابطه 
با این بیماری وجود ندارد و دانشگاه علوم پزشکی با رصد دقیق و آمادگی کامل در صورت 

مشاهده هر گونه مورد مشکوک اقدام های لازم را انجام خواهد داد. 
آنفلوآنزا بیماری واگیردار است که توسط نوعی ویروس ایجاد می شود. این بیماری باعث 
عفونت حاد دستگاه تنفسی شده که با سردرد ناگهانی، درد ماهیچه، تب و ضعف و بی حالی 

شدید نمایان می شود. 

معاون بهبود تولیدات دامی سازمان جهاد کشاورزی استان قم:

سرانه مصرف شیر در قم مناسب نیست
 معاون بهبود تولیدات دامی سازمان جهاد کشاورزی استان قم، سرانه مصرف شیر در قم 
را مناسب ندانست و گفت: کاهش سرانه مصرف شیر ضررهای جبران ناپذیری بر سلامت 

جامعه می گذارد. 
حسین علی بیگی با اشاره به اینکه شیر ماده ای است حیاتی که خداوند متعال به انسان 
هدیه داده ولی متأسفانه بهره برداری کاملی از آن نداریم، اظهار داشت: در کشورهای توسعه 
یافته و پیشرفته شیر در تغذیه اهمیت ویژه ای دارد و جهت بالا بردن سرانه مصرف شیر در 

این کشور ها، برنامه ریزی های بلندمدتی را انجام داده اند.
وی افزود: کشورهایی که به لحاظ علمی و تکنولوژی پیشرفت های زیادی داشته اند   همان 
کشورهایی بوده اند که سرانه مصرف شیر در آن ها بالاست لذا یکی از علل آن را می توانیم 

مصرف شیر بدانیم.
وی ادامه داد: تحقیقات نشان داده است که مصرف شیر از بسیاری از بیماری ها جلوگیری 
می کند که از آن جمله می توان به پوکی استخوان، پیری زودرس و... اشاره کرد و از سوی 

دیگر در رشد قد نیز تأثیر بسیار زیادی دارد.
معاون بهبود تولیدات دامی سازمان جهاد کشاورزی استان اضافه کرد: برنامه ای که وزارت 
کشاورزی در ابتدای دهه 80 داشت افزایش مصرف سرانه شیر از ۷0 کیلوگرم به ۱۱0 
کیلوگرم بود و با برنامه ریزی صورت گرفته واحدهای گاو شیری در کل کشور تأسیس و 
دام هایی نیز به کشور وارد شد و تولید شیر متناسب با میزان پیش بینی مصرف، رشد کرد.

وی اضافه کرد: به همین منظور طرحی به عنوان شیر یارانه ای تعریف شد که شیر به 
صورت یارانه دار در سبد کالایی مردم قرار گرفت و میزان مصرف شیر رشد قابل توجهی 

داشت.
علی بیگی بیان داشت: متأسفانه در سال 89 و بعد از اجرای طرح هدفمندی یارانه ها، یارانه 
شیر نیز مشابه یارانه سوخت دیده و یارانه شیر قطع شد که این موضوع را باید به عنوان یکی 

از نقاط ضعف دولت گذشته برشمرد.
این مقام مسئول در سازمان جهاد کشاورزی قم گفت: یارانه سوخت به منظور کاهش 
مصرف آن قطع شد در صورتی که ما نیازمند افزایش سرانه مصرف شیر هستیم، لذا به نظر 
می رسد که تصمیم درستی در این خصوص در دولت گذشته اتخاذ نشد چرا که قطع یارانه 

شیر باعث کاهش شدید سرانه مصرف آن در جامعه گردید.
وی تصریح کرد: با قطع شدن یارانه شیر و کاهش مصرف، زیرساخت هایی که برای تولید 
شیر ایجاد شده بود از جمله واحدهای گاوداری و کارخانجات شیر، به تعطیلی کشیده شد که 
نمونه بارز آن مجتمع لبن استان قم می باشد که در حال حاضر بیش از ۵0 درصد واحدهای 

این مجتمع غیر فعال هستند.
علی بیگی گفت: به دلیل بالا بودن قیمت تمام شده شیر و به دنبال آن شیر توزیعی، مصرف 
آن در بین مردم کاهش شدیدی پیدا کرده و همین موضوع موجب ضرر و زیان مصرف 

کننده و تولید کنندگان گردیده است.
 37 درصد شیر تولیدی قم صادر می شود

وی افزود: در سال 88 روزانه در استان قم ۱۷۵ هزار پاکت شیر یارانه ای در استان قم توزیع 
می شد که در حال حاضر این میزان به ۴0 هزار پاکت کاهش پیدا کرده است که این کاهش 

سرانه مصرف می تواند ضررهای جبران ناپذیری را بر روی سلامت جامعه بگذارد.
معاون بهبود تولیدات دامی سازمان جهاد کشاورزی استان قم در ادامه سخنان خود با 
اشاره به اینکه سرانه مصرف شیر در کشورهای توسعه یافته ۲۵0 کیلوگرم و حتی در برخی 
کشور ها تا ۳۲0 کیلوگرم در سال به ازای هر نفر است که این میزان در استان قم به 60 
کیلوگرم هم نمی رسد، اضافه کرد: بهترین راهکار برای بالا بردن افزایش سرانه مصرف شیر، 
بازگشت مجدد یارانه شیر است که با این روش بتوانیم دوباره شیر را در سبد کالای خانوار 

بگنجانیم.
علی بیگی در بخش پایانی سخنان خود با اشاره به اینکه استان قم با استفاده از ظرفیت های 
ایجاد شده توان تولید ۲۵0 هزار تن شیر در سال را دارد، به میزان تولید شیر در استان قم 
اشاره کرد و گفت: سالانه ۱60 هزار تن شیر در قم تولید می شود که ۳۷ درصد آن مازاد 
بر نیاز استان بوده و به خارج از استان صادر می شود و این میزان شیر از ۳۲ هزار رأس گاو 

شیری به دست می آید.

وقتی چای سبز برای کبد دردسر ساز می شود 
داروهای گیاهی بر روی کبد تأثیرات بسیار مؤثری دارد. داروهای گیاهی باعث شست و 

شوی کامل کبد و بهبود سریع آن می شود.
دکتر ناصر ابراهیمی دریانی متخصص گوارش گفت: کبد کارهای مختلفی در بدن انجام 
می دهد. کبد ساختن فاکتورهای انعقادی و ساخت فاکتور 8 را برعهده دارد کبد، کار ۵ 
عضو حیات اصلی بدن را بر عهده دارد.  وی افزود: کبد ساختار بسیاری از هورمون ها مثل 
آلبومین را برعهده دارد. هرچه آلومین بدن کم باشد، در پاها و شکم بیشتر می شود. ورم 
بدن در کسانی که دچار ناراحتی در پاها و شکم می شوند وجود دارد. زمانی که کبد ناراحت 
می شود از داروهای متابولیزه باید استفاده کرد.  وی تصریح کرد: متابولیسم اصلی هورمون ها 
در کبد انجام نمی شود و در نتیجه سنتز کبد در بدن اتفاق نمی افتد. کبد عضو اصلی بدن 
است. در مراحلی که این بیماری پیشرفت نکرده باشد می توانیم از پروتئین استفاده کنیم. 
از گوشت قرمز باید کمتر استفاده کنیم و مصرف مرغ و ماهی را بیشتر کنیم.  وی در ادامه 

تصریح کرد: داروها گیاهی برای کبد ضرر ندارد و در درمان کبد تأثیرات بسیاری دارد. 
چای سبز اگر زیاد مصرف شود به کبد آسیب می رساند. داروهای عطاری و گیاهی کبد 
را معرض آسیب جدی قرار می دهند. داروهایی که کلاس جی ام و ورزش دارند، حاوی 
هورمون هایی هستند که عضلات را قوی می کنند.   وی در ادامه گفت: آندروژن ها آسیب 
جدی به کبد وارد می کنند، هورمون ها و قرص هایی که در باشگاه های ورزشی و بدن سازی 
تجویز می شود برای کبد ضرر دارد. خیلی از داروهایی که برای درمان کبد مفید هستند 
را نباید بدون اجازه پزشک مصرف کنیم. مصرف آنتی بیوتیک ها باعث سینوزیت می شود و 
افراد را دچار زردی می کند. داروهای روانپزشکی و اعصاب نیز مصرف نشود زیرا در طولانی 
مدت باعث زردی، خارش، و تغییر رنگ ادرار می شود. حتماً قبل از مصرف قرص ها به دکتر 
مراجعه شود. مصرف مسکن ها با دوز پایین آسیب کبدی را کمتر می کند. مصرف زیاد 
استامینوفن کشنده است. الکل و مشروبات الکلی کبد را از کار می اندازد مسکن های ژلوفن، 

و دیکلوفناک در بیماری  مزمن کبدی استفاده نشود.

چند نکته کلیدی برای بلند شدن قد 
بهترین روشهای افزایش قد حتی برای افراد با شانس بسیار بالا نیاز به زمان دارد.

علیرضا استقامتی متخصص غدد با اشاره به اینکه دو عامل مهم ژن و هورمون نقش بسیار 
مهمی در بلند شدن قد دارد اما به این معنا نیست که اگر بخواهیم قد افراد بلند شود آنها 
را مجبور به خوردن قرص های هورمونی کنیم.  وی افزود: عوامل ژنتیکی در بلند یا کوتاه 
شدن قد بیشتر موثر است و اختلالات هورمونی و کمبود هورمونی به ندرت در کوتاهی 
یا بلندی قد موثر است. به طور کلی اصلاح تغذیه به این معنا که باید غذای سالم مصرف 
شود از مهمترین راهکارهای موثر بر رشد است.  استقامتی تصریح کرد: سو تغذیه یکی 
از مهمترین عوامل موثر بر اختلالات هورمونی است که زمینه را برای بروز بیماری های 
هورمونی شامل کم کاری یا پرکاری تیروئید و یا کم کاری هورمونی را مهیا می سازد.  این 
متخصص تغذیه تأکید کرد: به طور کلی نمی توان گفت: تغذیه عامل بلند یا کوتاه شدن قد 
است اما سو تغذیه می تواند باعث اختلال در هورمون های رشد شود.  وی در پایان گفت: 
تغذیه سالم، مصرف ویتامین ها، املاح معدنی، سبزی ها، میوه ها، لبنیات، نشاسته، پروتئین 
و... به صورت متعادل و نرمال می تواند در بهبود عوامل ژنتیکی و هورمونی موثر باشد.ورزش 

به طور مستقیم نقش اساسی و چندانی در بلند شدن قد ندارد.

5

مدیر مرکز طرح های کلان ملی معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری گفت: دستگاه 
کمباین پنبه که یک طرح کلان ملی در  معاونت علمی است امسال به بهره برداری می رسد.

پیمان صالحی گفت: با توجه به اینکه پنبه در ایران دست چین می شود و زمان زیادی برای 
این کار صرف می شود، محققان در کشور توانستند دستگاهی را برای رفع این مشکل طراحی 

و بسازند.
وی با بیان اینکه این طرح کلان ملی در حال اخذ استاندارد های لازم است، افزود: دستگاه 

کمباین پنبه، پنبه چینی را به صورت مکانیزه انجام می دهد.
صالحی گفت: تا کنون نمونه خارجی کمباین پنبه در کشور مورد استفاده قرار می گرفت و ما 
در کشور نمونه داخلی نداشته ایم.به گفته وی، دستگاه کمباین پنبه امسال به بهره برداری می 
رسد و امیدواریم که به مرحله تجاری سازی نیز برسد.مدیر مرکز طرح های کلان ملی گفت: 
ماشین های برداشت پنبه در دنیا از دو نوع وش چین)picker( و غوزه چین)stripper( هستند 
که هر یک برای مزارع و شرایط خاص خود کاربرد دارند که هر دوی این ماشین ها در این طرح 
ساخته شده اند.وی عنوان کرد: اولین و مهم ترین اثر ساخت این دستگاه در کشور کاهش هزینه 
تولید و سهولت برداشت پنبه توسط کشاورزان است و قطعا این کار منجر به افزایش سطح زیر 

کشت خواهد شد.

بهبود دیابت نوع 2 با کم کردن یک گرم چربی پانکراس

عرضه برچسب های پوستی جایگزین مسکن های خوراکی و تزریقی

سنسوری که بدون باتری کار می کند

دانشمندان دانشگاه وارویک بریتانیا به توسعه اولین برچسب ایبوپروفن پوستی در جهان پرداختند.
 این برچسب که توسط شرکت Bostik طراحی شده، از جنس پلیمر چسب انعطاف پذیر بوده و تا ۳0 درصد حاوی ایبوپروفن است. 
هنگامی که این برچسب به صورت خارجی به بدن بیمار اعمال می شود، دارو به تدریج از پلیمر خارج شده و در میزان کنترل شده به پوست 
وارد می شود. این دارو می تواند به مدت ۱۲ ساعت فعال باقی بماند. ایبوپروفن تغلیظ شده، به جای گردش در سراسر جریان خون بیمار به 

طور مستقیم در محل مورد نظر اعمال می شود.
میزان مسکن این برچسب در مقایسه با ژل های موضعی کنونی که حاوی ایبوپروفن هستند، پنج تا ۱0 برابر بیشتر است؛ علاوه بر این 
ژل های کنونی نسبت به این برچسب جدید، از سازگاری کمتری برخوردار هستند.این برچسب به خوبی به پوست چسبیده و نیز به راحتی و 
بدون باقی گذاشتن اثر چسب بر روی پوست، کنده می شود.این پلیمر همچنین می تواند برای ایجاد برچسب های جلدی که انواع دیگر دارو ها 
را توزیع می کند، استفاده شود.این برچسب ایبوپروفن توسط شرکت Medherant تجاری شده و انتظار می رود که در حدود دو سال آینده 

در بازار عرضه شود. 

محققان موفق به ساخت سنسور جدیدی در ابعاد دو میلی متر مربع شده اند که بدون نیاز به باتری کار می کند.
در سال های اخیر، کمپانی های فناوری به دنبال یکپارچه سازی وسایل داخلی منزل بوده اند تا با استفاده از گجت یا سنسورها بتوانند 
به کنترل هوشمند تمامی وسایل الکترونیکی منازل بپردازند. برای مثال، از راه دور بتوان روشن یا خاموش شدن چراغ ها، اجاق گاز یا حتی 
درب های ورود و خروج را تحت کنترل داشت. برخورداری از چنین فناوری در منازل باعث شده تا کاربران بیش از پیش با فناوری های 
روز دنیا ارتباط برقرار کنند.اما برخورداری از چنین تجهیزات و تکنولوژی نیازمند استفاده از باتری هایی با طول عمر بالاست زیرا در صورت 
اتمام شارژ باتری چنین تجهیزاتی دیگر قابل استفاده نخواهند بود.گروهی از محققان هلندی به راهکار جدیدی برای حل این مشکل دست 
پیدا کرده اند که قابل توجه است. محققان موفق به ساخت یک حسگر دمای وایرلس شده اند که از اندازه ۲ میلی متر مربعی برخوردار شده 
است. این سنسور علاوه بر اندازه بسیار کوچکش به قطعه سخت افزاری قابل توجهی تجهیز شده که بدون باتری قادر به کار کردن است. 
این حسگر نیروی خود را از امواج رادیویی تامین می کند.کاربران منازل با استفاده از این حسگر کوچک که نیروی خود را از امواج رادیویی 
شبکه وایرلس خانه تامین می کند قادر به استفاده از تجهیزات و تکنولوژی های مختلفی هستند که با سنسورها کنترل می شوند. تا زمانی 

که کاربران در منازل خود روتر وایرلس داشته باشند، این حسگر نیز قادر به فعالیت است.
یکی از معایب این پروژه را می توان در محدوده فعالیت کم آن دانست زیرا این حسگر باید در فاصله یک اینچی منبع تامین کننده 
نیروی خود قرار داشته باشد. اما محققان هلندی امیدوارند با تکمیل شدن این پروژه بتوانند این محدوده را تا یک فوت یا حتی ۱6 فوت 

افزایش دهند.

حمل و نقل زمینی با سرعت صوت
رؤیای بشر برای حرکت با سرعت صوت بر روی زمین یک گام دیگر به واقعیت نزدیکتر 

می شود.
از زمانی که الون ماسک، مالک ثروتمند شرکتهای معروفی همچون اسپیس ایکس و 
خودروسازی تسلا اعلام کرد که ایده حمل و نقل در زمین با سرعت صوت را به واقعیت تبدیل 

می کند شرکتهای زیادی برای تحقق این چشم انداز هیجان انگیز وارد عمل شده اند.
 Hyperloop به  موسوم  بنیانی  دانش  شرکت  عرصه  این  رویداد  ترین  تازه  در 
Technologies برنامه ریزی گسترده ای برای آزمایش این ایده در صحرای نوادا را آغاز کرده 
است. مهندسان این شرکت در نظر دارند از ماه آینده آزمایشهای اولیه را بر روی ریل روباز انجام 
داده تا آمادگی لازم جهت انجام آزمایش نهایی در اواخر سال ۲0۱6 فراهم شود. در آزمایش 

حرکت با سرعت ۱۱۲6 کیلومتر بر ساعت انجام خواهد شد.
پروژه این شرکت با نام »آزمایش پیش رانش هوای باز« انجام خواهد شد و گفته می شود که 

کار نصب زیرساختارهای آن از روزهای آینده آغاز خواهد شد.
سیستم ریلی مورد نظر این مهندسان حدود یک کیلومتر طول خواهد شد تا بتوان در مرحله 

نخست حرکت با سرعت ۵۴0 کیلومتر بر روی آن را آزمایش کرد.
اما در مراحل بعدی این مسیر توسعه پیدا کرده و به حدود سه کیلومتر که ابعاد نهایی در نظر 
گرفته شده خواهد رسید. در این مقیاس، خطوط ریلی درفضای لوله مانند بزرگی قرار می گیرد 

تا ایده حرکت با سرعت نزدیک به صوت رنگ واقعیت به خود بگیرد.
پیش بینی می شود درصورتیکه همه چیز طبق برنامه پیش رود، بهره برداری از این فناوری 

در سال ۲0۲0 امکانپذیر باشد.

دستگاه کمباین پنبه امسال به بهره برداری می رسد

یک پژوهش جدید در دانشگاه نیوکاسل انگلستان با ارائه 
دیدگاهی جدید نسبت به اثرات مثبت کاهش وزن بر روی 
افراد مبتلا به دیابت نوع ۲، درک ما را از این بیماری بهبود 

می بخشد.
حدود 9 درصد از جمعیت جهان به بیماری دیابت نوع ۲ 
مبتلا هستند. این بیماری نتیجه تجمع چربی در پانکراس 
است و این اندام را از تولید مقدار مورد نیاز انسولین باز می دارد.

در حالی که گفته می شود کاهش وزن می تواند تاثیر مثبت 
زیادی بر روی این بیماری داشته باشد، تحقیقات جدید نشان 
می دهد که نوع خاصی از کم کردن وزن، مختص بیماران 

مبتلا به دیابت نوع ۲ است.
به گفته محققان، این بیماری به سادگی و با کم کردن یک 

گرم چربی از جای مناسب در بدن، درمان می شود.
این پژوهش بر روی ۱8 بیمار که نیمی از آنها سالم و نیمی 
دیگر به بیماری دیابت نوع ۲ مبتلا بودند، انجام شد. بیماران 
دیابتی به طور متوسط کمتر از هفت سال بود که به این 

بیماری مبتلا بودند.
محققان برای اندازه گیری مقدار چربی موجود در پانکراس 
هر بیمار از یک اسکن ام آر آی بسیار حساس استفاده کردند. 
در آغاز مطالعه، مشخص شد آن دسته از بیماران مبتلا به 

دیابت نوع ۲ ، دارای سطوح بالایی از چربی پانکراس هستند.
تمام شرکت کنندگان تحت عمل جراحی بای پس معده 
قرار گرفتند و پس از هشت هفته همه آنها به یک اندازه وزن 
کم کردند. برخی از آنها در آغاز مطالعه، حدود ۱۳ درصد از 

وزن بدن خود را از دست دادند.
با این حال، این نکته و تفاوت بسیار مهم این بود که وزن هر 

کدام از شرکت کنندگان در کدام ناحیه کم شده بود.
نتایج نشان داد مقدار چربی در پانکراس شرکت کنندگان 
فاقد دیابت تغییری نکرد؛ ولی کسانی که مبتلا به این بیماری 
بودند ، در حدود ۱.۲ درصد از سطوح چربی پانکراس خود را 

از دست دادند.
به گفته پژوهشگران، واقعیت این است که کاهش چربی در 
پانکراس به کاهش کلی وزن مربوط نیست اما تاثیر بخصوصی 
در بیماران دیابت نوع ۲ دارد و کشف مهمی برای درمان این 
بیماری محسوب می شود. اما آنچه ممکن است تعجب آور 
باشد این است که میزان چربی موضعی که افراد مبتلا به 
این بیماری برای درمان باید از دست بدهند، بسیار کم است.

روی تیلور، پروفسور و محقق ارشد این پژوهش اظهار کرد: 
میزان وزنی که شما باید برای درمان بیماری دیابت از دست 
بدهید، یک گرم است. اما این گرم الزاما باید از چربی پانکراس 
باشد. در حال حاضر تنها راه ما برای رسیدن به این درمان این 
است که کالری مصرفی خود را با هر روش ممکن مانند رژیم 

غذایی یا عمل جراحی محدود کنیم. 

7تصور نادرست درباره عصبانیت
 خشم یکی از قدرتمند ترین احساسات بشری است که اغلب مواقع با احساسات دیگر 
اشتباه گرفته می شود. متأسفانه برداشت های نادرستی که در مورد عصبانیت وجود دارد به 

رفتار های غیر سازنده ی زیادی منجر می شوند.
به همین دلیل است که شناسایی این سوء تفاهم ها و برطرف کردن آنها اهمیت زیادی 

پیدا می کند. در ادامه می توانید ۷ باور نادرست درباره ی خشم را از نظر بگذرانید.
1 خشم احساسی منفی است: عصبانیت چیز بدی نیست و یک احساس طبیعی و 
سالم است. در حقیقت بسیاری از چیز هایی که مفید تلقی می شوند از همین عصبانیت 
سرچشمه می گیرند. بسیاری از نابرابری های اجتماعی توسط کسانی مورد انتقاد قرار گرفته 
اند که از وجود آنها خشمگین شده اند. برای نمونه خشم مارتین لوتر و جمع کثیری از 
سیاهپوستان آمریکا نسبت به نابرابری های اجتماعی آن دوران باعث شد برای دستیابی به 
حقوق انسانی خود دست به اعتراض بزنند. تین نمونه و بسیاری نمونه های دیگر نشان می 

دهند احساس عصبانیت می تواند به تغییرات مثبتی بینجامد.
2 خشم همان خشونت است: بسیاری از مردم متوجه تفاوت احساس خشم و 
رفتارهای پرخاشگرانه نمی شوند. احساس عصبانیت طبیعی است اما رفتارهای پرخاشگرانه 
خیر. راه های سالم متعددی برای دست و پنجه نرم کردن با عصبانیت هست که به تهدید 

و خشونت متکی نیستند.
3 مدیریت خشم نتیجه ای ندارد: افراد وقتی مهارت های لازم برای مدیریت خشم 
خود را نداشته باشند، این احساساتشان می تواند در تمام حوزه های زندگیشان دردسرساز 
شود. بسیاری از دشواری های روابط، مسائل کاری و مشکلات قانونی نتیجه ی ابراز احساس 
خشم به شکلی نادرست است. دوره ها و تکنیک های مدیریت خشم می توانند ابزار های 
قدرتمندی باشند که به افراد در کاهش فوران های عصبی کمک می کنند. درمان های 

شناختی رفتاری برای مسائل مرتبط با خشم، درمان های مؤثری تشخیص داده شده اند.
4 خشم تنها احساسی ذهنی است: حوزه ی درگیری احساسی مثل خشم تنها 
به ذهن انسان محدود نمی شود. آخرین باری که واقعاً عصبانی بوده اید را به یاد بیاورید. 
احتمالاً ضربان قلبتان بالا رفته، صورتتان قرمز شده و دستهایتان شروع به لرزیدن کرده اند. 
همه ی اینها نشان می دهند عصبانیت واکنشی فیزیولوژیک بر می انگیزد و همین واکنش 
است که اغلب به افکار خشمگینانه و رفتار خشونت آمیز منجر می شود. آزاد کردن ذهن و 
بدن از این احساسات و واکنش ها در کاهش فوران های یادشده نقشی کلیدی ایفا می کند.

5 خالی کردن عصبانیت آن را فرو می نشاند: مشت زدن به بالشت، خرد کرد وسایل 
داخل اتاق و یا فریاد زدن، خشم درونتان را فرو نمی نشاند. در حقیقت تحقیقات نشان داده 
اند خالی کردن عصبانیت به این شکل نتیجه ی معکوس دارد. هرچه بیشتر عصبانیت خود 

را با خشونت خالی کنید، احساس بدتری خواهید داشت.
6 بی اعتنایی به خشم باعث از بین رفتن آن می شود

سرکوب کردن خشم نیز کار درستی نیست. استفاده از خنده برای پوشاندن استیصال، 
انکار احساس عصبانیت، و یا اجازه دادن به دیگران برای داشتن رفتاری نامناسب برای 
رسیدن به احساس آرامش می تواند احساس خشم شما را به سمت درونتان راهنمایی کند.

در واقع خشم فروخورده، از فشار خون گرفته تا افسردگی، با بسیاری از بیماری های 
جسمی و روحی مرتبط دانسته شده است.

7 مردان عصبی تر از زنان هستند: نتایج به صورت مستمر نشان می دهند مردان 
و زنان میزان یکسانی از خشم را تجربه می کنند، فقط آن را به شیوه های متفاوتی بروز 

می دهند.
مردان در بروز احساس خشم خود به رفتار تهاجمی و ناگهانی تمایل بیشتری دارند و 
زنان معمولاً به شیوه ای غیر مستقیم، مثل بیرون راندن کسی از زندگی شان، از آن بهره 

می گیرند.
شیوه های سالم مقابله با عصبانیت: بهترین شیوه برای دست و پنجه نرم کردن با 
خشم این است که راه سالمی برای بروز آن بیابید. تبدیل کردن عصبانیت به چیزی سازنده 
مثل تغییری مثبت، بهترین راه غلبه بر خشم محسوب می شود. با این حال پیش از آنکه 
بتوانید احساسات خود را بروز دهید باید درک درستی از احساس خود داشته باشید. هنگام 
تجربه ی احساسات مختلفی نظیر درماندگی، یأس و یا خشم مطلق، سعی کنید نشانه ها 

و علائم هر یک را شناسایی کنید.
به علائم هشدار دهنده ی اولیه ی عصبانیت توجه خاص داشته باشید. برای اینکه 
احساس عصبانیتتان پیش از رسیدن به سطح انفجار متوقف شود خود را از موقعیتی که در 
آن قرار دارید دور کنید. کمی پیاده روی یا تنفس عمیق می تواند هم ذهن و هم بدن شما 
را آرام کند. وقتی آرامش خود را به دست آوردید، برای حل فعالانه ی مسئله و باز کردن آن 
به شکلی سازنده تر قدم هایی بردارید. بالا بردن هوش هیجانی می تواند شما را از بیان حرف 

ها و انجام کارهایی که ممکن است بعداً باعث پشیمانیتان شوند بازدارد.

به طور طبیعی موهای افراد به دلیل نازک شدن پوست کف سر برای ایجاد بستری مناسب 
برای رشد موهای جدید دچار ریزش می شود. با این حساب، ریخت تا ۱00 تار مو در طول 
روز هم غیرطبیعی محسوب نمی شود اما زمانی که فرد دچار اختلال در چرخه ریزش و رشد 
موها شود و ریزش موهای او از رشد موهای جدیدش بیشتر باشد، می گوییم دچار ریزش 

مو شده است.
در این صورت، فولیکول های مو تخریب می شوند و دیگر موی جدیدی از آن فولیکول رشد 
نخواهد کرد. به طور کلی، دلایل بسیار زیاد و مختلفی برای ریزش موها وجود دارد که در ادامه 

به مهم ترین و شایع ترین آنها اشاره ای خواهیم داشت.
1 ریزش موی ژنتیکی

عوامل ژنتیکی یا سابقه خانوادگی، نقش پررنگی در ریزش موها یا طاسی های نوع مردانه و 
زنانه دارند. این نوع ریزش مو به صورت طاسی جلو یا فرق سر در آقایان و نازک شدن تار موها 
در خانم ها خودش را نشان می دهد. ریزش موی ژنتیکی، بر سن شروع ریزش موها و شدت 
ریزش هم تاثیر دارد. یعنی افرادی با سابقه خانوادگی طاسی، از سنین پایین تر و با شدت 

بیشتری دچار ریزش مو می شوند.
ریزش موی ژنتیکی یا طاسی های با الگوی مردانه، بیشتر بین آقایان رواج دارد و حتی می 
تواند از سن بلوغ هم شروع شود. این نوع ریزش مو، علاوه بر از دست دادن موها، باعث نازک 
و نرم شدن تار موهای باقیمانده نیز می شود. هر چند معمولا راهی جز کاشت مو برای درمان 
این نوع خاص از ریزش موها وجود ندارد، اما می توان با کمک برخی از داروهای خوراکی یا 

موضعی، زیر نظر متخصص پوست، جلوی ریزش یا نازک شدن بیش از اندازه موها را گرفت.
2 ریزش موی هورمونی

تغییرات هورمونی و از بین رفتن تعادل هورمون ها در دوران مختلف زندگی می توانند از 
دیگر دلایل شایع برای ریزش موهای دوره ای به خصوص در خانم ها باشند. ریزش موهای 
هورمونی، بیشتر در دوران بارداری، زایمان و یائسگی اتفاق می افتند. سطح هورمون ها در اثر 

اختلال در کارکرد تیروئید هم تغییر می کند.
از این رو، ممکن است افرادی که دارای کم کاری یا پرکاری تیروئید هستند هم در جائی از 
ریزش مو را تجربه کنند. این نوع ریزش موها باید با درمان زمینه برزو ریزش مو، قطع شوند. 
ریزش موهای ناشی از تغییرات هورمونی، دوره ای هستند و می توان پس از درمان مشکلات 

هورمونی، امید به برگشتن الگوی رشد موها به حالت طبیعی خود داشت.
3 ریزش موی سکه ای

ریزش مو یا طاسی سکه ای که در علم پزشکی به آن آلوپسی آره آتا می گویند، زمانی رخ می 
دهد که سیستم ایمنی بدن به فولیکول های مو حمله می کند و باعث ریزش موی دایره ای 
و سکه ای می شود. در این صورت، پوست قسمت هایی که دچار ریزش مو می شوند، بسیار 
نرم و کاملا طاس خواهند شد. این نوع ریزش مو در بیشتر موارد و با ارتقای قدرت سیستم 

دفاعی بدن درمان خواهد شد.
4 عفونت های پوست سر

ابتلا به عفونت های قارچی پوست کف سر می تواند از دیگر دلایل ریزش موها محسوب شود. 
یکی از بیماری های عفونی قارچی پوست کف سر، بیماری رینگ وُرم یا درماتومایکوز است که 
توسط قارچ ها ایجاد می شود. زمانی که فردی درگیر با رینگ وُرم باشد، قسمت هایی از پوست 
سر او حالت فلس مانند به خود می گیرد و دچار ریزش مو در این قسمت می شود. بهتر است 
بدانید خوشبختانه، این نوع ریزش مو با درمان زمینه بیماری، درمان خواهد شد و موهای از 
دست رفته، دوباره رشد خواهند کرد. بیماری های پوستی سارکوئیدوز و لوپوس می توانند از 

دیگر دلایل ریزش موها محسوب شوند.
5 ریزش مو در اثر تیکوتیلومانیا

تریکوتیلومانیا، یکی از بیماری های روان پزشکی است که در اثر ابتلا به آن، فرد بیمار موهای 
سر، ابرو یا بدن خود را می کند و در مواردی آنها را می جود. این نوع ریزش مو هم با درمان 

مشکل روانی فرد، از بین خواهد رفت و موهای کنده شده، دوباره رشد خواهند کرد.
6 ریزش موی ناشی از دارو و درمان

ریزش موی دارویی که در اثر مصرف برخی از داروهای خاص ایجاد می شود هم جزو ریزش 
موهای دوره ای است و در اثر قطع مصرف دارو برگشت پذیر خواهدبود. این نوع خاص از 
ریزش در اثر مصرف داروهایی مانند داروهای سرطان، ضدافسردگی، بیماری های قلبی 
عروقی، فشار خون بالا و کنترل بارداری ایجاد می شود. به علاوه، مصرف حجم بالای مکمل 

های ویتامین A هم می تواند ریزش موها را در پی داشته باشد.
رادیوتراپی سر نیز یکی از درمان هایی است که برای برخی از بیماری های موجود در این 

قسمت از بدن، استفاده می شود ولی می تواند باعث ریزش موها شود و در بسیاری از 
موارد و بعد از تکمیل چرخه درمان، موهای سر بیمار مانند گذشته رشد نخواهند کرد.

7 ریزش موهای حادثه ای
بسیاری از افراد دچار ریزش یا نازک شدن ناگهانی موها پس از تجربه یک شوک 
فیزیکی یا روانی می شوند. این نوع از ریزش موها، دوره ای و قابل برگشت خواهند بود. 

معمولا کاهش وزن های شدید و ناگهانی، تب بالا، عمل های جراحی یا مواجهه با مرگ عزیزان 
می توانند منجر به این گونه ریزش موها شوند.

8 ریزش موی ناآگاهانه
ریزش موی ناآگاهانه می تواند در اثر بستن موها یا آرایش نامناسب آنها ایجاد شود. مثلا 
افرادی که موهای خود را محکم با کش از پشت می بندند یا آنهایی که بیش از اندازه از حالت 
دهنده های مو استفاده می کنند، بیشتر از سایرین دچار ریزش موهای دوره ای و تکه ای 
می شوند. برای درمان این نوع ریزش مو هم فقط باید الگوی بستن و آرایش آنها را تغییر داد.

9 ریزش موی ناشی از کم خونی
کم خونی ناشی از فقر آهن هم می تواند یکی از مهم ترین علت های ریزش مو در خانم 
ها محسوب شود. معمولا خانم هایی که عادت ماهانه های شدیدی را در طول ماه تجربه می 
کنند یا غذاهای سرشار از آهن به اندازه کافی در برنامه غذایی شان وجود ندارد، با کمبود 
سلول های قرمز خون مواجه می شوند و در معرض ریزش مو قرار می گیرند. سلول های قرمز 
خونی، مسئول حمل اکسیژن در سلول های بدن هستند و می توانند انرژی مورد نیاز ما را 
تامین کنند. زمانی که موها در اثر کم خونی فقر آهن دچار ریزش مو می شوند، می توان با 
درمان بیماری زمینه ای، از شر این نوع ریزش مو هم خلاص شد و امیدوار به برگشت موهای 

از دست رفته بود.
10 ریزش موی ناشی از تخمدان پلی کیستیک

تخمدان پلی کیستیک جز بیماری های شایع میان خانم هاست که می تواند از حدود 
۱۱ سالگی، آنها را درگیر کند. این بیماری با به هم زدن تعادل هورمون ها، مشکلاتی مانند 
رویش موهای زائد در صورت یا بدن خانم ها یا ریزش و نازک شدن موهای آنها را به دنبال 
خواهد داشت. تخمدان پلی کیستیک، جزو بیماری های خوش خیم است که می توان به 
سادگی آن را تحت نظر متخصص غدد درمان کرد و از شر ریزش موی ناشی از این بیماری 

هم خلاص شد.
کاشت موی سیگاری ها خوب جواب نمی دهد

دکتر امیرهوشنگ احسانی*: تا همین چند سال گذشته، عوامل ریزش مو به موارد مشخصی 
محدود می شدند اما در سال های اخیر، عوامل جدیدی به آن قدیمی ها اضافه شدند که در 
ادامه به گروهی از مهم ترین آنها اشاره ای می کنیم. یکی از این عوامل، اکستنشن موهاست.

هرچند اکستنشن ساده و کوتاه مدت نمی تواند تاثیری بر ریزش موها داشته باشد، اما هرچه 
مدت زمان اکستنشن کردن، طولانی تر باشد و موها هم در طول این کار، کشش زیادی را 

تحمل کنند، ریزش موها به دلیل آسیبی که به آنها وارد می شود، بیشتر خواهد شد.
در برخی از موارد، آسیب و ریزش موی ناشی از اکستنشن، دائمی خواهد بود. مصرف 
سیگار و از آن مهم تر، قلیان میان خانم ها و آقایان هم می تواند کاهش خونرسانی به 
فولیکول های موها، کاهش رویش و افزایش ریزش آنها را دنبال داشته باشد؛ تا جایی که 
حتی نتیجه کاشت مو در افراد سیگاری، بسیار ضعیف تر از سایر افراد خواهد بود. نکته دیگر، 
درباره صاف و فر کردن موهاست: این کارها به خودی خود باعث ریزش موها نمی شوند؛ 
مگر اینکه فرد به صورت وسواسی و هر ۴ ۲ هفته یکبار، این کار را تکرار کند. در این صورت، 
ریشه موهای او آسیب می بیند و دچار ریزش مو می شود. معمولا ساقه موها در اثر صاف 
یا فر کردن، دچار آسیب می شوند و ریشه آنها در این میان کمتر آسیب می بیند. در مورد 
رنگ مو هم همین مساله صدق می کند؛ یعنی اگر فردی، بیشتر از سالی 6 بار موهای خود را 

نمی شود اما رنگ کردن بیش از اندازه رنگ نکند، دچار ریزش موی ناشی از رنگ مو 
موها باعث خشک و شکننده شدن آنها و 

افزایش ریزش شان می شود.

تأثیر چشمگیر بازی های ویدئویی 3بعدی بر بهبود حافظه
تازه ترین مطالعات دانشمندان نشان می دهد بازیهای ویدئویی سه بعدی عمکلرد مغز در به 

یادآوری خاطرات را بهبود می بخشد.
 پیش تر تحقیقات زیادی درباره اثر بازی های ویدئویی بر عملکرد کلی بدن انسان صورت 
گرفته بود که نشان می دادند افرادی که زمان قابل توجهی را صرف این نوع بازیها می کنند 
ممکن است باهوشتر و چاقتر باشند و البته روحیات خاص و تهاجمی پیدا کنند. حالا باید 
بهبود عملکرد مغز در به یادآوردن گذشته و در کل داشتن حافظه بهتر را هم به این فهرست 

اضافه کرد.
نتایج این بررسی که در نشریه Journal of Neuroscience منتشر شده نشان می دهد 
بازی های ویدوئویی و به خصوص نسخه سه بعدی آنها عملکرد مغز در آزمونهای حافظه را 

تا ۱۲ درصد ارتقا می دهد.
این نتایج درحالی به دست آمده که همین میزان عملکرد مغز در به یادآوری خاطرات و 

گذشته در حد فاصل ۴۵ تا ۷۵ سالگی از بین می رود. 
بر اساس این بررسی که توسط محققان دانشگاه کالیفرنیا انجام شده، افرادی که خود را 
سرگرم بازی های ویدئویی کرده و به نوعی در حال کنکاش در دنیای اطراف هستند، به نظر 
می رسد که عمکلرد مغزشان در به یادآوردن گذشته آن هم با جزئیات بیشتر چشمگیرتر 

باشد.
 در این بررسی 69 تن که سابقه بازی های ویدئویی را نداشتند در سه گروه زیر نظر قرار 
گرفتند. دو گروه نخست از آنها به مدت ۳0 دقیقه در روز و برای دو هفته بازی های دو بعدی 

و سه بعدی ویدئویی را انجام می دادند و گروه سوم نیز هیچ بازی در این مدت انجام ندادند.
 سپس محققان آزمونهای حافظه از این افراد به عمل آورده و متوجه شدند درحالی که بازی 
های دو بعدی تأثیر قابل توجهی بر ارتقای عملکرد مغز در به یادآوردن خاطرات گذشته ندارد 

اما بازی های سه بعدی تأثیر مثبت ۱۲ درصدی دارد.

چرا موهام می ریزه؟
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اجتماعی 6

رئیس کمیته بیمه و درمان سازمان تأمین اجتماعی:

ادغام تامین اجتماعی با سایر بیمه ها مغایر 
عدالت است

رئیس کمیته بیمه و درمان سازمان تأمین اجتماعی با انتقاد از طرح ادغام تامین اجتماعی 
با دیگر بیمه ها، گفت: اجرای این طرح با عدالت اسلامی منطبق نیست و با دلایل بسیار 

منطقی، مخالف این طرح هستیم.
حسن صادقی پیش از ظهر  چهارشنبه در همایش ملی کمیته های بیمه و درمان خانه 
کارگر سراسر کشور با اشاره به بودجه مستقیم و غیر مستقیم درمان در کشور، اظهار کرد: 

این بودجه در سال جاری ۱6 هزار و 800 میلیارد تومان در نظر گرفته شده است.
وی طرح تحول سلامت که از سوی وزارت بهداشت و درمان در سطح کشور اجرایی 
می شود را مورد اشاره قرار داد و گفت: این طرح نه تنها بحث درمان را روان تر نکرده است 

بلکه خود مشکل آفرین شده و در حوزه درمان تقابل ایجاد کرده است.
قائم مقام دبیرکل خانه کارگر کشور با بیان برخی مثال ها برای ناکارآمدی این طرح گفت: 
حقوق پزشک عمومی در این طرح از 6 میلیون به ۲0 میلیون رسیده ولی در حوزه پرسنل 
فقط ۷0 هزار تومان افزایش پیدا کرده و موجب نزاع و درگیری درون ساختاری حوزه درمان 
شده است. وی تناسب نداشتن دریافتی ها را بی عدالتی دانست و گفت: با این وضعیت نباید 

انتظار داشته باشیم که با رویی گشاده مخاطبان را در مراکز درمانی بپذیرند.
رئیس کمیته بیمه و درمان سازمان تأمین اجتماعی ادامه داد: پیش از اجرای یک طرح 
باید نظرسنجی از همه اقشار جامعه صورت بگیرد ولی نه تنها چنین امری اجرایی نمی شود 
بلکه مسئله ای را که دارای پختگی لازم نیست تصویب می کنیم که برایمان معضل ایجاد 
کرده و درمان را ناکارآمد می کند. وی با بیان اینکه ما مخالف طرح نظام سلامت نیستیم، 
گفت: این طرح از نقاط قوت دولت یازدهم به شمار می رود و مشکلات حوزه سلامت، پیش 
از پیروزی انقلاب اسلامی وجود داشته و کمتر دولتی بوده که با جسارت به دنبال برطرف 
کردن ریشه ای معضلات سلامت باشد. قائم مقام دبیرکل خانه کارگر کشور با تاکید بر 
اینکه ما در بخش مدیریت منابع نتوانستیم خوب وارد شویم، تصریح کرد: در حوزه منابع 
باید اقتصاد حاکم شود و باید به این نکته توجه کنیم که هرکسی باید در زمینه توانمندی 
خود وارد عمل شود زیرا اگر امکان ادغام همه علوم وجود داشت امروز شاهد ظهور ابوعلی 

سیناهای فراوانی در جامعه بودیم.
وی با انتقاد از طرح ادغام تامین اجتماعی با دیگر بیمه ها، گفت: اجرای این طرح با عدالت 
اسلامی منطبق نیست و با دلایل بسیار منطقی، مخالف این طرح هستیم. صادقی با انتقاد 
از عملکرد صدا و سیما در این زمینه گفت: صدا و سیما همیشه به صورت یکطرفه عمل 
می کند و با وجود اینکه تقاضای مناظره دادیم ولی از سوی خبرگزاری ها و سایر رسانه ها 

برای این موضوع دعوتی انجام نمی شود.

مدیر کل تأمین اجتماعی استان قم:

753 هزار نفر از خدمات تأمین اجتماعی در قم 
بهره می برند

مدیر کل تأمین اجتماعی استان قم گفت: ۷۵۳ هزار نفر از مردم قم از خدمات تأمین 
اجتماعی بهره می برند که این شمار جمعیت، نشان از ارائه خدمات مناسب از سوی سازمان 

تأمین اجتماعی به جامعه هدف است.
سید مجتبی موسوی بعد از ظهرچهارشنبه  در همایش کمیته های بیمه و درمان سراسر 
کشور اظهار کرد: سازمان تامین اجتماعی را می توان یک سازمان بین نسلی ارز یابی کرد چرا 

که این سازمان خدمات متنوع و گوناگونی را به جامعه هدف خود ارائه می دهد.
وی ادامه داد: سازمان تامین اجتماعی ضمن ارائه خدمات گوناگون به جامعه هدف به 
دنبال امنیت و آرامش اقشار گوناگون جامعه است و تلاش می کند حق بیمه افراد را دریافت 
کرده و خدمات مناسبی را ارائه دهد. مدیر کل تأمین اجتماعی استان قم با تأکید براینکه 
این سازمان برای ارائه خدمات به جامعه هدف از هیچ اقدام و تلاشی دریغ نمی کند تصریح 
کرد: این سازمان تلاش کرده است بر اساس اصول عدالت و بالابردن سطح رضایت مردم 
گام های ارزنده ای بردارد. وی، هوشمندسازی اداره کل تامین اجتماعی استان قم را مورد 
اشاره قرار داد و بیان کرد: شبکه مند شدن این نهاد حمایتی، یک میلیون و ۵00 هزار بار 
مراجعه در استان قم را کاهش داده است. موسوی همچنین عقب ماندگی خاص استان قم 
را در زمینه بهداشت و درمان مورد اشاره قرار داد و تصریح کرد: تفکرات اشتباهی در مورد 
قم وجود داشت که موجب می شد امکانات رفاهی برای شهر قم در نظر گرفته نشود ولی 
در حال حاضر این دیدگاه تغییر کرده است. مدیر کل تأمین اجتماعی استان قم در پایان 
شمار بیمه شدگان زیر پوشش تأمین اجتماعی را ۷۵۳ هزار نفر ذکر کرد و گفت: این شمار 
به صورت اصلی و تبعی زیر پوشش تأمین اجتماعی هستند و این شمار جمعیت بیمه شده 

نشان از ارائه خدمات مناسب به جامعه هدف است.

مدیر درمان تأمین اجتماعی استان قم: 

330 مرکز خدمات درمانی در سطح استان قم 
فعالیت می کنند 

مدیر درمان تأمین اجتماعی استان قم با بیان اینکه بیشترین بودجه ای که در زمینه درمان 
هزینه می شود مربوط به درمان مستقیم است، گفت: در حال حاضر نزدیک به ۳۳0 مرکز 

در سطح استان در حال فعالیت هستند. 
حسن صادقی در همایش کمیته های بیمه و درمان سراسر کشور که ظهر  چهارشنبه 
در سالن جلسات بیمارستان تأمین اجتماعی امام رضا)ع( قم برگزار شد، با اشاره به جایگاه 
سازمان تأمین اجتماعی در استان قم اظهار داشت: باید بدانیم مدینه فاضله در حوزه درمان 
وجود ندارد و گر چه بیمارستان های ما وضعیت بهتری دارد، اما با استانداردهای لازم فاصله 
زیادی داریم. معاون دبیرکل خانه کارگران ایران با تأکید بر اینکه باید نقاط قوت و ضعف 
در حوزه درمان بررسی و تبیین شود، افزود: در سال جاری در سطح کشور به دلیل وجود 
طرح تحول نظام سلامت تقاضای القائی به وجود آمده، اما در حوزه کارکنان حقوق ها افزایش 
زیادی نداشته است. در این جلسه داوود علی محمدی با اشاره به اینکه سازمان تأمین 
اجتماعی در کشور دارای ویژگی های خاصی است، اظهار داشت: ویژگی عمده تأمین 
اجتماعی در بخش درمان وجود دردمندان و بیمه شدگان است. علی محمدی با بیان اینکه 
بیشترین بودجه ای که در زمینه درمان هزینه می شود مربوط به درمان مستقیم است، گفت: 
در حال حاضر نزدیک به ۳۳0 مرکز در سطح استان در حال فعالیت هستند که از این میان 

بیش از ۷۲ مرکز تحت عنوان مراکز بستری خدمت می  کنند.
وی با بیان اینکه 9۳درصد بستری های کل کشور مربوط به بخش درمان مستقیم است، 
گفت: بودجه زیادی در بخش درمان مستقیم مورد نیاز است و استان قم یکی از محروم ترین 
استان ها در بخش درمان مستقیم است. مدیر درمان تأمین اجتماعی استان قم با بیان اینکه 
در سال 9۲ توانستیم یک بیمارستان ۱۲0 تخت خوابی در استان قم داشته باشیم، افزود: 
بیمارستان امام رضا)ع( تا چند ماه پیش با مشکل آسفالت نبودن جاده مواجه بود، اما در 

حال حاضر جزو معدود بیمارستانهایی هستیم که در آن جراحی مغز صورت می گیرد.

نماینده مردم قم در مجلس:

دومین بیمارستان تامین اجتماعی
 در قم ساخته شود

نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی گفت: با توجه به شمار بیمه شدگان در قم، 
رشد جمعیت و تقاضاهای درمانی خارج استانی، تا چند سال آینده بیمارستان امام رضا )ع( 

پاسخگوی نیاز مردم نیست و باید بیمارستان دیگری نیز ساخته شود.
احمد امیرآبادی فراهانی پیش از ظهر  چهارشنبه  در همایش ملی کمیته های بیمه و 
درمان خانه کارگر سراسر کشور که در تالار اجتماعات بیمارستان تأمین اجتماعی امام 
رضا)ع( قم برگزار شد، اظهار کرد: در مجلس شورای اسلامی به دنبال آن بودیم که بحث 
درمان در شهرهای زیر ۲0 هزار نفر اجرا شود و در شهرهای بزرگ نیز بیشترین مانور را 
روی بیماران صعب العلاج داشته باشیم. وی با بیان اینکه نمایندگان مجلس شورای اسلامی 
بودجه وزارت بهداشت و درمان را ۱0 هزار میلیارد تومان مصوب کردند، گفت: برای ما 
بسیار دردناک است که مردم همچنان از بالا بودن بحث درمان در کشور گلایه مند باشند. 
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی ادامه داد: اگر تمام بودجه کشور نیز به بحث 
درمان اختصاص یابد باز هم در این زمینه کمبودهایی وجود دارد. وی با اشاره به تخصیص 
سهم ۱0 درصدی دولت به بخش بهداشت و درمان تصریح کرد: با وجود تذکراتی که از 
سوی مجلس به دولت داده می شد، این سهم در دولت های پیشین اختصاص نیافت و در 
دولت یازدهم به این مهم توجه شد که یکی از کارهای ارزشمند این دولت به شمار می رود. 
امیرآبادی با اشاره به طلب های چندین هزار میلیارد تومانی بیمه ها از دولت بیان کرد: باید 
این طلب ها پرداخت شود و ما برای پیشرفت در امور درمانی و بیمه ای به پیوست های جهانی 
در توسعه درمان روی بیاوریم. وی با تاکید بر اینکه ما معتقدیم که سازمان تأمین اجتماعی 
برای حمایت از بخش کارگری است گفت: هیچ کس نباید به این سازمان دست اندازی 
کند و همه باید مقابل این کار بایستیم. این نماینده مجلس شورای اسلامی با تاکید بر 
اینکه ما طرفدار کارگران و حق الناس هستیم، بیان کرد: بیمه تامین اجتماعی نباید با بیمه 
سلامت مخلوط شود و ما چنین اجازه ای را نمی دهیم. وی با تاکید بر اینکه بیمارستان امام 
رضا )ع( پاسخگوی نیاز مردم قم و زوار نیست، گفت: از کل جمعیت استان قم دو سوم 
آنان زیر پوشش تامین اجتماعی هستند که بیمارستان امام رضا )ع( با این رشد جمعیت 
و تقاضاهایی که از خارج استان داریم نمی تواند پاسخگو باشد. امیرآبادی ادامه داد: باید 
بیمارستان دیگری در کنار بیمارستان امام رضا )ع( ایجاد شود تا بتوانیم بخشی از نیازهای 
درمانی استان را پاسخگو باشیم. وی با اشاره به مراجعات دیگر شهرستان های اطراف قم به 
بیمارستان امام رضا )ع( گفت: از شهرهایی مانند اراک، دلیجان و کاشان به این بیمارستان 
مراجعه می کنند که باید با ایجاد یک بیمارستان دیگر در کنار بیمارستان امام رضا )ع( به 

صورت فوق تخصصی، به نیازهای درمانی داخل و خارج استان قم پاسخ دهیم.

یکشنبه -بیست ودوم آذر ماه 1394 - سال هجدهم - شماره 3887

 وقف از افتخارات دین اسلام است و به طور غیرمستقیم در قرآن و 
به طور مستقیم در سیره ي پیامبر )ص( و ائمه )ع( به آن توجه فراوان 
شده است. از نظر اسلام وقف راه گشایي براي رفع محرومیت هاي 
مادي و معنوي جامعه و یادگار جاودانه اي از کرامت انسان به پیشگاه 
بشریت و پیوند با آفریدگار متعال است. هر چند در هیچ یک از آیات 
قرآن صریحا به وقف اشاره نشده است اما، علماي اسلام از کلیت برخي 
مفاهیم اخلاقي که در قرآن ذکر شده است چنین نتیجه مي گیرند 
که وقف مورد تأیید قرآن است. قرآن در توسعه ي فرهنگ وقف در 
جامعه ي اسلامي تأثیر محتوایي و موضوعي داشته است. ذکر آیه ي 
)فمن بدله بعد ما سمعه فانما اثمه علي الذین یبدلونه ان الله سمیع 
علیم( در وقف نامه ها نشانه ي تأثیر قرآن در گسترش فرهنگ در 

جامعه ي اسلامي است. 
 همچنین رفتار و شیوه ي پیامبر )ص( و ائمه معصومین )ع( 
به صورت قول یا فعل در رواج و گسترش وقف از اهمیت ویژه اي 
برخوردار است. به موجب تأکیدي که آن بزرگواران به مسأله ي وقف 
داشتند مسلمانان بخشي از امکانات مالي خود را وقف کردند. عمل 

آنها به وقف نیز بر رفتار مسلمانان تأثیر گذاشت. 
 در کشور ما ایران نیز از گذشته هاي دور وقف مرسوم بوده است. 
مرحله ي اول توسعه ي وقف در ایران با تصرف زمین هاي مفتوح العنوة 
آغاز مي شود. در دوره ي سامانیان براي اداره ي موقوفات تشکیلاتي 
به نام دیوان اوقاف به وجود آمد. با حمله ي مغولان به ایران وضع 
موقوفات آشفته شد اما با روي کار آمدن صفویان وضع موقوفات دوباره 
سر و سامان گرفت و در دوره ي قاجاریه رو به فزوني گذاشت. در سال 
۱۲89 قانون وزارت معارف و اوقاف تصویب شد ولي چون این قانون 
داراي اشکالات شرعي و اجرایي بود پس از پیروزي انقلاب اسلامي و 
با فتواي امام خمیني )ره( قانون جامع اوقاف مطابق احکام و شریعت 

اسلام و در نظر گرفتن راهکارهاي اجرایي تهیه و به تصویب رسید. 
 سنت وقف ویژه ي کشورهاي اسلامي و شرقي نیست بلکه در میان 
کشورهاي آلمان، فرانسه، و نظام هاي آنگلوساکسون تشکیلات عام 
المنفعه اي وجود دارد که کارکرد آنها شبیه نهاد وقف است. وقف در 
جامعه داراي سه دسته کارکرد فرهنگي، اجتماعي و اقتصادي است. 
اولین و مهمترین کارکرد وقف از گذشته هاي دور تاکنون کارکرد 
فرهنگي است و در بعد اجتماعي همچون چتري بزرگ سایه ي 
خود را بر سر نیازمندان مي گستراند. به لحاظ اقتصادي ماهیت اوقاف 
جنبه ي اقتصادي دارد و به عنوان پشتوانه ي قوي مالي براي دولت 
مطرح است. به لحاظ آثار مثبت اقتصادي وقف در جامعه ي اسلامي، 
اسلام عمل به وقف را در ردیف ایمان به خدا، رسول خدا و روز قیامت 

قرار داده است. 
 نظر به اهمیت و جایگاه وقف در اسلام و نقش آن در حل معضلات 
جامعه ي اسلامي در نوشتار حاضر تلاش داریم تا پس از بیان مسأله ي 
وقف در اسلام و کارکردهاي مختلف آن، راه هاي گسترش فرهنگ 

وقف و ایجاد موقوفات جدید در جامعه را تبیین و بررسي نماییم.
 وقف در قرآن  

هر چند در هیچ یک از آیات قرآن به گونه اي مستقیم و صریح به 
وقف اشاره اي نشده است اما، علماي اسلام از کلیت برخي مفاهیم 
اخلاقي که در قرآن ذکر شده است چنین نتیجه مي گیرند که وقف 
مورد تأیید قرآن است. به این ترتیب که اعمال خیر و صالح همواره در 
قرآن مورد تأکید قرار گرفته و مصادیق آن شامل وقف نیز مي شود. به 
عبارت دیگر، براي نگرش به مقام وقف در قرآن، باید آیات شریفه اي 
که بر انفاق، احسان، تعاون، صدقه، عمل صالح، قرض الحسنه، خیرات، 
مبرات، باقیات الصالحات، ایثار و... صراحت دارد در نظر گرفته و از 
طرفي مبارزه ي بي امان وحي الهي را با کنترل مال، تکاثر، اسراف، 
تفاخر، استکبار، سرقت، طغیان، کسب حرام، حب مال، راندن قهرآمیز 
یتیم، خودبیني و... با تعمقي وسیع از سر علم و ایمان بنگریم تا به 

ثمرات ارزنده ي وقف براي اعتلاي جامعه پي برده باشیم. 
 آیاتي که در قرآن ناظر به وقف مي باشند عبارتند از: آیات ۱9۵، 
۲۷0، ۲۱۵، ۲6۱، ۲۷۲، ۲۷۱، ۲6۳، ۲6۲، ۲۵۴، ۱۴8 سوره ي بقره، 
آیات ۲۴ و ۲۵ سوره ي معارج، آیه ي ۳۱ سوره ي ابراهیم، آیه ي ۵۴ 
سوره ي قصص، آیه ي ۳۵ سوره ي حج، آیه ي ۱0 سوره ي منافقون، 
آیه ي ۳8 سوره ي شوري، آیات ۱0، ۷ و ۱8 سوره ي حدید، آیه ي ۳8 
سوره ي محمد )ص(، آیه ي ۱6 سوره ي تغابن، آیات ۲۱ و ۳۴ سوره ي 
توبه، آیات ۱ و ۲ سوره ي تکاثر، آیات ۴ - ۱ سوره ي همزه، آیات ۳۴ و 
۴6 سوره ي فصلت، آیه ي 9۷ سوره ي نحل، آیه ي ۲۴ سوره ي انفال، 
آیه ي ۳8 سوره ي نساء، آیه ي ۳9 سوره ي سبأ، و آیات ۱۱۵، 9۲، ۱۷ 

و ۱۳۴ سوره ي آل عمران. 
 در اینجا به برخي آیات قرآن که دلالت بر وقف دارند 

 اشاره مي کنیم: 
 ۱. )المال و البنون زینة الحیوه الدنیا و الباقیات الصالحات خیر 
عند ربک ثوابا و خیر أملا( )کهف: ۴۲( مال و فرزندان زینت حیات 
دنیاست ولیکن اعمال صالح که تا قیامت باقي است )مانند نماز، تهجد 
و ذکر خدا و صدقات جاري...( نزد پروردگار بسي بهتر و عاقبت آن 

نیکوتر است. 
 ۲. )و یزید الله الذین اهتدوا هدي و الباقیات الصالحات خیر عند 

ربک ثوابا و خیر مردا( )مریم: ۷6( 
  و خدا بر هدایت یافتگان مي افزاید و اعمال صالحي که اجرش 
نعمت ابدي است نزد پروردگار تو بهتر از مال و جان فاني دنیا( است 

هم از جهت ثواب الهي و هم از جهت حسن عاقبت اخروي. 
 ۳. )لن تنالوا البر حتي تنفقوا مما تحبون( )آل عمران: 9۲( 

 هرگز به مقام نیکوکاران و خاصان خدا نخواهید رسید مگر آنکه از 
آنچه دوست مي دارید در راه خدا انفاق کنید. 

 به طور کلي، قرآن کریم در توسعه ي فرهنگ وقف در جامعه ي 
اسلامي تأثیر محتوایي و موضوعي داشته است. به این ترتیب که 
مي توان وقف را داراي شکل و محتوا دانست که شکل آن مربوط به 
تحولات اجتماعي و مقتضیات زماني و مکاني است و در معرض تغییر 
و دگرگوني قرار دارد، در حالي که محتواي آن احتیاج به راهنمایي 
صحیح و اصولي دارد و نقش قرآن در این زمینه بسیار حایز اهمیت 
است. به عبارتي دیگر، تأثیر محتوایي قرآن در رواج وقف مهمتر از 
تأثیري است که قرآن مي توانست در شکل وقف داشته باشد. چنانچه 
قرآن صراحتا شکل وقف را بیان مي کرد در این صورت شاید ماهیت 
اخلاقي وقف تحت الشعاع شکل ظاهري آن قرار مي گرفت؛ در حالي 
که اشاره ي قرآن به روح و محتواي وقف هشداري است به وجدان 
پاک انسان ها که اعمال خیر را به دور از هدف هاي نفساني و دنیوي 
انجام دهند و بدین ترتیب مدارج متعالي اخلاقي را طي کرده به کمال 

انساني خود نایل شوند. 
 از نظر تاریخي نیز نقش قرآن در تحریک مسلمانان در عمل به 
وقف قابل توجه است. زیرا مسلمانان پس از شنیدن آیات مربوط 
به خیرخواهي، نیکوکاري،احسان و ایثار و... به حضور پیامبر )ص( 
مي رسیدند و چگونگي انجام این اعمال را جویا مي شدند و آن حضرت 

شیوه ي وقف را پیشنهاد مي فرمود.
  وقف در سیره ي پیامبر

 رفتار و شیوه پیامبر اکرم )ص(، به صورت قول یا فعل، در رواج و 
گسترش وقف در جامعه ي اسلامي داراي اهمیت فراواني است. به 
موجب تأکیدي که آن حضرت بر مسأله وقف و نتایج مثبت آن در 
جامعه داشتند، بسیاري از مؤمنین سعي مي کردند بخشي از امکانات 

مالي خود را وقف امور خیریه کنند. 
 پیامبر اکرم )ص( مي فرمایند: «ان مما یلحق المؤمن من عمله 
و حسناته بعد موته علما نشره و ولدا صالحا ترکه و مصحفا ورثه او 
مسجدا بناه او بیتا لابن السبیل بناه او نهرا أجراه و صدقة اخرجها من 

ماله في صحة و حیاته و تلحقه من بعد موته 
 چند چیز است که بعد از مرگ مؤمن پاداش آنها به او مي رسد: 
علمي که از خود به یادگار گذاشته است، فرزند صالحي که جانشین 
خوبي براي او باشد و قرآني که به ارث گذاشته باشد، یا مسجدي که 
ساخته است، یا منزلي که براي مسافرین در راه مانده ساخته است 
یا نهري که آن را جاري ساخته است، یا صدقه اي که در حال حیات 

خود انجام داه است». 
 از این حدیث مي توان سه مسأله را بیان کرد:

 ۱. وقف اموال و ارزش علم و فرزند صالح در یک ردیف ذکر شده 
است. ۲. در طول تاریخ اسلام ارتباطي جدایي ناپذیر بین وقف اموال، 
دانش و فرزند صالح وجود داشته است. ۳. وقف اموال باعث دستابي 

انسان به دانش و فرزند صالح مي شود. 
 براساس روایات اسلامي رسول اکرم )ص( زمیني داشت که آن را 
در راه خدا وقف کرد و اصحاب و یاران او نیز در این زمینه از ایشان 
پیروي کردند. به عنوان مثال، زمین هاي «مخیریق» که با وصیت در 
اختیار پیامبر )ص( قرار گرفته بود پیامبر )ص( آنها را وقف کرد و این 
زمین هانخستین صدقه ي موقوفه در اسلام مي باشد. همچنین بنا به 
بعضي روایات، باغ هایي به نام «حیطان سبعه» از جمله ي موقوفات 

پیامبر )ص( مي باشد. نیز نقل شده است که آن حضرت موقوفاتي 
داشته اند و از عواید آنها به مهمانان خود انفاق مي کرده است. 

 پیامبر )ص( با چنین نگاهي به وقف، عمل به وقف را در میان 
مسلمانان به صورت یک سنت نبوي حسنه رایج کرد. عمل به وقف 
در رفتار پیامبر )ص( بر صحابه ي او تأثیر گذاشت به طوري که، زبیر از 
یاران پیامبر )ص( خانه ي خود در مکه و مصر را وقف کرد. عبدالله بن 
عمر سهم خود را از خانه ي پدري وقف نیازمندان نمود. سعد بن عباده 
باغ معروف خود «مخراف» را از طرف مادرش صدقه کرد. عثمان و 
طلحه خانه هاي خود را وقف کردند و عبدالله بن عباس املاک خود را 

در صهوه وقف نمود و... ۵(
 وقف در سیره ي ائمه ي معصومین 

بعد از پیامبر اکرم )ص(، ائمه معصومین )ع(، الگوها و نمونه هاي 
عیني تحقق اسلام هستند و رفتار و گفتار آنان تعیین کننده ي رفتار 
و فرهنگ مسلمانان است. اهمیت وقف در نظر ائمه )ع( تا آنجاست 
که حضرت علي )ع( در یکي از وقف نامه هایش هدف خود را از وقف 

چنین بیان مي کند:   
«ابتغاء وجه الله لیولجني الله به الجنة و یصرفني عن النار و یصرف 
النار عن وجهي یوم تبیض وجوه و تسود وجوه: به منظور جلب رضایت 
الهي تا به سبب آن مرا داخل بهشت برین فرماید و از آتش دورم دارد 
و آتش را از صورتم دور فرماید در روزي که صورت هایي سفیدند و 
صورت هایي سیاه»6( در میان ائمه ي )ع(، حضرت علي )ع( بیشترین 
وقف را داشته است. علي )ع( در مدت ۲۵ سال امامت خود به کارهاي 
کشاورزي و باغداري مشغول بودند و از این طریق املاک و مزارع 
فراواني را به دست آوردند. آن حضرت غلات باغ ها را در راه رضاي خدا 
به صورت زکات و صدقه ي واجب یا مستحب انفاق مي کردند و در آخر 
عمرشان همه ي باغ ها و مزارع را وقف کردند. این باغ ها براي حجاج 
خانه ي خدا و براي فقرا خانه شد. از آن حضرت نقل شده است: «خود 
را با رسول خدا )ص( دیدم که از گرسنگي سنگ بر شکم مي بستم، در 
حالي که اکنون صدقه ي مال من سالیانه به چهل هزار دینار مي رسد»

 از جمله موقوفات علي )ع( صد چشمه ي آب بود که براي حاجیان 
خانه ي خدا وقف کرد از آن حضرت روایت شده است که فرمودند: 
«صدقه و حبس دو ذخیره هستند، پس آنها را براي روزگار خودش 
حفظ کنید»8( حضرت فاطمه )س( نیز بسیاري از باغ هاي خود را 
در مدینه وقف کرد 9( حضرت امام حسن )ع( و امام حسین )ع( هم 
باغ هاي خود را که هم اکنون در محله ي «نخاوله» مدینه به نام باغ 
صبا و باغ مرجان معروف است وقف کرده اند۱0( سایر ائمه )ع( املاک 
و اموال خود را در راه خدا و براي رفع نیاز فقرا وقف کرده اند. امام 

محمد باقر )ع( و امام صادق )ع( موقوفاتي در مدینه داشته اند.
 وقف در ایران 

 وقف در ایران سابقه ي طولاني دارد به طوري که نذورات و وقف 
اموال به آتشگاه ها و معابد از دوران باستان متداول بوده است و در 
دوره ي اسلامي نیز با تحول در شکل و احکام آن ادامه پیدا کرده است. 
اوقاف در ایران از زمان تصرف سرزمین ایران به دست مسلمانان عرب 
و در قرن اول هجري رو به گسترش و تحول نهاد. لمبتون در کتاب 

مالک و زارع در ایران درباره ي وقف چنین مي نویسد: 
 چنین به نظر مي رسد که فکر ایجاد زمین هاي وقفي در اصل از این 
جا پیدا شده باشد که پس از غلبه ي تازیان، زمین به مسلمانان فاتح 
تعلق گرفت... آنان زمین هاي خود را یا به دلخواه و یا در برابر گرفتن 
پاداش تسلیم کردند. با این همه از آن پس به صورت موقوفه درآمد و 
سپس روستاییان در برابر پرداخت مال الاجاره در املاک مزبور داراي 
حق انتفاع و به اصطلاح «منفعت» شدند، زیرا در این مورد زمین 
وقفي به نفع جامعه ي اسلامي «حبس» شده بود. اما وضع املاک 
موقوفه پیچیده تر از این بود. در ازمنه ي متأخر کلمه ي وقف بیشتر در 
مورد زمینهایي به کار برده شد که مالکیت آنها به نفع جامعه یا یکي 

از امور خیریه «حبس» شده باشد  
 مرحله ي اول توسعه ي وقف در ایران با تصرف زمین هاي»مفتوح 
العنوة« )اراضي که مسلمانان از کفار از طریق جنگ به تصرف در 
آوردند( آغاز مي شود. زیرا این گونه اراضي در حکم وقف است. در 
دوره ي خلفاي عباسي که به عصر طلایي تمدن اسلامي شهرت دارد، 
رقبات موقوفه و درآمد آنها در تمام ممالک اسلامي رو به فزوني نهاد 
و مردم خیراندیش و امرا و وزرا و بزرگان و تجار موقوفات زیادي را 
براي امور عام المنفعه از خود به یادگار گذاشتند. چنانکه از مصارف 
موقوفات همه گونه وسایل زندگي طبقات بي بضاعت به خوبي فراهم 
بود. در همین عصر در شهرهاي بزرگ ایران مثل شیراز، اصفهان و ري 
املاک بسیاري براي امور فرهنگي، بهداشتي و دیني بوسیله ي حکام و 

وزراي آنان وقف گردید .
 در دوره ي سامانیان در نیمه ي دوم قرن چهارم تشکیلات اداري 
به نام «دیوان اوقاف» به وجود آمد که به کار مساجد و اراضي موقوفه 
رسیدگي مي کرده است. قبل از آن وظیفه اداره ي اوقاف بر عهده ي 
قضات بوده است. از به وجود آمدن دیوان اوقاف معلوم مي شود که در 
این دوره موقوفات نسبتا فراوان بوده است. از طرفي، چون مهمترین 
منبع درآمد در این دوره زمین کشاورزي بود و رقبات موقوفه را اراضي 
کشاورزي تشکیل مي دادند لذا، موقوفات از اهمیت ویژه و حیاتي 
برخوردار بود. به همین دلیل، دخالت حکام و سلاطین نیز در امور 
موقوفات به منظور جلوگیري از تصرف آنها توسط غاصبین دیگر شاید 

تا حدودي توجیه ناپذیر باشد. چنانکه لمبتون مي نویسد: 
 نظر به مالکیت این گونه زمین ها تا ابد غیرقابل انتقال مي شد اما 
عملا مانند انواع دیگر زمین ممکن بود به وسیله ي غاصبان غصب 
شود. قدیمیترین مورد دخالتي که سراغ داریم عمل عضدالدوله بویي 
در مورد اوقاف سواد است که مفتشان و ممیزاني بر آنها گماشت و 

براي هر کدام مبلغ معیني به عنوان وظیفه مقرر کرده است .
 در دوره ي سلجوقي، نظام الملک وزیر ملک شاه، مدارس نظامیه را 
با استفاه از درآمد موقوفات بنیان نهاد.جرجي زیدان درباره ي مدرسه ي 

نظامیه ي بغداد مي نویسد: 
 بازارها و کاروانسراها و گرمابه ها و ده ها در اطراف دور و نزدیک 
مدرسه خریداري و وقف مدرسه شد و هزینه ي آن به شش صد 
هزار دینار رسید ۱۴(با حمله ي مغولان به ایران وضع موقوفات آشفته 
گردید و اشراف برخي از آنها را تصرف کردند. تلاش هاي خواجه نصیر 
طوسي در دوره ي هولاکو براي سر و سامان دادن به وضع موقوفات، 
با وجود اینکه نظارت بر آنها را خود به عهده گرفت نتیجه ي خوبي 
نداشت و مشکلات همچنان تا زمان اسلام آوردن ایلخانان مغول ادامه 
یافت. تلاشهاي رشیدالدین فضل الله همداني در این زمینه بسیار حایز 
اهمیت است. محله ي ربع رشیدي، شامل کتابخانه، بیمارستان و 
مسجد، از موقوفات بسیار بزرگ آن دوره بود. توجه به موقوفات در این 

دوره بسیار چشمگیر بوده و رشیدالدین فضل الله تأکید زیادي بر آن 
داشت. همین وسعت و اهمیت سبب ایجاد تشکیلات منظمي براي 
اداره ي موقوفات به نام حکومت اوقاف، وابسته به دیوان قضا گردید که 
تحت نظارت قاضي القضات عمل مي کرد و رییس آن حاکم اوقاف 
بود ۱۵( پس از این دوران ماهیت مذهبي سلسله ي صفویه سبب 
تحول نوع و مصارف موقوفات گشت. در این دوره تشکیلات مستقلي 
براي اداره ي موقوفات زیر نظر صدر به وجود آمد که نمایندگاني در 
همه ي شهرهاي بزرگ به نام وزیر اوقاف داشت و نظارت بر اوقاف 
بر عهده ي آنها بود. این توجه موجب گسترش کاروانسراها، رباطها، 
تکیه ها، امامزاده ها و آب انبارهاي وقفي در این دوره گردید. در تذکرة 

الملوک از وظایف منصب مطلق صدارت این گونه یاد شده است: 
 تعیین حکام شرع و مباشرین اوقاف تفویضي و ریش سفیدي 
جمیع سادات و علما و مدرسان و شیخ الاسلامان و پیش نمازان و 
قضات و متولیان و حفاظ و سایر خدمه ي مزارات و مدارس و مساجد 
و بقاع الخیر و وزراي اوقاف و نظار و مستوفیان و سایر عمله ي سرکار 
موقوفات و محرران و غسالان و حفاران با اوست ۱6(در دوره ي صفویه 
موقوفات رشد و پیشرفت قابل توجهي داشته است. لمبتون مي گوید: 
مقاصد خیریه  وقف  را  املاک خود  از  بسیاري  اصولا صفویه   
بخصوص وقف بقاع متبرکه ي شیعه و از همه بالاتر آستانه ي امام 
رضا )ع( در مشهد و خواهرش )س( در قم کردند. بعضي از این املاک 
وقفي موقوفاتي بود که به خاندان صفویه، پیش از آنکه به سلطنت 
برسند، تعلق داشت. شاید بتوان گفت در زمان شاه عباس اول بیش از 

هر دوره ي دیگر به عده ي املاک موقوفه اضافه شد .
 با سقوط صفویان، وضع موقوفات آشفته شد. با روي کار آمدن 
افشاریه و توجه نادر شاه به امور نظامي، وي براي تأمین مخارج نظامي، 
بخشي از موقوفات را ضبط کرد. در دوره ي زندیه، کریم خان زند قصد 

داشت مانند صفویان به موقوفات توجه نشان دهد، اما موفق نشد.
 در دوره ي قاجاریه، موقوفات رو به فزوني گذاشت، اروپاییاني که 
در این دوره از ایران دیدن کرده اند، از املاک فراوان موقوفه سخن 
گفته اند. از جمله هانري رنه دالماني که در اواخر دوره ي سلطنت 

ناصرالدین شاه از ایران دیدن کرده است، مي نویسد: 
 »املاک بسیاري وقف مساجد و مدارس و بقاع متبرکه شده است. 
عایدات املاک وقفي بسیار زیاد است، مخصوصا عایدات موقوفات 
امام رضا )ع( که مقبره ي او در شهر مشهد واقع است بسیار مهم 

مي باشند«. 
 وي درآمد موقوفات امام رضا )ع( را در سراسر کشور شصت هزار 
تومان نقد و ده هزار خروار غله ذکر مي کند. با وجود اینکه املاک 
موقوفه از دادن مالیات معاف بودند، شاه به عنوان حق التولیه سالي 

هزار تومان از مشهد دریافت مي کرد . 
آنچه در تاریخ معاصر ایران داراي اهمیت خاص است تصویب 
قانون موقوفات مي باشد که اداره ي موقوفات تا حدودي سر و سامان 
مي گیرد. در سال ۱۲89 هجري شمسي قانون «وزارت معارف و 
اوقاف و صنایع مستظرفه» تصویب شد و مسؤولان ادارات معارف 
در شهرستان ها موظف به انجام امور مربوط به اوقاف بودند. قوانین 
مربوط به وقف ضمن قانون مدني از تاریخ ۱8 / ۲ / ۱۳0۷ شمسي 
لازم الاجرا شد. در این زمان مصوباتي در مورد زمین هاي مزروعي 
موقوفه اجرا شد که نتیجه ي آن فروش قسمت عظیمي از املاک 
موقوفه یا اجاره ي طویل المدت آنها بود. این قوانین و مصوبات درباره ي 
اوقاف و چگونگي اداره ي آ نها با موازین فقه اسلامي مطابقت نداشت. 
لذا، پس از پیروزي انقلاب اسلامي و با فتواي حضرت امام خمیني 
)ره( تغییراتي در جهت بازگشت اوقاف سابق به مالکیت وقفي صورت 
گرفت. فتواي امام )ره( در مورد وقف مبني بر اینکه «موقوفات باید به 
حال وقفیت باقي مانده و بدان عمل شود» تأثیر زیادي بین روستاییان 
که در نتیجه ي اصلاحات ارضي زمین هاي موقوفه را تصرف کرده 
بودند گذاشته است ۲0( به استناد قانون تشکیلات و اختیارات 
سازمان حج و اوقاف و امور خیریه مصوب ۲ / ۱0 / ۱۳6۳ مجلس 
شوراي اسلامي، سرپرست سازمان اوقاف و امور خیریه باید از طرف 
ولي فقیه، مجاز در تصدي اموري که متوقف بر اذن ولي فقیه است، 

مي باشد .
 عواملي از قبیل تغییر ساختار تشکیلاتي سازمان اوقاف و اداره ي آن 
تحت نظارت مقام ولایت فقیه، تصویب قوانین لازم در جهت احیاي 
موقوفات و رعایت احکام وقف و مسایل شرعي سبب گردید تا افراد 
خیر در این امر مهم اجتماعي، فرهنگي و اقتصادي بیشتر مشارکت 

کنند.
 وجود 2 هزار موقوفه در قم

 استان قم دارای حدود ۲ هزار موقوفه است که از این میان با 
توجه به عشق و ارادت دیرینه مردم به اهل بیت)ع(، به ویژه حضرت 
اباعبدالله حسین)ع(، 6۵ درصد آنها به روضه خوانی و اطعام در ماه 

محرم اختصاص دارد.
    کارکردهاي وقف در جامعه 

 اوقاف اگر طبق احکام اسلامي در جامعه عمل شود مي تواند تأثیر 
بسزایي در حل مشکلات اجتماعي - فرهنگي و اقتصادي داشته باشد. 
 به طور کلي، آثار و کارکردهاي وقف در جامعه را مي توان به 
سه دسته کارکردهاي اجتماعي، فرهنگي و اقتصادي تقسیم کرد، 
بنابراین، قبل از آنکه راهکارهاي ترویج فرهنگ وقف در جامعه را بیان 
کنیم لازم است که در ابتدا با کارکردهاي اوقاف در جامعه آشنا شویم 
تا با آگاهي از نتایج مثبت وقف در جامعه در گسترش فرهنگ وقف 

تلاش جدي نماییم.
 کارکرد فرهنگي 

 اولین و مهمترین کارکرد وقف در جامعه ي اسلامي از گذشته هاي 
دور تاکنون کارکرد آموزشي و فرهنگي است. ابعاد آموزشي و فرهنگي 
وقف در جوامع اسلامي بسیار گسترده است.وقف به عنوان یک منبع 
مستمر مالي مراکز علمي پشتوانه ي مردمي داشته است و چه بسیار 
مدارس و مراکز علمي در جهان اسلام از طریق وقف ایجاد و گسترش 
یافته اند و بسیاري از عالمان بزرگ با استفاده از درآمدهاي اوقاف 
توانسته اند به مدارج عالي علمي برسند. از طریق تقویت مالي مدارس 
اسلامي توسط وقف، این مدارس توانستند در فرهنگ نظام تعلیم و 

تربیت اروپا تأثیر بگذارند. 
 وقف پاسدار نشر معارف اسلامي است. استفاده از درآمدهاي وقف 
براي ساخت مساجد، دانشگاه ها، خوابگاه هاي دانشجویي، تأسیس 
کتابخانه هاي عمومي، برگزاري کنگره ي جهاني حج، مجالس عزاداري 
ائمه )ع(، مسابقات قرائت قرآن کریم در سطح بین المللي، و... از 
کارکردهاي فرهنگي وآموزشي وقف مي باشد. از طریق وقف مسلمانان 
توانسته اند از طریق مدارس دیني موقوفه بهترین شاهکارهاي خود را 

به جهانیان معرفي نمایند و علم و دانش آنها از طریق اوقاف گسترش 
و رواج یافته است.

 کارکرد اجتماعي  
در بعد اجتماعي وقف همچون چتري بزرگ سایه ي خود را بر سر 
تمام نیازمندان و محرومان مي گستراند و جامعه را از فقر که عامل 
بسیاري از مفاسد اجتماعي، اخلاقي و سستي در ارکان دیني است، 
نجات مي دهد و امکان همزیستي مسالمت آمیز را در محیطي مملو 
از اخوت و حسن ظن، که زمینه ساز پیشرفت و تعالي جامعه خواهد 

شد فراهم مي کند. 
  بسیاري از خدمات اجتماعي در گذشته از طریق موقوفات ارائه 
مي شده است؛ کاروانسراها، رباطها، دارالایتام و... اماکني بودند که به 
شدت مورد نیاز جامعه سنتي بوده و واقفان با عنایت به این دسته از 
نیازهاي اجتماعي اقدام به عمل وقف مي کرده اند، حمایت از گروه هاي 
اجتماعي مانند مسافران، فقرا، کمک به ازدواج افراد بي بضاعت، 
ایجاد مراکز بهداشتي و درماني، تأسیس پرورشگاه هاي کودکان 
بي سرپرست، ایجاد مجتمع تربیتي در مناطق محروم کشور و... از 

مهمترین کارکردهاي اجتماعي وقف در جامعه است.
 کارکرد اقتصادي  

در میان افراط و تفریطهاي نظام سرمایه داري و کمونیستي، اسلام 
که دین عدالت و اعتدال است، نظام اقتصادي برتري از جانب خداوند و 
مطابق فطرت و طبیعت بشر آورده است که نه ظلم و بي عدالتي رژیم 
سرمایه داري در آن دیده مي شود و نه دیکتاتوري رژیم مارکسیستي. 
اسلام به جاي توسل به زور و دیکتاتوري اقتصاد را با عبادت و سیاست 
پیوند داده است و با تربیت بسیار مؤثر خود، محیطي اسلامي مي سازد 
که برخلاف محیطهاي مادي که تکاثر و اتراف ملاک برتري است و 
همه سعي مي کنند همه چیز را در انحصار خود درآورند، در محیط 
اسلام سادگي و غیرخواهي و ایثار و تعمیم ثروت هاي اضافي شخصي 
از راه وقف، حبس، هبه و... نه تنها ملاک برتري است بلکه عبادت 
بزرگ محسوب مي شود. از سوي دیگر، سیاست اسلام بر کنترل 
تعدیل و حفاظت ثروت جامعه است. به این ترتیب، تمام راه هایي که 
منجر به سرمایه داري بدون کار مي شود، همه را کنترل کرده است و با 
گرفتن خمس و زکات و تشویق افراد به وقف و... از ثروتمندان و تقویت 
افراد ضعیف در برابر آنها، فاصله را بسیار کم کرده، در جامعه تعدیل 
ایجاد مي کند. بر این اساس، وقف در جامعه ي اسلامي ثروت هاي 

جامعه را تعدیل مي کند. 
 مکتب رهایي بخش اسلام براي نجات انسان از ناامیدي ها و 
بي تفاوتي ها و به ویژه رفع تبعیض هاي گوناگون و استقرار نظام متعالي 
بر پایه ي قسط و عدل در جامعه ي بشري پدیده ي شگرف وقف را ارایه 
نموده است. اسلام از طریق وقف توانسته است اختلاف طبقاتي جامعه 

را از بین برده و راهي براي تأمین زندگي نیازمندان پیشنهاد نماید. 
 به لحاظ کارکردهاي مثبت اقتصادي وقف در جامعه، اسلام آن را 
در ردیف ایمان به خدا و رسول و روز قیامت قرار داده است. به طوري 
کلي، ماهیت اوقاف جنبه ي اقتصادي دارد. وقف در حل مشکلات 
اقتصادي جامعه مي تواند بسیار مؤثر باشد به طوري که به عنوان 
پشتوانه قوي مالي براي دولت تلقي مي شود. استفاده از درآمد اوقاف 
جهت ایجاد راه ها، ابنیه هاي عمومي، احداث پل، ساخت کارخانجات 
تولیدي براي جذب جوانان بیکار، اطعام مساکین، تهیه مسکن ارزان 
قیمت براي جوانان، سرمایه گذاري در طرح هاي عمراني، صنعتي و 
کشاورزي،کاهش قیمت ها و افزایش تولید و... بسیار مهم مي باشد. 
بنابراین، وقف از نظر اقتصادي تأثیر بسیار زیادي بر رشد و پیشرفت 

جامعه مي گذارد.
 راهکارهاي ترویج فرهنگ وقف 

 براي شکوفایي وقف در جامعه باید فرهنگ وقف را ترویج کرد. 
براي این منظور، تنها یک نهاد یا ارگان مسؤول نیست بلکه همه ي 
دستگاه هاي تبلیغي و اجرایي کشور موظف اند تا در جهت اعتلاي 
زمینه هاي  و  کرده  یکدیگر همکاري  با  در جامعه  وقف  فرهنگ 
شکوفایي آن را فراهم آورند. هر چند عمل به وقف از سوي مردم 
مهمترین راه گسترش فرهنگ وقف است اما باید توجه داشت که 
مردم نیازمند راهنمایي و آموزش هاي دیني عملي در این زمینه 
هستند. از این رو مسؤولان کشور به ویژه دست اندرکاران امور مذهبي 
و فرهنگي مي توانند با یک برنامه ریزي صحیح و سیاست اصولي در 

جهت دهي افکار عمومي به سمت فرهنگ وقف مؤثر باشند. 
 آثار مثبت وقف در زمینه هاي اجتماعي، فرهنگي و اقتصادي 
در جامعه ایجاب مي کند که در گسترش وقف تلاش جدي داشته 
باشیم. چرا که اگر به این سنت حسنه عمل شود بسیاري از مشکلات 
فعلي جامعه ي ما قابل حل خواهد بود. سازمان اوقاف و امور خیریه، 
مبلغان دین، ائمه ي جمعه و جماعات، وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي، 
سازمان تبلیغات اسلامي، سازمان فرهنگ و ارتباطات اسلامي، وزارت 
فرهنگ و آموزش عالي، وزارت آموزش و پرورش، سازمان صدا و سیما، 
وزارت کشور و مجلس شوراي اسلامي از جمله نهادها و وزارتخانه هایي 
هستند که در چگونگي ترویج و اشاعه ي فرهنگ وقف در جامعه 
نقش اساسي دارند. در اینجا به طور اجمال وظایف و نقش هر یک از 

دستگاه هاي فوق را در گسترش فرهنگ وقف بیان مي داریم:
 راه هاي ایجاد موقوفات جدید 

 در کنار تشویق مردم به وقف باید جهت وقف را با توجه به نیازهاي 
جامعه مشخص کرد تا از موقوفات تکراري نظیر ساخت مسجد 
و... جلوگیري شود. تحقیق شود که نیازهاي روز جامعه کدامند تا 
موقوفات به آن سمت سوق داده شود. بدیهي است که اگر وقف 
براي کارهاي عمراني، صنعتي، کشاورزي و سرمایه گذاري در کارهاي 
تولیدي باشد نسل جدید به وقف روي خواهد آورد و موقوفات تازه 

شکل مي گیرد. 
خوابگاه هاي  ساخت  موزه ها،  عمومي،  کتابخانه هاي  تأسیس   
دانشجویي، تأسیس مراکز آموزشي براي فراگیري حرفه و شغل 
توسط جوانان، ساخت کارخانجات تولیدي و مراکز خدماتي در 
مناطق محروم و جذب جوانان بیکار، تأسیس مدارس شبانه روزي 
براي کودکان  بي بضاعت، کمک به سازمان بهزیستي، آموزش و 
پرورش، دانشسراها، هلال احمر، تهیه ي مسکن ارزان قیمت براي 
جوانان و... مي تواند از جمله مصارف جدید اوقاف و نیز ایجاد موقوفات 
جدید با توجه به نیازهاي جامعه باشد که آثار آنها در جامعه بیشتر 
خواهد بود و مردم  نیز با دیدن آثار و کارکرد وقف در این زمینه در 
ایجاد موقوفات تازه شرکت مي کنند. شناسایي زمین هاي وقفي در 
سراسر کشور از سوي سازمان اوقاف به ویژه زمین هاي  وقفي که در 
نتیجه ي اصلاحات ارضي به دست مردم افتاد،  بازسازي موقوفه هاي 

مخروبه نیز مي تواند در احیاي موقوفات مؤثر باشد.
 به نظر مي رسد بیان کارکردهاي موقوفه هاي کشور براي مردم، آنها 
را به تشکیل موقوفات تازه تشویق و کمک نماید. بنابراین، باید تحقیق 
شود که نیازهاي جامعه چیست تا متناسب با آن نیازها موقوفات جدید 
شکل بگیرد. تدوین قوانین تازه درباره ي موقوفات از سوي مجلس 
شوراي اسلامي و استفتا از مقام معظم رهبري درباره ي مصارف جدید 
موقوفات در این زمینه بسیار مؤثر و راهگشاست. مسؤولان ذي ربط 
نیز موظف به تبلیغ، راهنمایي و تشویق مردم در ایجاد موقوفات جدید 
هستند. تهیه ي جزوات آموزشي و برگزاري کلاس هاي آموزشي براي 

توجیه مردم در این خصوص ضروري است.
 نتیجه :

 وقف یکي از برترین و پردوامترین مظاهر احسان و نیکوکاري 
به مردم و خدمت به همنوعان و کمک به مصالح جامعه و تنظیم 
امور فرهنگي، اجتماعي و اقتصادي است. مي توان به جرأت ادعا 
کرد که اگر اوقاف در مسیر صحیح به راه انداخته شود و واقفان 
به راه معقول و درستي هدایت شوند بسیاري از مشکلات جامعه 
حل مي شود. به عبارت دیگر، کارنامه ي درخشان وقف این نوید را 
به ما مي دهد که از طریق گسترش موقوفات و هدایت آنها مي توان 
اکثر نیازها و ضروریات جامعه را تأمین کرد و سنگیني این امر را 
از بیت المال مسلمین برداشت یا لااقل از فشار آنها بر بودجه ي کل 

کشور کاست. 
با توجه به کارکردهاي مثبت وقف در جامعه ضروري است که از 
طریق تدوین یک سیاست اصولي و برنامه ریزي شده از سوي دولت 
به منظور شکوفایي فرهنگ وقف در جامعه، زمینه هاي احیاي این 
سنت حسنه و نبوي را فراهم آورد. این امر مستلزم تلاش همه ي 
دستگاه هاي اجرایي کشور است. از همه مهمتر، عمل مسؤولان به 
وقف به عنوان الگو مي تواند در گرایش و سوق دهي مردم در عمل 
به وقف مؤثر باشد و به تدریج فرهنگ وقف در جامعه حاکم گردد. 
رسانه ها بویژه صدا وسیما باید با معرفی وافقین واثرات  وقفی که 
انجام داده اند مردم را بیش از پیش به وقف بخش از اموال خود 
بعنوان میراثی جادوان تشویق وترغیب نمایند چرا تعداد موقوفات 
قبل از انقلاب اسلامی بیشتر بود و این فرهنگ ناب باید در جامعه 

ما ترویج شود.

راههاي ترویج فرهنگ وقف و ایجاد موقوفات جدید در جامعه    
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اعلام کاندیداتوری سید حسن خمینی برای پنجمین دوره مجلس 
خبرگان رهبری فضای سیاسی کشور را تحت الشعاع قرار داده و عملا 
انتخابات پیش رو در اسفندماه را زودتر از آنچه تصور می شد به کانون 

بحث ها و گفت و گوها آورده است. 
به گزارش جماران، طی  ۴ روزی که از اعلام ورود یادگار امام به 
صحنه انتخابات خبرگان از زبان برادرشان – سید علی خمینی- می 
گذرد و با این که مطبوعات و رسانه های مکتوب در تعطیلی به سر می 

برند شاهد سه نوع واکنش بوده ایم:
  اولی طبعا استقبال از این اقدام است. علاقه مندان نام و یاد رهبر 
فقید انقلاب - اعم از این که به این یا آن گرایش سیاسی تعلق خاطر 
داشته باشند یا نه - و نیز دیگرانی که فضای سیاسی را پررونق  می 

پسندند طبعا از این ورود خرسندند.
  واکنش دوم را اصول گرایان رادیکال یا اصطلاحا دلواپسانی ابراز 
کرده و می کنند که همین چند سال پیش در حرم امام شعار می دادند: 
»نواده روح الله- سید حسن نصرالله« یعنی رهبر حزب الله لبنان را 
برای نوادگی بنیانگذار جمهوری اسلامی شایسته تر می دانند تا سید 
حسن خمینی را و این شعار البته ناشی از التهابات سیاسی سال 88 

بود.
  قابل پیش بینی است که اینان از یک سو طعنه های گذشته را 
تکرار کنند، از جانب دیگر صلاحیت فقهی و خبرویت او را زیر سوال 
برند و یا در موضعی که احتمالا روزنامه محوری آنان اتخاذ خواهد کرد 
او را نصیحت کنند و هشدار و انذار دهند که در بازی اصلاح طلبان قرار 
نگیرد. انگار در این مملکت هر که می خواهد تصمیمی بگیرد ابتدا باید 

نظر موافق این روزنامه را جلب کند.                   
 واکنش سوم را می توان به محافظه کاران میانه روتر نسبت داد که 
با احتیاط بیشتری برخورد می کنند زیرا دوست ندارند در افکار عمومی 
این انگاره شکل بگیرد که یادگار امام تنها به یک جناح سیاسی یا نحله 

فکری تعلق دارد.
  به این بهانه می توان این ۱0 نکته را یادآور شد:

درجه اجتهاد
۱- در حالی برخی در »اجتهاد« او تشکیک می کنند که از سال 
90 در مدرسه دارالشفای قم درس خارج فقه تدریس می کند و برخی 

از مراجع مسلّم تقلید بر اجتهاد او مُهر تایید زده اند.
سن و جوانی

۲- موضوع دیگر »سن« اوست و این که »جوان« تلقی می شود. 
این در حالی است که نمایندگان هفتاد و هشتاد ساله امروز نیز در 
خبرگان اول و در نیمه نخست دهه 60 در همین سنین ۴0 تا ۵0 
بوده اند و اتفاقا جوان بودن سید حسن یک امتیاز است نه نقطه ضعف. 
ضمن این که چندان هم جوان نیست و اکنون پا به ۴۴ سالگی گذاشته 

و در سیما و چهره جوان تر می نماید تا مطابق شناسنامه.
این یادآوری هم بی مناسبت نیست که برخی نمایندگان کنونی 
خبرگان در سنین کمتر از امروز حسن آقا وارد این مجلس شده اند. 
مثلا آقای سید احمد خاتمی متولد ۱۳۳8 است و در دوره سوم 
خبرگان که سال ۷۷ تشکیل شد ۳9 ساله بوده است. البته در سایت 
شخصی آقای احمد خاتمی آمده در سال ۷6 به مجلس خبرگان راه 
یافته که در این صورت ۳8 ساله بوده هر چند که خبرگان سوم در 

سال ۷۷ تشکیل شد.
بنا بر این کاندیداتوری یک روحانی ۴۳ یا ۴۴ ساله امر عجیبی 
نیست. امام خمینی برخی از مهم ترین کتاب های خود را در همین 
سن نوشته بود و در عرصه سیاست چهره های مشهوری چون علی 
شریعتی، جلال آل احمد و حسین فاطمی قبل از این سن به شهرت 

و کمال رسیده و بعضا درگذشته بودند.
مسوولیت حقوقی

۳- نواده امام تولیت حرم ایشان و مسوولیت حفظ و نشر آثار بنیان 
گذار جمهوری اسلامی را نیز بر عهده دارد. بنا بر این به لحاظ شرعی و 

سیاسی و اخلاقی نیز خود را دراین باره متعهد می داند. 
وقتی آدمی با مختصات و مشخصات محمود احمدی نژاد چندی 
است که مدعی خط امام شده و تشکیلات سیاسی خود را با عنوان 
» شورای تبیین خط نورانی امام« یا عنوان هایی مانند این سامان دهی 

می کند وبعید نیست درصدد مصادره برآیند سید حسن و دیگر اعضای 
بیت امام خود را متعهدتر از پیش احساس می کنند و نمی توانند از 
دور دستی بر آتش داشته باشند و می خواهند در کانون بحث ها 

قرار گیرند.
سیاست و دیانت

۴- کسانی که جایگاه سید حسن را بالاتر از قیل و قال سیاست 
معرفی می کنند فراموش کرده اند که هر سال از زبان یک سید حسن 
دیگر تاریخ معاصر – شهید مدرس- می گویند: »سیاست ما عین 

دیانت ماست«.
خوب، اگر سیاست و دیانت دو روی سکه اند دیگر چه جای انتقاد 

که مردان دیانت به عرصه سیاست هم پا بگذارند؟!
اشتغالات اجرایی

۵- برخی ممکن است که انتقاد کنند ورود اعضای بیت امام به 
رقابت های سیاسی با شأن فراجناحی سازگار نیست و امام هم بستگان 
خود را از پذیرش مسوولیت های اجرایی منع کرده بودند. این سخن 

درست است اما
اولا: عضویت در خبرگان رهبری منصب اجرایی نیست. چون این 
مجلس کار و وقت چندانی نمی برد. هر سال تنها دو جلسه عادی در 
شهریور و اسفند دارد و در مواقع ضروری نشست فوق العاده و مثل 

مجلس شورا به کار تمام وقت نیاز ندارد.  
ثانیا: امام فرزندشان مرحوم حاج سید احمد را از قبول مناصبی 
چون نخست وزیری و ریاست جمهوری منع کرده بودند.از یک طرف 
به دلیل اشتغالات اجرایی آن و از جانب دیگر به این خاطر که نگران 
بودند مجال رقابت را از دیگران بستاند. اما او را از حضور در بطن و متن 
سیاست برحذر نداشته بودند. کما این که عالی ترین شورای تصمیم 
گیری درباره امور کلان کشور پنج نفری بود و سید احمد در کنار 

رییسان سه قوه و نخست وزیر در جلسات شرکت می کرد.
ثالثا کاندیداتوری ریاست جمهوری دیگران را در رقابت دچار 

محظوریت می کند حال آن که در خبرگان جای کسی را تنگ نمی 
کند و دیگران هم می توانند نامزد شوند بی این که احساس رقابت 

داشته باشند. 
تقویت رهبری 

6- این تحلیل یا شایعه افکنی یا شایبه پراکنی که کاندیداتوری و 
نمایندگی خبرگان در مقابل رهبری است بدترین جفای ممکن هم در 
حق رهبری است هم نواده امام. نه اسفند ۷۳ را فراموش می کنیم که 
سید حسن ۲۲ ساله در مراسم تدفین پدر و پس از آن که گفت » امروز 
ما گنجینه اسرار انقلاب را به خاک می سپاریم« بر وفاداری خود به 
نهاد رهبری و جایگاه ولایت فقیه نیز تاکید ورزید و نه خرداد 89 را که 
پس از رفتار دور از ادب محمود احمدی نژاد در تطویل سخنان خود 
به قصد صحبت نکردن سید حسن، آیت الله خامنه ای در صدد دل 
جویی برآمدند. چگونه می توان پذیرفت که نامزد شدن دیگر مجتهدین 
و فقیهان و خبرگان تقویت نهاد رهبری باشد و ورود نواده بنیان گذار 

جمهوری اسلامی به این عرصه تضعیف آن تلقی شود؟ 
موهن تر از همه مصاحبه یک چهره سیاسی در چند روز گذشته 
بود که از »امید نظام سلطه به نقش آفرینی  مربع هاشمی – روحانی 
– خاتمی و خمینی« گفت که البته تنها یک ساعت بر روی خروجی 
خبرگزاری منتشر کننده قرار گرفت و بعد حذف شد زیرا سابقه نداشت 

نام امام این گونه ذکر شود.
نام » خمینی«

۷- یکی از مشهورترین جملات آیت الله خامنه ای درباره بنیان 
گذار جمهوری اسلامی که هر سال در ایام رحلت، نقل و نصب می 
شود این عبارت است: » این انقلاب، بی نام خمینی در هیچ جای 
جهان شناخته نیست.«  اگر نام »خمینی« دوباره پس از ۲6 سال 
مطرح می شود مدعیان سینه چاک و انحصاری نظام و اسلام و انقلاب 
چه اعتراضی دارند؟ خاصه این که اعلام کاندیداتوری از جانب سید 
علی خمینی را می توان به منزله حمایت بیت امام دانست. یادمان باشد 

مادر او هم عروس امام است که در اشعار با الفاظی عاطفی و صمیمانه 
به ایشان اشاره شده است.

چهره تازه
8- حضور یک چهره تازه در عرصه انتخابات خبرگان از همین حالا 

فضا را تغییر داده است.
به یادآوریم انتخابات مجلس خبرگان و شورای اسلامی را همزمان 
قرار دادند تا مشارکت مردم در انتخابات مجلس شورا بر خبرگان نیز 
تاثیر بگذارد. حالا قضیه متفاوت شده و این خبرگان است که انتخابات 
مجلس شورای اسلامی را می تواند پرُرونق کند. این هم دستاورد 

کوچکی نیست.
جریان های سیاسی

9- نواده امام با تاکید بر استقلال از جریان های سیاسی وارد این 
صحنه شده است. بنا بر این همان گونه که اصلاح طلبان و اعتدال 
گرایان حمایت کرده اند اصول گرایان اعم از سنتی و رادیکال نیز می 
توانند حمایت کنند یا نکنند. بنا بر این جای نگرانی وجود ندارد. زیرا 
اعلام کاندیداتوری مستقل به این معنی است که قرار نیست از این 

سرمایه اجتماعی برای جناح و جریان خاصی بهره برداری شود.
تشویق دیگران

۱0- نامزد شدن نواده و یادگار امام می تواند بستگان مراجع 
و علمای دیگر را نیز تشویق و ترغیب کند تا به صحنه بیایند و 
رودربایستی نکنند. در بیوت آقایان فاضل لنکرانی و مرعشی نجفی 
و دیگر مراجع فقید یا در قید حیات نیز فرزندان و نوادگان بسیاری 
هستند که با مردم نیز ارتباط نزدیک دارند و اگر نداشتند مورد اعتماد 
آنان برای دریافت وجوهات نبودند. چرا روحانیت ولو روحانیت سنتی 
باید عرصه را به مداحان یا روحانیون منتسب به پاره ای نهادها بسپارد 
و خود به صحنه نیایند؟  وقتی در کوی و خیابان به خاطر لباسی که 
بر تن دارند از جانب مردم نماینده یا نماد حکومت شناخته می شوند 

چرا در حاشیه باشند؟ 

محمد جواد ظریف گفت: هیاتی که به دستور رهبر معظم انقلاب 
تشکیل شده و وزارت خارجه، ادعاهای احتمالی در آینده و امکان نفوذ 
را به دقت رصد می کند و نیازی نیست که برخی افراد دائم الشک به 

همه چیز شک کنند. 
وزیر امور خارجه در بازگشت از پاکستان در گفت و گو با خبرنگار 
ایرنا و درپاسخ به سوالی درباره قطعنامه پیشنهادی ۱+۵ برای بستن 

پرونده پی.ام.دی گفت: کشورهای ۱+۵ بعد از مشورت با سایر اعضای 
شورای حکام و مشورت با ما، پیش نویس را تدوین کردند. این پیش 
نویس هم بر اساس گزارش ارزیابی نهایی آژانس تدوین شده است.آن 

گزارش هم کاملا روشن است.
وی اظهار داشت: به رغم همه کاستی هایی که گزارش دارد و به 
نظر ما نکات ابهامی در برخی موارد آن است که به نکات خاکستری 

گزارش است، ولی در کاملا واضح در آن تاکید شده هیچ ماده هسته ای 
در ایران به سمت فعالیت های نظامی منحرف نشده است.

ظریف ادامه داد: آنچه مبنای کار آژانس است این است که آیا 
چنین اتفاقی افتاده یا نه؟ یعنی کار آژانس فقط پیگیری و نظارت بر 
این امر است و نقض npt در زمانی است که ماده هسته ای منحرف 
شده باشد. وزیر امور خارجه خاطر نشان کرد: لذا گزارش در این زمینه 
مشخص است و در سایر موارد ادعایی حداکثر در حد مطالعه و امکان 
سنجی بوده که از نظر ما این هم صرفا تحلیل خود آژانس است ؛ 
البته خود آژانس هم گفته این تحلیل من است، نه این که هیچ داده 

محکمی برای این ادعا داشته باشد.
وی گفت: بنابراین هیچ دلیلی ندارد که پیش نویس قطعنامه ای 
که اتحادیه اروپا و سه کشور دیگر عضو دائم یعنی آمریکا و روسیه و 
چین تدوین کرده اند و به شورای حکام ارائه دادند در شورای حکام با 

مشکل روبرو شود.
ظریف تاکید کرد: با این حال ما اقداماتی که بر اساس دستور رهبر 
معظم انقلاب، باید به تصویب قطعنامه موکول شود را انجام نخواهیم 
داد تا زمانی که قطعنامه تصویب شود. بعد از تصویب قطعنامه به سمت 

اجرای آن خواهیم رفت.
وزیر امور خارجه در پاسخ به این سوال که آیا امکان سوء استفاده ، 
نفوذ و بهانه گیری در آینده از سوی غرب وجود دارد، گفت ما همیشه 
امکان نفوذ و بهانه گیری را در نظر داریم به همین دلیل برای نظارت 
بر برجام یک هیاتی به دستور رهبر معظم انقلاب تشکیل شده و این 

هیات به صورت جدی و مستمر نظارت می کند.
وی افزود ما هم در وزارت خارجه وظیفه خودمان میدانیم این 
موضوع و ادعاهای احتمالی در آینده را رصد کنیم. البته در گذشته هم 

ادعا کردند اما ظرف زمانی تفاوت می کند.
ظریف گفت: گزارشی که آژانس در نوامبر ۲0۱۱ علیه ایران صادر 
کرد در یک ظرف زمانی دیگر بود .البته آن هم سوابقی داشت. تقریبا 
۱۲ سال است این اتهامات علیه جمهوری اسلامی ایران مطرح می 
شود . الان این گزارش و پیش نویس قطعنامه که موضوع را مختومه 
اعلام می کند در واقع دوباره زنده کردن همان فضا و جنجالی است که 

دنیا اکنون متوجه بی مورد بودن ان شده است.
وی تاکید کرد : ضمن این که ما باید چشمانمان باز باشد نیاز ندارد 
در مورد همه چیز شک کنیم بالاخره قرار بود بحث پرونده بسته شود 
که در حال بسته شدن است. کلیه قطعنامه هایی که از سال 8۱، 8۲ 
علیه ایران در شورای حکام تصویب شده بود رسما لغو می شود و 
دستور کار شورای حکام پس از سالها تغییر می کند و تبدیل به موضوع 
اجرای برجام می شود. وزیر امور خارجه افزود این ها تحولات مثبتی 
است . من معتقدم باید اجازه دهیم بر اساس همین روند که از آول هم 
با صراحت و شفافیت گفته بودیم که به این سمت پیش خواهیم رفت 

کار پیش رود و برجام عملیاتی شود.
ظریف تصریح کرد آنشاالله از بقیه موانع هم همان طوری که با 
هدایت رهبر معظم انقلاب با توکل خدا و حمایت مردم از مراحل قبلی 

گذشتیم از این مراحل هم خواهیم گذشت.

از سوی سیدعلی خمینی  مطرح کرد:

توضیح درباره کاندیداتوری سیدحسن خمینی 
سیدعلی خمینی از قطعی شدن کاندیداتوری سید حسن خمینی در انتخابات خبرگان 

رهبری خبر داد. 
به گزارش جماران، سید علی خمینی در مراسم عزاداری رحلت پبامبر اکرم )ص( که 
امشب توسط هیئت ایثارگران در کانون توحید برگزار شد، نکاتی را در مورد اهمیت 
انتخابات در جمهوری اسلامی ایران و حضور سید حسن خمینی در انتخابات مجلس 

خبرگان رهبری مطرح کرد که مشروح آن در پی می آید: 
۱- انتخابات یک فریضه ی سیاسی است و شرکت همه در آن ضروری است. تحریم 
انتخابات سیاست درستی  نبوده که هیچ وقت نتیجه نداده است؛ بنده در این سالها 
همیشه بر این نکته تاکید داشته ام اگرچه بعضی وقتها برایم هزینه نیز داشته است. 
خوشبختانه امروز کسی طرفدار تحریم نیست و چشم انداز حضور حداکثری چشم 

انداز روشنی است.  
۲- همانطور که مستحضرید در ماه های اخیر دعوتهای مختلفی از مجموعه بیت امام 
جهت شرکت در انتخابات صورت گرفته که جا دارد از همه ایشان تشکر و قدر دانی کنم.  
۳- بیت امام به خوبی می دانند که اگر محبتی نسبت به ایشان صورت می گیرد به 
برکت امام است. همه ی ما صفرهایی هستیم که با عدد وجودی امام ارزش و احترام 
پیدا می کنیم و هر قدر از راه و رسم و اندیشه ی امام فاصله بگیریم به همان اندازه از 
چشم مردم می افتیم. اگر هویتی داریم از امام است و اگر کاری باید بکنیم خدمت است 

و وظیفه.    
 ۴- بنده ضمن تشکر از همه کسانی که به طور خصوصی یا عمومی از این حقیر 
جهت حضور در انتخابات دعوت کرده اند و به این کمترین با حسن ظن نگریستند 
اعلام می کنم که به جهت مصالح و مفاسدی که اندیشیده ام در انتخابات پیش رو ثبت 

نام نخواهم کرد. 
۵- نیز خبر دارم که برادر بزرگوارمان جناب حاج حسن آقای خمینی به تبع دعوتهای 
گسترده ای که توسط گروه ها و اقشار مختلف از ایشان صورت گرفته و با توجه به 
مشورتهایی که با بزرگان و صاحبان اندیشه انجام داده است تصمیمشان را گرفته اند و 

برای انتخابات خبرگان ثبت نام خواهند کرد.   
6-در خانواده امام اگرچه از ابتدای شروع انقلاب تفکرات و اندیشه های مختلفی وجود 
داشته اما نقطه اشتراک همه ایشان استقلال از گروه های سیاسی است لذا جناب حاج 
حسن آقا نیز به طور مستقل در انتخابات شرکت خواهند کرد. البته طبیعی است که همه 

علاقه مندان به امام از این نوع حضور خوشحال خواهند شد.   
۷- امیدواریم که نتیجه دو انتخابات پیش رو مجالسی باشد که در راه تقویت و تایید 
نظام و رهبری معظم انقلاب و سایر ارکان نظام گام بردارد چراکه به جد معتقدیم که نام 
امام با نظام و ولایت فقیه گره خورده و تضعیف ارکان نظام تضعیف امام راحل خواهد بود. 

 

سیدحسن خمینی:
مردم را نمی توان فریب داد؛ به فهم جامعه 

اعتماد داشته باشیم
یادگار گرامی امام خمینی با تأکید بر اهمیت امید به خدا  و اعتماد به فهم مردم در 
تمام امور، گفت: اگر ابزار و تریبون کمی در اختیار داریم ، به فهم مردم اعتماد داشته 

باشیم؛ زیرا کار و حرف درست را مردم می فهمند.
به گزارش »انتخاب«، آیت الله سید حسن خمینی در دیدار با دبیرکل، اعضای شورای 
مرکزی و جوانان حزب ندای ایرانیان طی سخنانی با اشاره به این تعبیر که »انسان عارف 
سر خوش و خنده روست«، اظهار داشت: طبق تعاریف ما، بزرگترین عارف پیامبر گرامی 
اسلام)ص( است که همواره خوش سیما و خنده رو بودند.وی افزود: یکی از دلایل اینکه 
علی)ع( می فرمایند »المؤمن بشره فی وجهه و حزنه فی قلبه«؛   )شادی مؤمن در رخسار 
او و غم او در دلش است« این است که امید او به خداوند هیچ وقت قطع نمی شود و 
لذا همیشه نشاط دارد؛ چنین فردی در بدترین شرایط که دیگران امید خود را از دست 

داده اند روحیه خود را از دست نمی دهد.
یادگار امام با بیان اینکه  فرد امیدوار همواره خوشحال و خنده روست و این حال به 
دیگران هم منتقل می شود، تصریح کرد: برخی انسان ها مظهر یأس و عده ای هم 
کانون امید هستند؛ هنگام دیدار دسته اول تمام مصیبتهای عالم به سراغ ما می آید، 
اما دسته دوم وقتی در اوج مصیبت ها هم نزد آنها برویم، می بینیم که همه دنیای آنها 

امید است.
یادگار امام گفت: یکی از بزرگان تعبیر جالبی دارد که می گوید »من نمی گویم 
امیدوارها همیشه به جایی می رسند، اما یک چیز را می دانم و آن اینکه ناامیدها هیچ 
وقت به جایی نمی رسند«. لذا می بینیم که در جامعه عده ای ناامید بوده و این ویژگی 
درون آنها تبدیل به یک ژست شده است؛ آنها یا از روی بی حوصلگی و تنبلی یا برای 
هزینه ندادن، دائما سخن از »نشدن« می زنند و در تمام عرصه های شخصی، اجتماعی 
و ملی زندگی شان این نگاه را دارند.وی ادامه داد: افراد ناامید همیشه با نگاهی عاقل اندر 
سفیه به دیگران می گویند ما می دانیم کار مورد نظر ممکن نیست. البته ممکن است 
کار ما واقعا به نتیجه نرسد اما به آن افراد باید پاسخ داد که سخن شان اساسا درست 
نبوده است، چرا که از روی تنبلی یا عدم شناخت آن را ناممکن می دانستند. یادگار 
امام تأکید کرد: اعتماد به خدا سرمایه بزرگی است که باعث نشاط، امید، حرکت و کم 

شدن کدورت ها می شود.
وی همچنین با تأکید به اعتماد به مردم، آن را امری مهم برای کسانی دانست که 
وارد حرکت های سیاسی می شوند و افزود: یقین داشته باشید همه جامعه را نمی 
توان فریب داد و لذا اگر ابزار و تریبون کمی در اختیار داریم، به فهم مردم اعتماد داشته 
باشیم؛ زیرا کار و سخن درست را مردم می فهمند.سید حسن خمینی ادامه داد: اعتماد 
داشته باشیم که مردم را نمی توان فریب داد که اگر به این حقیقت ایمان داشته باشیم 
در راستای فریب مردم تلاش نخواهیم کرد.یادگار امام تأکید کرد: مردم قدردان کارهای 

صحیح هستند و خداوند این امر را وعده داده است. 

معاون وزیر علوم :
سیاه نمایی ها در مورد وضعیت فرهنگی 

دانشگاه ها قابل قبول نیست 
معاون وزیر علوم، تحقیقات و فناوری با بیان اینکه برخی از سیاه نمایی ها در مورد 
وضعیت فرهنگی دانشگاه ها قابل قبول نیست، از برخورد جدی وزارت علوم با ابتذال 

فرهنگی خبر داد. 
سید ضیاء هاشمی بعد از ظهر شنبه در دیدار با آیت الله جوادی آملی که در موسسه 
علوم وحیانی اسراء برگزار شد، با بیان اینکه ایجاد وحدت حوزه و دانشگاه یکی از 
راهبردهای مهم توسعه فرهنگ دینی در سطح دانشگاه هاست، گفت: اگر خواستار 
حرکت نو در سطح دانشگاه های کشور هستیم باید بسترهای وحدت حوزه و دانشگاه 

را فراهم کنیم.
وی با ابراز خرسندی از اقبال دانشگاهیان به منویات مراجع تقلید و علما دینی، گفت: 
خوشبختانه آثار و گفتار علما و فقهای دینی با استقبال خوب دانشگاهیان مواجه شده 

است که جای مباهات دارد.
دانشگاهیان دل در گرو دین دارند

معاون وزیر علوم، تحقیقات و فناوری به علاقه دانشگاهیان به آثار آیت الله جوادی آملی 
اشاره کرد و گفت: واقعیت این است به رغم سیاه نمایی ها و جو سازی هایی که علیه 

دانشگاهیان وجود دارد جایگاه دین در میان دانشجویان بسیار محترم و رفیع است.
وی با بیان اینکه اغلب دانشگاهیان دغدغه دینی و توسعه دیدگاه های ارزشی دارند، 
گفت: خوشبختانه دانشگاه های کشور از ظرفیت بسیار خوبی برای توسعه فرهنگ دینی 

و دیدگاه های علمای اسلام برخوردار است. 
هاشمی با تشریح برنامه های فرهنگی در دانشگاه های کشور، افزود: برای رشد و توسعه 
فرهنگ دینی سه نوع احکام تأکیدی، تکمیلی و تأسیسی را با جدیت و دقت دنبال 

می کنیم.
 وی با بیان اینکه در احکام تکمیلی به دنبال تدوین و زمینه سازی شاخص های دینی 
- فرهنگی هستیم، گفت: طراحی و برنامه ریزی برای اقدامات تازه و نو از دیگر برنامه های 
جدی متولیان فرهنگی و اجتماعی وزارت علوم است. معاون فرهنگی و اجتماعی وزیر 
علوم با اشاره به اینکه برنامه های خود را در شورای اسلامی شدن دانشگاه مطرح و 
بررسی و تصویب کرده است، گفت: دانشگاه ها باید نگاه دقیق و جامع نسبت به مسائل 

دینی و فرهنگی جامعه داشته باشند.
فضای مجازی آسیب جدی دانشگاهیان

هاشمی با بیان اینکه باید در توسعه ظریف و دقیق فرهنگ دینی خود در دانشگاه ها 
کوشا باشیم، گفت: مسئله مهم این است که اگر در این زمینه کوتاهی کنیم فرهنگ های 

کاذب و جذاب رقیب جانشین فرهنگ اصیل اسلامی خواهند شد.
 وی در ادامه نسبت به نفوذ و ورود فرهنگ سکولار در سطح دانشگاه ها هشدار 
داد و گفت: به رغم تلاش هایی که دشمنان به کار می برند جای امیدواری است که 
دانشگاه های ما هنوز از مسیر و بستر دین و حوزه خارج نشده اند. معاون وزیر علوم با 
تأکید بر اینکه باید درک کرد که دانشگاه ها محل ایجاد سئوال و اندیشه ورزی است، 

گفت: دانشگاه ها باید محل ایجاد دغدغه ها و شبهات جامعه باشد.
فضای سایبری و مجازی یکی از چالش های مهم جامعه جوان کشور است

هاشمی از سرعت توسعه کرسی های آزاداندیشی در سطح دانشگاه ها ابراز ناخرسندی 
کرد و گفت: هرچند روند شکل گیری این کرسی ها مثبت و امیدبخش است اما هنوز 

سرعت و جایگاه قابل قبولی ندارد. 
متولی فرهنگی و اجتماعی دانشگاهیان کشور فضای سایبری و مجازی را یکی از 
چالش های مهم جامعه جوان کشور قلمداد کرد و گفت: امکانات مجازی به رغم فوایدی 
که دارد دچار چالش هایی است که بعضاً قابل کنترل و مدیریت نهادهای رسمی نیست.

مشارکت گسترده مردم در انتخابات، رقیب اصلی تندروها

به بهانه واکنش ها و نقد ها و نصایح احتمالی؛ 

10 نکته درباره ورود سید حسن خمینی به انتخابات خبرگان 

ظریف: با نظارت های دقیق بر روند اجرای برجام

نیازی به شک افراد دائم الشک نیست 

مریم محمدپور:

پارلمان  بعدی  دوره  که  نمایندگانی  ترکیب   
وسرنوشت  کشور  آینده  بر  داشت  خواهند  حضور 
مردم تاثیرگذار خواهد بود و آنچه بیش از هر چیز 
دلسوزان  نظام بر آن تاکید می کنند دور شدن پارلمان 
از تندروی ها و رفتن به سوی تشکیل مجلسی معتدل 
است. نه تنها به این دلیل که در شرایط نه چندان 
خوب اقتصادی کمک حال دولت باشد  بلکه از این 
جهت که افرادی برکرسی های پارلمان تکیه بزنند که 
منافع ملی را بر منافع شخصی و جناحی ترجیح داده و 
برای رسیدن به منافع خود جنجال نیافرینند. جنجال 
آفرینی شیوه ای است که بیش از هر چیز تندروها 

برای پیشبرد اهدافشان پی می گیرند.
یکی از نمایندگان اصولگرای مجلس در همین 
راستا ابراز امیدواری می کند که تندروها نبض انتخابات 
9۴ را به دست نگیرند. احمد شوهانی البته پیش بینی 
می کند که در مجلس بعدی شاهد فضای افراطی 
گری نخواهیم بود. او تاکید دارد که در انتخابات آتی 

مردم به سمت اعتدالیون خواهند رفت .
حسین سبحانی نیا نیز از تندروی هایی که گاهی 
در فضای سیاسی نمود دارد شاکی است او می گوید 
که اگر برخورد جدی صورت بگیرد، شاهد کاهش 
برخوردهای تند از جمله آنچه در قرچک برای آقای 
موسوی لاری اتفاق افتاد، خواهیم بود. نماینده مردم 
نیشابور در مجلس با تاکید بر لزوم کنترل تندروها 
است  مهم  قانون  به  عمل  رابطه  این  در  می گوید: 
مسئله،  این  کنار  در  اما  کرد.  توجه  آن  به  باید  و 
حضور و مشارکت مردم هم می تواند تدبیری برای 
حاشیه نشین کردن گروه هاي خودسر باشد. مردم 
با حضورشان این پیام را به تندرو ها خواهند داد که 
جلوی اراده و خواست مردم را نمی توان با شانتاژ و 

جنجال و زد و خورد گرفت .
جواد هروی نیز رای مردم را با حضور نمایندگان 
مرکزی  شورای  عضو  می داند.  مترادف  معتدل 
بسیاری  امروز  می گوید:  ولایت  رهروان  فراکسیون 
از جناح ها سیاسی به این نتیجه رسیده اند که اگر 
می خواهند رای مردم را داشته باشند باید به سمت 
از  جامعه  که  دارد  تاکید  او  کنند.  حرکت  اعتدال 

تندروی خسته شده است .
ولایت  رهروان  فراکسیون  عضو  ندیمی،  ایرج 
مجلس در هر حالتی حضور تندروها در مجلس  را 
تقصیر مردم می داند. او در پاسخ به این سئوال که اگر 
تندروها بتوانند اکثریت مجلس آتی را به دست بگیرند، 

چه اتفاقی خواهد افتاد؟ اظهار می کند: آن زمان است 
که ما باید به مردم مشکوک شویم. اینکه تندروها 
بتوانند اکثریت را به دست بگیرند دو معنی دارد؛ 
یکی اینکه درصد حضور و مشارکت مردم در انتخابات 
پایین بوده که تندروها توانسته اند رای بیاورند، که این 
مشکل مردم است. یا اینکه مردم به آنها رای می دهند 
که باز هم مشکل خود مردم است. ما باید این موضوع 
را به مردم واگذار کنیم و در این صورت امیدوار باشیم 

که مردم نگذارند این اتفاق بیافتد .
موید حسینی صدر اما به مجلس دهم خوش 
بین است. این عضو فراکسیون اصولگریان رهروان 
ولایت درخصوص ترکیب مجلس آینده نیز پیش 

بیني می کند: به احتمال بسیار زیاد در مجلس دهم، 
هیچ طیف تندرویی اعم از پایداری های تندرو  یا 
مشارکتی های تندرو، حضور نخواهند داشت و مردم 
به عقلانیت، رفتار سنجیده و گفتار واقع گرایانه، بیشتر 

اعتماد می کنند .
حضور تندروها در مجلس نسبتی عکس با مشارکت 
مردم دارد. این ادعا در بررسی میزان مشارکت مردم در 
انتخابات دو دوره اخیر مجلس تایید می شود. آنطور که 
در کتاب »بازیگران و بازیگردانان مجلس« آمده است 
در انتخابات مجلس نهم، میزان مشارکت مردم در کل 
کشور 6۴.۲ درصد و در شهر تهران ۴8 درصد بود و 
این مشارکت حداقلی، نمایندگانی را راهی مجلس کرد 

که حتی از نامه استعفایشان هم برای متشنج کردن 
فضای پارلمان بهره می برن( و اگر نماد تندروی را در 
میان لیست های مورد حمایت جبهه پایداری جست و 
جو کنیم، ۴9 نفر از نمایندگان کنونی مجلس نامشان 
در این لیست ها آمده بود. تعدادی از این نمایندگان که 
منتخب مردم تهران هستند با آرایی بین۲00تا ۳00 

هزار در دور دوم انتخابات راهی پارلمان شدند.
مجلس هشتم شاهد دیگری بر این مدعاست. 
انتخابات مجلس هشتم میزان مشارکت مردم  در 
از انتخابات مجلس نهم نیز کمتر بود. در کل کشور 
رای  پای صندوق  به  شرایط  واجدین  از  ۵۱درصد 
آمدند و این میزان در تهران بسی کمتر بود. ۳0درصد 
از مردم پایتخت در انتخابات مجلس هشتم شرکت 
کردند و در عمل اتفاقی مشابه به مجلس نهم افتاد با 
این تفاوت که هنوز جبهه پایداری شکل نگرفته بود و 
کاندیداهایی که بعدها نزدیک به این جریان شناخته 
شدند، از طریق لیست جبهه متحد اصولگرایان وارد 

میدان شدند.
در این بین سوال دیگری باقی می ماند. مسئولان 
چه باید بکنند تا مردم بیش از پیش به صندوق های 
رای اعتماد داشته باشند؟ محمدرضا خباز استاندار 
سمنان، لازمه حضور حداکثری مردم در انتخابات 
نظارت  و  اجرائی  از سوی هیات های  قانون  رعایت 
می داند )ناصربخت، رئیس ستاد انتخابات تهران نیز 
بر سخن امام که فرموده بود میزان رای ملت است 
و سخن مقام معظم رهبری درباره حرمت شرعی آرا 
تاکید کرده و می گوید: اگر این دو موضوع در کنار 
یکدیگر قرار بگیرد شاهد حضور گسترده و پرنشاط 
مردم در انتخابات خواهیم بود. ما وظیفه داریم بر 
انتخابات بر  اساس قانون حرکت کنیم که نتیجه 

عظمت و انسجام مردم و کشور ما کمک کند

یکشنبه -بیست ودوم آذر ماه 1394 - سال هجدهم - شماره 3887



نامحرمانه سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری

eimannews@yahoo.comwww.emandaily.com397 تحف العقول ص

امام کاظم علیه السلام

صاحب امتیاز و مدیرمسئول: حیدر ضیغمی
قائم مقام مدیرمسئول و سردبیر: حسین عبداللهی

تلفن: 32903209 - 32906160 صندوق پستی: 37185/4495 
نشانی: قم، 45متری صدوق، بین کوچه 28 و بانک صادرات، پلاک 426 

اذان صبح:5/36 طلوع آفتاب:7/04 اذان ظهر:12/00 اذان مغرب: 17/16

ان
یح

:  ر
اپ

چ
02

1 -
 65

60
79

17

مومن کم حرف و پرکار است

 و منافق پرحرف و کم کار.

یکشنبه - بیست ودوم آذرماه 1394 - سال هجدهم - شماره  3887 روزنامه

 مهندس خندان دل معاون عمران و توسعه امور شهری 
و روستایی وزیر کشور روز چهارشنبه در سفر به قم به 
همراه استاندار و شهردار از برخی پروژه های عمرانی بازدید 

کرد. 
اینکه  به  اشاره  با  بازدید  این  استاندار قم در حاشیه 
وضعیت قم در زمینه اعتبارات نسبت به شهرهای دیگر 
عقب تر است، گفت: پروژه منوریل مزید بر علت شده است، 
زیرا این پروژه تقریبا مشکل جدی را از ترافیک شهر حل 

نمی کند.  
سیدمهدی صادقی افزود: به واسطه شروع پروژه منوریل 
از سال های گذشته، در بحث های سازمان قطار شهری 
تصمیماتی گرفته شد تا این پروژه به صورت حداقل اجرا 
شود و اعتبارات بیشتری برای انجام مترو اختصاص پیدا 
کند، زیرا مترو در واقع مشکلات ترافیکی و حمل و نقل 

شهر را می تواند برطرف کند.
وی ادامه داد: بدون تردید روند پروژه های شهری رو به 
پیشرفت است و در بخش مترو و قسمتی که برای منوریل 

تصمیم گیری شده، این امر قابل مشاهده است.
 صادقی خاطرنشان کرد: بخشی از مشکلات در روند 
اجرای این پروژه به دلیل تغییرات نرخ ارزی که در سال 
های گذشته بوده و بخشی نیز به دلیل تامین اعتبارات 

مورد نیاز پیش بینی شده در این پروژه ها است.
 استاندار قم گفت: همت و انگیزه ای که در دولتمردان 
برای برطرف کردن مشکلات ترافیکی قم وجود دارد و 
امید است با پشتیبانی از شهرداری، سرعت انجام و تکمیل 

پروژه ها افزایش پیدا کند. 
وی با اشاره به بودجه در نظر گرفته شده برای مترو 
و منوریل شهر قم گفت: به طور طبیعی اجرای پروژه ها 
بستگی به اعتبارات دولتی دارد و باید از مجموع اعتباراتی 
که برای این پروژه اختصاص داده می شود، این کار انجام 

شود.
 صادقی یادآور شد: راهکارهای دیگری نیز وجود دارد 
که از جمله آنها اوراق بهادار است تا از این طریق جذب 
مالی شود و تعهدات خود را در انجام پروژه بیشتر کنیم 

و سرعت ببخشیم.
 معاون وزیر کشور: 

طرح های ریلی قم با سرعت بیشتری
 اجرایی شود 

معاون عمرانی وزیر کشور  نیز در در حاشیه  این بازدید 
با اشاره به روند پیشرفت طرح های عمرانی قم، گفت: طرح 
های ریلی در این استان باید با سرعت بیشتری اجرایی 

شود. 
هوشنگ خندان دل افزود: به طور طبیعی برای سرعت 
عمل باید برخی از مشکلات برطرف شود، به عنوان مثال در 
مورد منوریل هر چند به نظر می رسد تصمیم گیری اولیه 
که منجر به شروع عملیات اجرایی منوریل شده با همه 
جانبه گری کامل همراه نبوده است، ولی باید برای سرعت 
بخشی به آن برنامه ریزی شود تا در آینده ای نزدیک این 

طرح به بهره برداری برسد.
 وی خاطرنشان کرد: طی بازدیدی که از مترو صورت 
گرفت، طول قابل توجهی از تونل حفاری شده بود، ولی باید 
راه هایی که سرعت کار را بیشتر کند مرور کنیم تا در آینده 

نزدیک بخش هایی از مترو به بهره برداری برسد.
وی با اشاره به تقاطع ۱۵ خرداد، گفت: با وجود اینکه 
مدتی این طرح دارای مشکل بود، ولی در حال حاضر طرح 

فعال شده و این مساله جای خوشحالی دارد.
  خندان دل با بیان اینکه منابع باید در شهرها با دقت 
بیشتری مصرف شود، بیان کرد: به نظر می رسد منابع قم 
در گذشته به خوبی هزینه و مصرف نشده و چیزی از خود 
به ارث گذاشته که اثرات سازنده برای مدیریت کنونی شهر 

ایجاد نمی کند.
وی یادآور شد: ممکن است این امر زاییده برخی از 

مشکلات حوزه مقررات و قوانین و نظام های تصمیم گیری 
باشد که باید حل و فصل شود. 

درگیر  قم  منابع شهرداری  از  بخشی  داد:  ادامه  وی 
تصمیماتی است که در گذشته اتخاذ شده، ولی از نظر 
دیگر درآمدهای شهرداری ها ارتباط زیادی با رونق و رکود 
اقتصادی کل کشور دارد، به دلیل اینکه در شرایط رونق 
اقتصادی نیستیم، درآمد شهرداری ها کاهش پیدا کرده 

است. 
معاون وزیر کشور خاطرنشان کرد: باید راه هایی که این 
وابستگی را کاهش می دهد با کمک و همکاری شهرداری 

ها دنبال کنیم.
خندان دل، گسترش نامناسب ساختارهای سازمانی 
مشکلات  که  کرد  عنوان  مواردی  از  را  ها  شهرداری 
کنونی را تشدید می کند و افزود: این امور هزینه های 
فراوانی در شهرداری ها به وجود می آورد؛ بنابراین باید 
با کمک شهرداری ها راه حل هایی برای برطرف کردن 
این مشکلات و جلوگیری از بروز مشکلات مشابه جست 

وجو کنیم. 
وی با تاکید بر اینکه باید ارزیابی واقع بینانه از منابع 
مالی برای شروع طرح های بزرگ داشته باشیم، گفت: 
تفاوتی ندارد در مقیاس مدیریت شهری مانند قم یا در 
مقیاس ملی بخواهیم این تصمیم را بگیریم، واقعیت های 

اقتصادی و بنیه مالی ما همین است.
وی ادامه داد: هنگامی که انتظاراتی بیش از این توان 
داریم هیچ نتیجه ای به جز اینکه زمان اجرای طرح طولانی 

شود، در برابر ما نیست.
 خندان دل خاطرنشان کرد: درست است در طرح های 
ریلی بر اساس قانون نیمی از نیازهای مالی را دولت و نیمی 
دیگر را شهرداری ها باید تامین کنند، ولی در بسیاری 

موارد شاهد هستیم این دو با یکدیگر برابری نمی کند.
وی تصریح کرد: موضوعی که اهمیت دارد این است 
که چگونه راه های سرعت بخشی به طرح ها را در پیش 
بگیریم، زیرا اصل بر رضایت و بهره مندی مردم است و در 
قم باید با صحبت و مذاکرات با مدیران محلی این راه ها 

جست وجو شود. 
شهردارقم: 

پروژه های عمرانی شهر قم نیازمند 
حمایت ویژه دولت می باشد 

شهردار قم نیز در در حاشیه  این بازدید با اشاره به 
روند  به  بخشیدن  سرعت  در  شهری  مدیریت  تلاش 
پیشرفت پروژه های عمرانی شهر گفت: تسریع در روند 
نیازمند کمک و حمایت های ویژه  پروژه های عمرانی 

دولت است. 
مرتضی سقائیان نژاد کرد: در شرایط فعلی با توجه به 
بدهی های سنگین شهرداری قم و کمبود منابع مالی، 

برای پیشرفت بیش از پیش پروژه های عمرانی سطح شهر 
نیازمند کمک های هرچه بیشتر دولت هستیم.

 وی با اشاره به اهمیت قطار شهری درقم نیز گفت: یکی 
از راه حل های معضل ترافیک شهری استفاده از حمل و 
نقل عمومی است و حمل و نقل ریلی یکی از مناسب ترین 
راه کارها جهت کاهش بار ترافیکی شهر است لذا درصدد 
هستیم در اسرع وقت مترو و فاز یک مونوریل قم را از 
پارکسوار شمالی تا میدان شهید مطهری به مرحله بهره 

برداری برسانیم.
پروژه های  پیشرفت  میزان  به  اشاره  با  قم   شهردار 
عمرانی شهر خاطر نشان کرد: در حال حاضر تمامی پروژه 
ها فعال هستند و تمام تلاشمان را جهت جلوگیری از توقف 
عملیات اجرایی این پروژه ها انجام داده ایم اما هنوز با میزان 
سرعت مطلوب فاصله داریم که امیدواریم بتوانیم با حمایت 
های مالی که از سوی دولت به شهرداری قم می شود این 

روند را افزایش دهیم.
 سقائیان نژاد در ادامه با اشاره به پروژه بلوار مرجعیت 
نیز گفت: این پروژه در سه فاز درحال اجرا بوده و از بلوار 
مرجعیت شروع و تا پردیسان ادامه دارد و بهره برداری 
از این پروژه باعث کاهش بار ترافیکی منطقه 8 شهری 

می شود.
 وی درادامه خاطرنشان کرد: این بازدیدها اثرات بسیار 
خوبی دارد و امیدواریم که بتوانیم با همکاری دولت در روند 
رو به رشد پروژه ها گام برداریم و تمرکزی که بر روی پروژه 

ها داریم را از دست ندهیم.
از  کیلومتر  به طول ۱۴  قم  متروی   A پروژه خط  
چهارسال گذشته آغاز شده که درحال حاضر ۱0 درصد 
تامین  درصورت  مسوولان  گفته  به  و  داشته  پیشرفت 

اعتبارات لازم تا سال 9۷ به پایان خواهد رسید.
 طرح متروی قم قرار است غربی ترین نقطه شهر را 
به شرقی ترین نقطه متصل کند، خط A مترو قم ۱۴.8 
کیلومتر است و دارای ۱۴ ایستگاه شامل ایستگاه های 
جمکران، میدان بقیه الله، میدان ولیعصر)عج(، زاویه، میدان 
پلیس، شهید روحانی، چهل اختران، خیابان عماریاسر، 
میدان مطهری، میدان سعیدی، میدان معصومیه، خیابان 

مطهری، میدان کشاورز و قلعه کامکار می باشد. 
اجرای پروژه مونوریل قم نیز از سال ۱۳89 در بستر 
رودخانه قمرود قم آغاز شد که در مرحله نخست این پروژه 
به طول 6.8 کیلومتر از پارک سوار شمالی قم تا مصلی 
قدس با فعالیت کارشناسان و مهندسان داخلی در حال 

احداث است.
در طول 6.8 کلیومتری فاز نخست طرح منوریل قم، 
هشت ایستگاه از جمله ایستگاه پایانه، فرهنگیان، امام 
موسی صدر، پل رضوی، پل شهید رجایی، شهید مطهری، 

مطهر و ایستگاه مصلی در نظر گرفته شده است. 

استاندار در بازدید معاون وزیر کشور از پروژه های عمرانی قم: 

منوریل مشکل ترافیک قم را حل نمی کند  رئیس پلیس راهور استان قم  اعلام کرد:

توقیف خودرو پژو 206 با
 70 میلیون ریال خلافی 

رئیس پلیس راهور فرماندهی انتظامی استان قم از توقیف یک دستگاه 
خودرو پژو ۲06 با ۱60 تخلف و بیش از ۷0 میلیون ریال جرائم معوق پرداخت 

نشده در این استان خبر داد. 
به گزارش پایگاه خبری پلیس، سرهنگ سید کرم الله حسینی با اعلام این 
خبر افزود: در کنترل های رندومی از تخلف های انجام شده توسط رانندگان 
در سامانه اجرائیات پلیس راهنمایی و رانندگی یک دستگاه سواری پژو ۲06 
دارای جرائم معوق پرداخت نشده۷۱میلیون و۵00هزار ریال مشاهد شد که 
بلافاصله پس از استعلام آدرس از سامانه شماره گذاری موضوع به گشت 
های انتظامی پلیس راهور مرکز استان اعلام شد.وی ادامه داد: خودرو مذکور 
در کنترل های ماموران پلیس راهور شناسایی، متوقف و به علت داشتن 
جرائم معوق و شکایت ثبت شده در سامانه اجرائیات به پارکینگ دلالت داده 
شد.رئیس پلیس راهور فرماندهی انتظامی استان قم گفت: تخلف های انجام 
شده در طول حدودا ۱9ماه رخ داده و ۷0درصد از کل تعداد ۱60 فقره تخلف 
انجام شده توسط راننده خودرو از تخلفات حادثه ساز بوده است. حسینی، 
پرداخت جریمه های ثبت شده، ارائه آموزش های لازم توسط پلیس به راننده 
خودرو و رعایت تشریفات قانونی خودرو را از الزامات ترخیص اینگونه خودروها 

برشمرد.

رئیس پلیس آگاهی استان قم خبرداد:

اعتراف سارقان منازل نیمه کاره
 به 87 فقره سرقت 

رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان از دستگیری دو سارق حرفه 
ای منازل نیمه کاره در این استان خبر داد و گفت: متهان در تحقیق های 

ماموران به 8۷ فقره سرقت اعتراف کردند.
سرهنگ احمد کرمی اظهار داشت: در پی وقوع چندین فقره سرقت 
از منازل نیمه کاره مراتب به صورت ویژه در دستور کار کارآگاهان اداره 
مبارزه با سرقت پلیس آگاهی استان قرارگرفت. وی گفت: با انجام اقدام 
های پلیسی و تحقیق های لازم در این زمینه متهمان شناسایی و دستگیر 
شدند.رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان با بیان اینکه متهمان هر 
کدام۱۷و۱9فقره سابقه سرقت دارند، افزود: این افراد توسط یک دستگاه وانت 
پیکان جهت جابجایی اموال مسروقه اقدام می کردند.وی گفت: در نهایت 
متهمان پس از تشکیل پرونده جهت سیر مراحل قانونی تحویل مراجع قضایی 
استان شدند. کرمی ضمن هشدار در خصوص عواقب عدم استفاده از نگهبان و 
همچنین دوربین های مدار بسته در ساخت و سازها، تصریح کرد: با توجه به 
اینکه محل های سرقت در حاشیه شهر بوده و اماکن فاقد نگهبان، تجهیزات 
ایمنی و هشداردهنده و همچنین دوربین های مدار بسته بودند سارقان به 
راحتی اقدام به سرقت می کردند. وی در پایان از شهروندان خواست، در 
ساعت هایی که کارگران در محل احداث ساختمان حضور ندارند از نگهبان و 

یا فرد مورد اطمینان استفاده شود. 

معاون اورژانس قم خبر داد: 

سقوط مرگبار در چاله آسانسور در 
خیابان عطاران

معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم گفت: ظهر 
امروز بر اثر سقوط به داخل چاله آسانسور واحد اقامتی در خیابان عطاران این 

شهر جان باخت.
مهدی فراهانی ، با اعلام این خبر گفت: حوالی ظهر امروز مردی با سقوط 

در چاله آسانسور در خیابان عطاران قم جان باخت.
وی در خصوص دیگر حوادث در قم اظهار کرد: همچنین بر اثر برخورد 
پراید با گارد در جاده گرمسار و سپس برخورد با سمند ۴ نفر مجروح شدند که 

با اعزام نیروهای اورژانس به مراکز درمانی انتقال یافتند.
معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم تصریح 
کرد:در حادثه ای دیگر امروز در جاده جعفریه به آوه پژو ۲06 منجر به 
مجروحیت ۴ نفر شد که با اعزام ۲ آمبولانس مجروحان به مراکز درمانی 
منتقل گشتند. وی خاطرنشان کرد: در سانحه برخورد سمند و پرشیا در اتوبان 
قم - تهران نیز ۷ نفر مجروح شدند. فراهانی عنوان کرد: مجروحان این حادثه 

با ۴ دستگاه آمبولانس به بیمارستان شهید بهشتی قم انتقال یافتند.

مدیرعامل سازمان آتش نشانی شهرداری قم:

علل حریق در پروژه تقاطع 15 خرداد 
قم در دست بررسی است

مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم با بیان اینکه 
علت وقوع حریق در محل اجرای پروژه تقاطع ۱۵ خرداد در دست بررسی 
است بیان کرد: مرجع رسمی علت وقوع حادثه آتش نشانی است و کارشناسان 

خبره در حال بررسی موضوع هستند.
به گزارش روابط عمومی شهرداری قم، عباس جعفری با اشاره به وقوع 
حادثه آتش سوزی در محل اجرای پروژه تقاطع غیرهمسطح عمار یاسر بیان 
کرد: وقوع این حریق در ساعت ۱6 و ۵ دقیقه روز پنجشنبه به آتش نشانی 

اعلام شد و همکاران ما ظرف مدت هشت دقیقه در محل حاضر شدند.
وی بیان کرد: البته ترافیک محل و تجمع و عدم همکاری مردم موجب شد 

که اندکی زمان حضور در محل حادثه با تأخیر روبه رو شود.
مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم با اشاره به 
اینکه مدت زمان عملیات یک ساعت بود، اظهار کرد: در این حادثه ۱۵ لوله 
مورد استفاده در پروژه دچار حریق شد و خسارت دید. وی با بیان اینکه علت 
وقوع این حادثه در دست بررسی است، بیان کرد: مرجع رسمی علت وقوع 

حادثه آتش نشانی است و کارشناسان خبره در حال بررسی موضوع هستند.
جعفری در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به آماده باش نیروهای 
آتش نشانی در ایام سوگواری پایان ماه صفر بیان کرد: در این ایام با توجه به 
حضور زائران و مسافران در قم نسبت به استقرار خودروهای آتش نشانی در 
اطراف حرم مطهر، مسجد مقدس جمکران، ورودی ها و خروجی های شهر 

اقدام شده است و نیروهای ما در حالت آماده باش هستند.

مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم :

سه محموله پوشاک قاچاق 
کشف و توقیف شد

مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم از توقیف سه محموله پوشاک قاچاق 
در قم خبر داد.

مهدی ریاضی با اشاره به توقیف سه محموله پوشاک قاچاق گفت: این 
محموله ها از سه دستگاه خودروی سواری کشف و ضبط شد.

وی در تشریح جزئیات این خبر افزود: بازرسان اداره کل تعزیرات حکومتی 
استان در گشتی مشترک با ماموران یگان ویژه نیروی انتظامی هنگام کنترل 
خودروهای عبوری از محورهای مواصلاتی استان به سه دستگاه خودروی 
سواری که از استان های مرزی به مقصد تهران در حرکت بودند مظنون شدند.

مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم اضافه کرد: در پی بازرسی از این سه 
خودرو مقادیر زیادی پوشاک و البسه قاچاق به ارزش ۴۷0 میلیون ریال کشف 
و توقیف شد.ریاضی ادامه داد: با توجه به عدم ارائه اسناد مثبته گمرکی توسط 

متهمان پرونده قاچاق برای این متهمان تشکیل شد.
وی اعلام کرد: پرونده این متهمان به منظور رسیدگی به شعبه ویژه مبارزه 

با قاچاق کالا و ارز ارجاع شد.

مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم گفت: ۵00 خانه مسکونی مجاز 
و غیرمجاز در استان فعال است که به زائران خدمات غیر مطلوب ارائه می کند که این موضوع 

نشانگر ضعف در تاسیسات گردشگری قم است.
به گزارش روابط عمومی اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم، عیسی 
رضایی در مراسم تجلیل از دانشجویان برتر مرکز علمی و کاربردی صنایع دستی قم با اشاره به 
اینکه کادر مجرب در رشد گردشگری کشورهای خارجی تاثیرگذار است، گفت: در بسیاری از 
کشورهای خارجی افرادی که خدمات رفاهی، اقامتی و پذیرایی به مسافران ارائه می کنند افراد 

آموزش دیده هستند که این امر در استان قم نیز باید مورد اهتمام قرار گیرد.
وی افزود: جذب گردشگران با ارائه خدمات مطلوب و نحوه برخورد مناسب، نه تنها رضایت 

افراد را جلب می کند بلکه ماندگاری مسافران را افزایش می دهد.
مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم ادامه داد: تربیت نیروهای 
متخصص در کنار آموزش های علمی و تئوری نیازمند بازدید علمی از مراکز اقامتی و 

گردشگری است.
رضایی با بیان اینکه سطح اشغال هتل ها در استان قم 80 درصد است، گفت: استان قم 
ام القرای جهان اسلام است که در مناسبت های مختلف و روزهای تعطیلات شاهد حضور 

گسترده زائران داخلی و خارجی هستیم.
وی افزود: باید از ظرفیت حضور زائران در این استان بهره برد و به تربیت نیروهای خدماتی 

و گردشگری پرداخت که این امر اشتغال و اقتصاد استان را توسعه می بخشد.
مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم با اشاره به اینکه توسعه تاسیسات 
گردشگری در قم نیازمند حمایت جدی مسئولان است، گفت: در حال حاضر بیش از 8 هزار 
و ۵00 تخت پذیرایی از گردشگران در استان وجود دارد که طبق برنامه ششم توسعه باید به 

۲0 هزار تخت افزایش یابد.
وی افزود: ۵00 خانه مسکونی مجاز و غیرمجاز در استان فعال است که به زائران خدمات 

غیر مطلوب ارائه می کند که این موضوع نشانگر ضعف در تاسیسات گردشگری قم است.
رضایی با بیان اینکه نیمی از گردشگران ورودی به کشور زیارتی و فرهنگی هستند، گفت: 
بیش از ۵ میلیون گردشگر خارجی وارد کشور می شوند که نیمی از این افراد به شهر مقدس 

قم مشرف می شوند.
وی افزود: دولت تدبیر و امید جذب گردشگران فرهنگی را مورد اهتمام قرار داده است 
تا در کنار ارائه خدمات شایسته به گردشگران، اشتغالزایی و درآمد حاصل از گردشگری را 

ارتقا بخشیم.

مدیر عامل سازمان حمل و نقل و ترافیك شهرداري قم 
گفت: 30 دوربین ثبت تخلف در 18 معبر شهري تا پایان 
سال جاري در قم نصب مي شود؛ لیکن نیازمند اعتبار در 
زمینه تهیه و خرید دوربینهاي نظارتي مي باشیم و اگر 
در  نظارتي  دوربین  نصب  داده شود،  اختصاص  اعتبارات 

دستور کار قرار مي گیرد.
حسین شعبان زاده با بیان اینکه تاکنون 47 دوربین در 
سطح شهر نصب شده است،  اظهار داشت: از این تعداد 45  
دوربین  نظارتي بوده و دو دوربین به ثبت و کنترل تخلف 

مي پردازند.
وي خاطرنشان کرد: دوربین هاي نظارتي در فصل سرما 
و بارندگي بسیار کمك کردند تا به کاهش و کنترل ترافیك 
بپردازیم و این امر انگیز  ه اي شد تا دوربین هاي دیگر نیز 
خریداري شود. مدیر عامل سازمان حمل و نقل و ترافیك 
شهرداري قم با بیان اینکه در نظر است 150 دوربین نظارتي 

و ثبت تخلف در سطح شهر نصب گردد افزود:
 اولویت کار در بحث نصب دوربین هاي ثبت تخلف است 
و تا پایان سال با پیمانکار واجد شرایط قراردادي منعقد 

مي  شود تا به نصب دوربین ها بپردازد.
شعبان زاده با اشاره به اهمیت دوربین هاي نظارتي گفت: 
تصادف، اتفاقات و گره ترافیکي با دوربین هاي نظارتي مشاهده 

مي شود تا سریع تر مسائل و مشکلات مربوط برطرف شود.
وي عنوان کرد: هم اینك در بلوار غدیر به دلیل تردد زیاد و 

تخلفات فراوان دوربین ثبت تخلف نصب است .
مدیر عامل سازمان حمل و نقل و ترافیك شهرداري قم 
یادآور شد: در آینده همه شهرها و کشورها به این سمت 

مي روند و دیگر نیازي به حضور فیزیکي پلیس نیست .

مراسم »مهر نبوی، کرامت حسنی«، 
روز پنجشنبه همزمان با سالروز رحلت نبی 
مکرم اسلام)ص( و شهادت سبط اکبرش 
امام حسن مجتبی)ع( در میدان آستانه در 
حرم مطهر حضرت معصومه)س( برگزار 

شد. 
مدیرکل بهزیستی استان قم در حاشیه 
»مهر  نمایشگاه  و  مراسم  این  برگزاری 
نبوی)ص(، کرامت حسنی)ع(« در گفت 
و گو با خبرنگار ایرنا اظهار کرد: این برنامه 
از ساعت های نخستین صبح پنجشنبه  
شروع شده بود  و تا ساعت ۲۲ شب ادامه 
داشت که همچون سال های پیشین شاهد 
استقبال خوب مردم نیکوکار و خیر از این 
مراسم هستیم که به مدد نیازمندان آمده 

اند.
 رضا سلیقه افزود: در این نمایشگاه غرفه 
توسط  تولید شده  های  فروش محصول 
معلولان استان به صورت مستقیم در زمینه 
صنایع دستی و سایر لوازم به مردم عرضه 
می شود و ایستگاه نقاشی، غرفه آموزش 
کودکان و غرفه بینایی سنجی کودکان زیر 
شش سال از دیگر غرفه های این نمایشگاه 

است.
شکرانه  طرح  به  اشاره  با  سلیقه،   
سلامت با عنوان »مهر نبوی)ص( کرامت 

یک  انجام  طرح  این  گفت:  حسنی)ع(« 
و  مندان  علاقه  که  است  ساده  خیر  کار 
نیکوکاران، در دهه آخر ماه صفر با مشارکت 
میزان  به  با کمکی  تن  هزار  حداقل ۲0 
حداقل ۲00 هزار ریال در راستای تامین 
هزینه مسکن و درمان نیازمندان می توانند 
در این طرح مشارکت داشته باشند و در 
تامین هزینه مسکن یاری گر مددجویان 

این سازمان باشند. 

 مدیرکل بهزیستی قم خاطرنشان کرد: 
در سال قبل با کمک های مردمی و افراد 
نیکوکار بسیاری از افراد معلول و زیر پوشش 
سازمان بهزیستی استان قم صاحب خانه 
شدند و به مشکل های درمانی بسیاری از 

معلولان این استان رسیدگی شد.
وی با اعلام اینکه دو هزار و ۲00 واحد 
مسکونی برای مددجویان توسط بهزیستی 
از  بسیاری  و  است  ساخت  حال  در  قم 

معلولان در بخش سهم آورده با مشکل 
واحد  امسال ۳00  گفت:  هستند،  روبرو 
با  قم  بهزیستی  مددجویان  به  مسکونی 
مشارکت و کمک های مردمی تحویل داده 
شده است که در ماه مبارک رمضان سال 
جاری نیز حدود چهار میلیارد ریال از سوی 
نیکوکاران برای مسکن مددجویان بهزیستی 
در قم جمع آوری شد.   سلیقه خاطرنشان 
کرد: تاکنون یک هزار واحد مسکونی به 
مددجویان این سازمان در استان قم تحویل 
داده شده است و بقیه واحدها نیز تا پایان 

سال آینده به آنها تحویل داده می شود. 
 وی در بخش دیگر سخنان خود گفت: 
داریم  معلول  تن  هزار  قم ۲۲  استان  در 
که بعضی از آنها برای تامین دارو و وسائل 
توانبخشی و بهداشتی خود نیازمند کمک 
هستند؛ همچنین بخشی از کمک های 
مردمی صرف هزینه ازدواج و تهیه جهیزیه 

فرزندان معلولان استان می شود. 
خانواده  هزار  سه  اینکه  بیان  با  وی   
بی سرپرست زیر پوشش بهزیستی استان 
قم قرار دارند، اعلام کرد: در استان قم ۴00 
تن ضایعه نخاعی، یک هزار و ۲00 تن نابینا، 
چهار هزار و ۲00 تن ناشنوان، چهار هزار و 
۵00 تن معلول ذهنی و چهار هزار و ۷00 

تن معلول جسمی و حرکتی وجود دارد.

مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم خبر داد :

فعالیت 500 منزل مسکونی غیر مجاز برای اسکان زائران

مدیر عامل سازمان حمل و نقل و ترافیك شهرداري قم  خبرداد:

نصب تعداد 30 دوربین ثبت تخلف در قم 

مراسم مهر نبوی، کرامت حسنی در قم برگزار شد 

واکنش آیت الله سیستانی به نقض حاکمیت عراق 
 گفته می شود : آیت الله »علی سیستانی« از مراجع تقلید شیعیان روز جمعه در واکنش به اعزام 
نیروهای ترکیه به شمال عراق، از دولت بغداد خواست هر گونه نقض حق حاکمیت کشور را تحمل نکند.به 
گزارش خبرگزاری رویترز، شیخ »عبدالمهدی کربلایی« سخنگوی آیت الله سیستانی از قول وی این نکته را 
بازگو کرد. وی به طور مستقیم به نام ترکیه اشاره نکرد، اگر چه مناقشه بر سر اعزام نیروهای ترک به عراق، به 
تیرگی روابط آنکارا و بغداد منجر شده است. سخنگوی آیت الله سیستانی به نقل از وی گفت که همسایگان 
عراق نباید به بهانه مبارزه با تروریسم به این کشور نیرو اعزام کنند، مگر اینکه این کار با موافقت دولت بغداد 
انجام شود. کربلایی افزود:دولت عراق مسئول محافظت از حق حاکمیت این کشور است و نباید هر گونه 
تخطی از آن را تاب آورد. همچنین بدنبال تهدید نیروهای مردمی عراق به اعمال زورعلیه ترکیه و هدف قرار 
دادن اهداف آنکارا در عراق برای واداشتن ترکیه به خارج کردن نیروهایش از این کشور، آیت الله سیستانی از 

شهروندان عراقی خواست نسبت به حضور اتباع خارجی در کشورشان خویشتنداری نشان دهند. 

آقازاده ها را رسوا می کنم
گفته می شود :نماینده مردم تهران در مجلس شوری اسلامی با اشاره به یکی از آخرین تخلفات 
اقتصادی،  گفت: معاونان یکی از وزرای دولت، موضوعی را با من در میان گذاشت که طی آن معامله ای قانونی 
با بخش خصوصی انجام داده اما پس از گذشت زمانی مشخص طرف معامله اعلام کرده که نمی تواند مابقی 
اجناس را تحویل دهد که تا اینجای کار، بحث قانونی است اما کس دیگری با این معاون وزیر تماس می گیرد و 
پس از این تماس با یکی از آقازاده ها به دیدار او می رود و اعلام می کند که این معامله به او تعلق دارد و آدم های 
او وارد معامله شدند و اگر کار به دادگاه بکشد حال او را خواهد گرفت.احمد توکلی که در برنامه ای با عنوان 
»خدا یا کدخدا« در جمع دانشجویان دانشگاه شیرازاظهارداشت البته این وزیر زیر بار تهدید نرفته و شکایت به 
دستگاه قضا کشیده اما در دادگاه، این دستگاه اداری بود که محکوم شد و قاضی حکم بر متهم کردن سیستم 
اداری داد که خوشبختانه دستگاه قضایی پس از مدتی این موضوع را فهمید و قاضی را دستگیر کردند و 
جانشین آن قاضی حکم واقعی را داد و دستگاه اداری تبرئه شد.وی افزود: آقازاده هایی که غلط زیادی کرده اند، 

بدانند که من باخبر شدم و اگر به این کار خود ادامه دهند آن ها را رسوا می کنم.

قالیباف در برزخ خروج از بهشت
گفته می شود :یک عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام در نامه ای به رئیس قوه قضاییه خواستار 
رسیدگی به تخلفات شهرداری تهران شد. به گزارش ایلنا ،این عضو مجمع و کمیسیون نظارت تشخیص 
مصلحت نظام در نامه خود تاکید کرده است که قوه قضاییه باید با پیگیری سریعتر این موضوع مانع تسری 
فساد به دستگاه های دیگر کشور شود.پیش از این نیز برخی اعضای شورای شهر انتقادهایی را نسبت به 
تخلفات شهرداری تهران مطرح کرده بودند و افراد دیگر نیز از موضع سابق خود در حمایت از شهردار تهران 
عقب نشینی کرده اند و اکنون که یک عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام از قوه قضاییه برای ورود به تخلفات 
درخواست کرده است  این موضوع وارد فاز جدیدی خواهد شد. بند »ز« پیوست نامه ای که این عضو مجمع 
تشخیص مصلحت نظام به آملی لاریجانی ارسال کرده است نشان می دهد پیش از این نیز سازمان بازرسی 
کل کشور به موضوع تخلفات شهرداری تهران ورود کرده و موضوع تخلفات برای سازمان بازرسی مبرهن شده 

است که برخی از پرونده های آن نیز به دادستانی ارجاع شده است.

روایت آل اسحاق از مسی، دایی و تختی 
گفته می شود : آل اسحاق وزیر بازرگانی دولت هاشمی، رئیس پیشین اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و 
کشاورزی تهران و از شخصیت های اصلی حزب مؤتلفه اسلامی از ورزش و فوتبال سخن گفت. وی افزود :هر 
خصوصیت اخلاقی که می خواهی زیاد شود، بهتر است یک فوتبالیست قهرمان پیدا کنی و از او بخواهی آن 
کار را انجام دهد یا برعکس. اگر یک آدمی را انتخاب کنی که نمازخوان باشد، قبل از بازی طرف دو رکعت نماز 
بخواند و این را جوان ها ببینند خیلی تاثیرگذار است. تختی قبل از آن کشتی معروفش دو رکعت نماز خواند 
و رفت و تصویر این در زمان قبل از انقلاب پخش شد. پدر من که سال ها در زندان بود و زندانی کشیده بود، 
به من می گفت حاضرم تمام زجری که در این سال ها کشیده ام و تمام عمری که به خاطر خدا گذاشته ام با 
دو رکعت نماز تختی عوض کنم.وی ادامه داد : اگر قهرمانان ما الگوی مصرف گرایی، بداخلاقی، نفوذ فرهنگی، 
اعتیاد و ... شوند به همان نسبت تاثیر منفی می گذارند. الان ببینید حرف زدن اینها را هم حتی بچه ها تقلید 
می کنند. نوه کوچک من می خواهد کار مسی را تقلید کند. چهار ماه قبل به باشگاه بارسلونا رفتم. همانجا یک 
توپ ابری و یک لباس خریدم و دیدم بهترین تشویق برایش همین است.آل اسحاق خاطر نشان کرد:  علی 
دایی به اتاق بازرگانی تهران آمد اما فقط کارت گرفت. ورزشکاران ما که وارد اقتصاد شدند، بدون تخصص وارد 

شدند و فقط کاسب هستند. البته باید ببینیم که در حوزه و حیطه خودشان توانستند موفق شوند یا خیر.

ابوبکر البغدادی در لیبی چه می کند؟ 
گفته می شود : یوگنی مدودف، روزنامه نگار نشریة نزاویسیمایا گازتا در گزارشی فرار ابوبکر البغدادی بنیان 
گذار داعش از ترکیه به لیبی برای گریز از تعقیب سازمان اطلاعات عراق را به عنوان تلاش وی در جهت تغییر 
ساختار اداری داعش و ایجاد خلافت به صورت مجمع الجزایر از لیبی تا افغانستان تعبیر می کندبا این حال 
گئورگی میرسکی خاورشناس، این خبر را اثبات نشده می داند و خاطرنشان می کند که عبدالفتاح السیسی 
رئیس جمهور مصر که داعش را خطری بزرگتر از اخوان المسلمین می داند، جلوی گسترش خلافت داعش 
در لیبی را خواهد گرفتالبته میرسکی ضمن تفسیر مرامنامه داعش - که توسط روزنامه گاردین چاپ بریتانیا 
منتشر شده و نشان می دهد که داعش به دولت تمام عیاری تبدیل می شود- با این دیدگاه موافقت است. 
میرسکی به یک ویژگی تعجب آور جنگ با داعش اشاره کرد و آن این است که کسی با این گروه جداً نمی 
جنگد.به گفته این کارشناس، تنها گروهک های احرار الشام و جبهه النصره مرتباً با جهادیون وارد نبرد می 
شوند در حالی که ارتش دولتی سوریه ترجیح می دهد با ارتش آزاد سوریه درگیر شود. میرسکی اعتقاد دارد 

که روسیه با بمباران های خود به شبه نظامیان داعش لطمه چندانی نمی زند.

 امسال تاکنون چند ایرانی متولد و چند نفر فوت شده اند؟ 
گفته می شود :از ابتدای سال جاری تاکنون یک میلیون و ۱۱۴ هزار و ۴۵ نفر در کشور متولد شده اند 
که ۵8۳ هزار و ۷0۳ نفر از آنها پسر و ۵۵6 هزار و ۳۴۲ نفر دختر بوده اند، بر این اساس پسرها با ۲۷ هزار 
و ۳6۱ ولادت بیشتر نسبت به دخترها پیشتاز هستند. 8هزار و ۲۳۵ نفر از افراد متولد شده از ابتدای سال 
جاری تاکنون در نقاط شهری و ۲۵0 هزار و 8۱0 نفر از افراد متولد شده در نقاط روستایی بوده اند. در همین 
مدت ۲6۱ هزار و 68۱ نفر در کشور دار فانی را وداع گفته اند که ۱۳8 هزار 690 نفر از آنها مرد و ۱۲۲ هزار 
و ۴۷۵ نفر زن بوده اند. بر این اساس فوت مردها ۱۵ هزار و 699 مورد بیشتر از زنان بوده است. ۱6۷ هزار 
و ۴۷۵ نفر از افراد فوت شده از ابتدای سال جاری تاکنون در نقاط شهری و 9۴ هزار و ۲06 نفر در نقاط 
روستایی بوده اند. ۱۵ هزار ئ ۴۳9 نفر از افراد فوت شده در گروه سنی 0 تا ۱۴ سال، ۲0 هزار و 9۳۴ نفر 
در گروه سنی ۱۵ تا ۲9 سال، ۷0 هزار و ۳9۲ نفر در گروه سنی ۳0 تا 6۴ سال و ۱۵۴ هزار و 9۱6 نفر در 

گروه سنی 6۴ سال به بالا بوده است.

محسن مهاجرانی از زندان آزاد شد 
گفته می شود :وکیل مدافع مهاجرانی اعلام کرد: محسن مهاجرانی پسر وزیر دولت اصلاحات که در 
ارتباط با پرونده دکل نفتی فورچونا بازداشت شده بود، روز چهارشنبه ۱8 آذرماه از زندان آزاد شد. مهاجرانی در 
متنی که از طریق سیدمحمود علیزاده طباطبایی وکیل مدافع وی در اختیار خبرنگار تسنیم قرار داده، تصریح 
کرده است: پرونده دکل نفتی فورچونا از آنجا که موجب بازداشت، بازجویی و تشکیل پرونده برای این جانب 
و فضاسازی های کاذب رسانه ای برای خانواده ام شد از جهات متعددی شایسته بررسی و داوری است. تصور 
نمی کنم کسی با پیگیری قضایی، تشکیل دادگاه، بازگشت بیت المال و مجازات سوءاستفاده کنندگان از این 
ماجرا مخالف باشد. پسر وزیر دولت اصلاحات در ادامه این متن آورده است: این جانب مطابق معمول سفرهای 
کاری هر ماه طی یک سال گذشته عازم امارات متحده عربی بودم. مطلقاً بی خبر از ممنوع الخروجی و حکم 
دستگیری، بعد از تشریفات معمول چک کردن گذرنامه به صورت کاملاً قانونی سوار هواپیما شدم که البته 
به سبکی کاملا غیرعادی بازداشت شدم. بدون تردید اگر پیش از آن، احضاریه  کتبی به دست من یا وکیلم 
می رسید بدون درنگ خود را به نهادهای قانونی معرفی می کردم و نیازی به برگرداندن هواپیما از آسمان 
اصفهان به تهران نبود، با این توضیح که برگشت من به کشور همان شب قرار بود باشد. در بخش دیگری از 
این متن آمده است: از دستگاه قضایی تقاضا می کنم اجازه ندهند امر قضایی که روال حقوقی خود را داراست 
در مرداب تیره و بویی ناک سیاست زدگی سرسام گرفته برخی خبرگزاری های وابسته به نهاد مقدس سپاه و 
نیز برخی نمایندگان مجلس شورای اسلامی که در برابر قرآن مجید به خدای قادر متعال و شرف انسانی خود 

سوگند یافته اند که پاسدار قانون اساسی باشند این گونه آسیب ببیند و لکه دار شود.

کاندیداتوری آیت الله موسوي بجنوردی برای انتخابات خبرگان
گفته می شود :آیت الله موسوي بجنوردي گفت:قطعا در انتخابات مجلس خبرگان رهبري نامزد خواهم 
شد.آیت الله موسوي بجنوردي در گفتگو با خبرنگار روزنو با اشاره به اعلام کاندیداتوري سیدحسن خمیني 
در انتخابات مجلس خبرگان رهبري اظهار کرد: باتوجه به اینکه سیدحسن خمیني نامزدي خود در انتخابات 
مجلس خبرگان رهبري را اعلام کردند بنده هم تصمیم گرفتم همراه ایشان در انتخابات مجلس خبرگان 
رهبري نامزد شوم.عضو مجمع روحانیون مبارز افزود: امیدوارم انتخابات اسفند ماه با حضور پرشور مردم هر 
چه باشکوه تر از گذشته برگزار شود.آیت الله سید محمد موسوي بجنوردي در پایان گفت: امیدوارم که با راي 

مردم، بتوانم در جهت صیانت از خط امام و نظرات رهبر انقلاب موثر واقع شوم.

باهنر: اعتدال "پلُوی دَم نکشیده" است 
گفته می شود : محمدرضا باهنر دبیرکل جبهه پیروان خط امام)ره( و رهبری گفت : شاید حرف درستی 
نباشد اما می گویند پُلو هم اگر می خواهد پخته شود باید دَم بکشد! خاستگاه سیاسی روحانی قبل از انتخابات 
سال 9۲ اصولگرایی بود چرا که یک سخنرانی ثبت شده از وی در حمایت از اصلاح طلبان وجود ندارد اما 
در مقابل، روحانی چندین سخنرانی در حمایت از اصولگرایان و برعلیه اصلاح طلبان داشته است اما اینکه 
بگوییم اکثر آرایی که وی را به پیروزی رساند از جبهه اصولگرایان بود، حرف درستی نیست بلکه اکثریت 

آن اصلاح طلبی بود.

ورود تورهای مختلط به کویر مرنجاب ممنوع شد 
گفته می شود :دادستان دادسرای عمومی و انقلاب شهر آران و بیدگل از توابع شهرستان کاشان از 
ممنوعیت ورود گردشگران و تورهای مختلط به منطقه بین المللی گردشگری مرنجاب و شهر زیرزمینی نوش 
آباد از توابع شهرستان آران و بیدگل خبر داد. محسن تاج افروز  اظهار کرد: بر طبق این این دستور نامه ای 
مبنی بر توقف ورود تورهای مختلط به کویر مرنجاب و شهر زیرزمینی به فرماندهی انتظامی آران و بیدگل 
ارسال و در این نامه مقرر شده از تاریخ ۲۳ آذرماه از ورود تمامی تورهای مختلط جلوگیری شود.دادستان 
دادسرای عمومی و انقلاب آران و بیدگل افزود: حوادث پیش آمده در چند سال اخیر در منطقه مرنجاب 
به ویژه حوادث روز هشتم محرم در منطقه که به کشف حجاب در این منطقه انجامید، منجر به اعتراضات 

گسترده ای در سطح شهرستان شده بود.

مرخصی سه روزه مهدی هاشمی
گفته می شود :وکیل مهدی هاشمی از به مرخصی آمدن موکل خود در روز اربعین به مدت سه روز 
خبر داد. سید وحید ابوالمعالی با اعلام این مطلب به خبرنگار ایلنا گفت: روز سه شنبه ۱0 آذر ماه درخواست 
مرخصی ما به زندان ارائه شد و پس از موافقت، مهدی هاشمی از روز اربعین به مدت سه روز به مرخصی آمد.
وی ادامه داد:   موکلم بدون تاخیر روز شنبه ۱۴ آذر برای ادامه محکومیت خود را به زندان اوین معرفی کرد.

نامه نخست وزیر انگلیس به روحانی 
گفته می شود :دیوید کامرون، نخست  وزیر انگلیس در نامه ای به روحانی خواستار آزادی کمال فروغی 
زندانی محکوم به جاسوسی برای انگلیس شد.به گزارش ایسنا فروغی، در سال ۲0۱۱ دستگیر و پس از احراز 

جرم در دادگاه به جاسوسی به تحمل هفت سال زندان محکوم شد.


